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WASHINGTON — The House Assassi-
nations Comnijfee is focusing on a.small .
group of soutly St, Louis segregationists’
— most of! {hem now dead — in its

investigatipy/of the murder of the Rev.

Dr. Martjy Luther King, committee
Commitjee investigators say the group

may havf beeii the link.between James
Earl Rgy, who pleaded guilty of the
murdzr, and-a St. Louis lawyer who may
‘have-wanted King killed. -

Crmmittee: sources, say-they-consider
tht'.‘,avenue of investigation the -most
prymising explanation of & conspiracy
theory in the assassination-of the civil
rights leader in Memphis in.April 1968:
Bt they-acknowledge that.thus.far they
have little hard evidence to prove:it.

The theory revolves around-St, Louis

¢ members of the Citizens.Council and the

/ of 1968, Investigators have learned.that
© members of those groups lived and
worked in the vicinity of the former
Grapevine Tavern in the 1900 block of
Arsenal Street. The tavers; which went
out of business in December 1968, was
operated:by.John Larry Ray, a-brother
of James Earl Ray, ° ’

Investigators believe that John H.

Ly

¥ George-Wallace for President campaign

This article was prepared by
William ‘Freivogel, Gerald M. Boyd

and Louis J. Rose of the Post-Dis- -

patch Staff.

and segregationist, contacted a southSt.
Louis man involved with him in several
right-wing :groups conveying a money

offer for King's murder. At.the time the

man was canvassing businesses in the
neighborhood. of ‘the .Grapevine for the
Wallace campaign. ‘

The committee’s theory is that the
man could have mentioned the offer to
John Larry Ray, who could have passed
it on to his brother. John Larry Ray
denied to the Post-Dispatch that any
such proposal was-made. Sutherland and
the other man are dead.

Gordon Baum, of St. Louis, field
director of the Citizens:Council, has been
subpoenaed to testify before the commit-
tee, and sources said other subpoenas

" are likely.

Baum, who was active in the work- of
the council and the Wallace campaign-in
1968, confirmed in .an interview-that-the

committee .appears to be scrutinizing -

persons who were connected with both
groups-in that period.
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Sutherland, a St. Louis patent lawyer
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. he turned down the offer.

[ U —— R = sy

He accused’ the committee of “a
systematic purge of nght -wing ‘groups in
St. Louis.” .

. The committee Has held hearings on
the King assassination and plans to
continue them. in:Navember. The. panel
has heard testimony from Russell G.
Byers of Rock Hill that Sutherland and
another. man offered him. $50,000 in 1967
to arrange for King’s murder. Byers said

Investigators. believe that Sutherland -
then contacted his acquaintance with the
Wallace campaign, who was canvassmg
around the Grapevme . :

The committee also has learned that a, "
woman who was a top official of the
Citizens Council and the Wallace cam-
paign lived in the 2100 block of Arsenal
Street, within 100 yards of the Grape-
vine,

“The woman, who also is dead, often
had planning meetings of the twa groups
at her home. The Wallace canvasser was
a good friend of hers and together the .
two shouldered most of the responsibili-
ties of the Wallace state “headquarters. -
The woman generally ran the office, .
near Gravois Avenue and Morganford '

See KING, Page 12 ‘ ,
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'Road in the day and the man ran n: at

ght.
->John Ray acknowledged in'an. mter-

;,i view Friday that he had often. gone to. -,

= this headquarters to pick up Wallace

el literature for himself and friends, but .-

i;. said he did not remember meeting the
"‘)pan or the ‘woman there or anywhere .

‘;~‘: else..

: « He said he recalled seeing . Wallace R
~gigns“on the woman's hoine down the

f*r Jstreet from the tavern, but did net
E’;‘ “fémember going in the house. He said

% <that Wallace workers who had been at

2
o the house often came into his tavern, but,

& - said He could not remember their names.

g cHe said he did rot remember to whom he
3 “had given his contribution: for the Wal- '
&~ lace campaign. .
«:» ' Ray said he had never been proposp
tioned on the King assassination by -
anyone he met in the Wallace campaign.

NN ST

&g

.lace Canvasser may have conveyed an.
.zaffer from Sutherland to Ray for these
asons, SoUrces say:

~The man, an engineer, had a cordial

-gctive not oply in the Citizens. Council
and-the Wallace campaign but also in the -
John Birch Secjety.

The man was one of the most radlcal
‘participants in the Citizens Council meet-
Thes. He sften brought right-wing movies

would make provocative speeches link-
_Ing blacks and Communists and urging
uhxs listeners to take.action to stop them.

A police source who attended some of
.the ‘meetings described him as, a shrewd,
well educated man who knew how to’

Thanipulate a crowd. .

-#4 Sutherland was the drlvmg force be-
“hind the formation in 1964 of the szens
" Council in St." Louis, a race-oriented’
_organization opposing civil rights. laws.

. He was its first president. In 1968 he was /
\ctwe in the Wallace campzugn servmg

TN WAL DR GO ?t.b.*il‘a U FCCRMEDIGD

2P T

", Council.on which Sutherland sefved as -

The committee believes that the Wwal- . -

.. nated that the resulting riotmg was the ..

elationship with Sutherland. Both were . .

- tin 1965, but committee- sources say he :

- showing blacks rioting in the streets. He .

"-—&_‘

. asanelector Lo '

" Some Citizens Councxl members told

the Post-Dispatch-that. they 'did not

.'believe that Sutherland was well ac.

quamted with the man and woman who

ran the Wallace office. - - ',
- The first meeting of the .council was’ .

. Oct. 10, 1964 in the Electrical Workers

" Hall on Elizabeth ‘Avenue. Sutherland -

presided and.125 attended. A news

account says Sutherland condemned the .

" .Supremé Cotirt_ and Congress for deseg- "
regation actions.

© . At! the second meetmg, Sutherland
brought his_friend Thurman Sensing to -
town to. speak. Sensing was executive -*
director of the Southern States Industrial

. baard member.. The group, now.called .

. the 'United States Industrial Council,

“opposed civil rights laws’ in addition to

lobbying for industry legislation. L
Sensing was an uitra-conservative who

‘'said in.a speech after King was assassi- -

civil rights leader s fault.

Well. known segregationists Sheriff
James G. Clark- of -Selma, Ala., and
Lester  Maddox' of Georgia, fo]]owed
-*-Sensing to town to speak to the Council: :

Baum says that-Sutherland began
... dropping out of Citizens Council. affairs .

* was still deeply invoived, - »+ + * :
A police intelligence source. supports y

. Baum’s version. The initial meeting of
the Council in 1964 had been composed of -
middle-and- upper-class persons, the po-
licemen said, but by 1967 and 1968 most
“of the ‘membership was working;class:
+ Sutherland did not feel as. comfortable

. with this crowd, he said.
_ "But Sutherland was deeply mvolved in

.- the. Wallace campaign in 1968. Most of |

.-~ the top positions in the Missouri Wallace |-

" campaign were held by Citizens Council °
.mempers, some. of:.whom': also were

members of the Blrch Socxety D 1
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FMﬂﬁIRﬁCTOR, FBI
10 FBI $T. LOUIS ROUTINE
FBI SPRINGFIELD ROUTINE
FBI KANSAS CLTY ROUTLNE .
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UNCLAS EF TO . ) |
HOUSE. SELEGT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA), U.S. HOUSE OF -

“

. ;REPRESENTATIVES &
~———— '
REBUTEL TO. ST. LOUIS AND SPRINGFIELD DATED AUGUST 4, 19785
" ENTITLED. "JERRY RAY}; POSSIBLE 00d." , ' R
ALSO REBUTEL T0. sT. LOUIS,, SPRINGFIELD AND KANSAS CITY
 DATED AUGUST 4, 1978 ENIITLED "JERRY BAY NELSON STONEY, AKA}
UNSUB, AKA’ BANK 'ROBBERY SUSPECTS" o -
ON-SEPTEMBER 27, 1978, THE DIRECTOR RECEIVED 4 LETTER FROM
Zs. ROBERT BLAKEY, CHIEF COUNSEL AND DIRECTOR OF CAPTIONED
COMMITTEE .ALLEGING THAT THE BUREAU IN HANDLING 1 NFORMATION FUR-,

‘NISHED BY THE. COMMITTEE ENDANGERED THE SOURCE WHO FURNISHED THIS

L . év 40y
B . ) . B . °! f”‘D IN}
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- PAGE TO DE HQ 8113 UNCLAS E F T 0 ' o .
INFORMATION 10 THE COMMITTEE. \ .
_THE NECESSARY BACKGROUND INFORMATION CONCERNING THIS MATTER
VILL BE FOUND IN THE REFERENCED TELETYPES.
. SACS ST. LOUIS, SPRINGFIELD AND, KANSAS CITY ARE REQUESTED
10 INTERVIEW ANY SPECIAL AGENTS WHO HAD' ACCESS TO THE INFOR-
MATION FURNISHED IN REFERENCED TELETYPES AS-TO ANY MEDIA ?
CONTACTS REGARDING THIS I'NFORMATION. ANYs EMPLOYEE HAVING SUCH
" CONTACT WITH THE MEDIA CONCERNING THIS LNFORMATION IS TO FURNISH
AN AFFIDAVIT A4S TO THE DETAILS OF THE CONTACT. ~ '
SACS ST. LOUIS .AND SPRINGFIELD ARE REQUESTED TO HAVE

AFFiDAVITs SUBMITIED BY THE SPECIAL AGENTS WHO CONTACTED(OLIVERw

PATTERSON) AND[ 7=~ - ©/ | REGARDING ANY CONTACT WITH MEDIA

REPR;SENTATIVES. THESE AFFIDAVITS SHOULD ALSO .COVER wHE&HEQ N
DURING THE INTERVIEW WITH PATTERSON AND/T -t 1'THE CO&MITTEE*WAS
IDENTIFIED AS THE SOURCE OF THIS INFORMATION. THE INTERVIEWING

MENTS ARE ALSO REQUESTED TO COMMENT ON WHETHER PATTERSON'S NAMNE
‘WAS MENTIONED AS ALSO BEING LM DANGER DURING THE INTERVIEW WITH
JETEF?'"AND DURING THE INTERVIEw OF PATTERSON WHETHER5§TZ??73

NAME WAS MENTIONED. IF SO, REASON FOR DOING SHOULD BE FURNISHED.

1T Is !'1'0 BE NOTED THAT THE COMMITTEE ADVISED PATTERSON THAT

W 55215 DocId:32989797 Page 5 !
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PAGE THREE DE HQ 6113 UNCLAS E F T'0
THE BUREAU WOULD CONTACT HIM,PRIOR TO HIS CONTACT BY THE
INTERVIEWING SPECIAL AGENTS. THESE INTERVIEWS ARE TO BE GIVEW
EXPEDITIOUS HANDLING.

ANY QUESTIGNS REGARDIHG*THIS MATTER ARE TO BE HANDLED

TELEPHONICALLY "WITH SA GEORGE KEENAN, CRIMINAL INVESTIGA-
TIVE DIVISION, EXTENSION 4195.
BT

-

6113
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(3 Teletype [ Immediate [ TOP SECRET :
[J Facsimile [ Priority [ SECRET |
A d. H n n 1

Ky Airtel 1 Routine "] CONFIDENTIAL :
(JEFTO |

[ CLEAR :

}

1

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MZ}NAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

" SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE
ON ASSASSINATIONS
BUDED: 9/21/78

Re Bureau teletype dated 9/14/78 and Bureau
telephone call on 9/18/78.

Enc¢closed herewith are xerox copies of all serials
(total of 7) in St. Louis file captioned "INTERFERENCE BY
ACTION WITH VEILED PROPHET PARADE, ST. LOUIS, MISSOURI,
10/2/65; RACIAIL MATTERS, SL file 157-1513". It is noted that
Serial 2 of this file is an LHM Qdated 10/4/65 which refers to
1 a release on page 2 of the LHM. That release is not completely
! leglble and, accordingly, there is also enclosed a typea copy
' of that release.

Also enclosed are xerox copies (total of 12) of all
serials in file captioned "DEMONSTRATION BY ACTION AT VEILED
PROPHET BALL, 10/6/67, AND PARADE, 10/7/67, ST. LOUIS,
MISSOURI, RACIAL MATTERS, BUfile 157-6-42, SL file 157-5823."

St. Louis indices contain no information concerning
the Veiled Prophet. The only such references are to the

Veiled Prophet Ball (SL 157-1513) ‘and the Veiled Prophet
Parade and Ball (SL 157-5823).

2 - Bureau (Enc - 24) SLMIBMED

f:)~ St. Louis » :mmn{jizzgf
JFS: kmt INGENED e
(3 )W ' mm%

bA-SD97— /5T

Approved: — Transmitted ] ] . Per _ _— -
(Number) (Time) FBI/D0J
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. St. Louls lees contain no rosters of Agents
a331gnea to the office for the years 1967, 1968, and 1974
nor support personnel for the year 1974. At tne request
of the Bureau, a compilation of such information from data
- available to the St. Louis Office .has been made and, notlng
" that this compilation may not be all inclusive, there is
enclosed ‘4.1listd titled as followst "Special Agents
Assigned to the St. Louis Field Office During the Calendar
Year 1967", "Special Agents Assigned to the St. Louis Field
" Office During the Calendar Year 1968", "Special Agents
" Assigned to the St. Louis Field Office During the Calendar

Year 1974", and "Support Personnel Assigned to the St. LOUlS’

-

Pield Offlce Durlng the Calendar Year 1974"
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIEFLD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 19867

THOMAS J. GEARTY (Special Agent in Charge)

EDWARD J. KRUPINSKY (Assistant Special Agent in Charge)
EDMUND C. WELTON

GEORGE M. PEET

CLETIS B. BIDEWELL

WILLIAM K. BOCK (retired, effective 8/25/67)

PATRICK W. BRADLEY

EARL E. BROWN

JOHN J. BUCKLEY

LOUIS F. CAPUTO

HAROLD R. DOBSONM

KENNETH N. DELANOY

JAMES A. DUFFEY

JACK J. FISHER

XELLY E. GIBBONS

WILLIAM G. HARRY (resigned, effective 11/9/67)

WALTER A. HILGENDORF

RICHARD T. HRADSKY

S. T. JOHNSON

WALTER C. JOHNSON

HARRY C. JUNG

‘HOWARD C. KENNEDY

JAMES E. LINDSAY

J. ROBERT MEIGS

EDWARD M. MORELAND

DONALD. R. NORIE

AUBREY D. PARK ‘

SPURGEON J. PETERSON

DOUGLAS ROSENBERGER

ALBERT J. RUSHING

CLARK S. SMITH (departed 6/13/67, transferred to Seattle)
BAILEY M. STANFIELD (resigned, effective 12/29/67)

ROBERT S. STEWART

JAMES A. TALLEY (retired, effective 6/16/67)

FRANKLIN J. WALLS (departed 6/17/67, transferred to San Diego)
ROBERT J. WILKISON

KENNETH A. WILLIAMS

WILLIAM R. BURTON

JACK A. FRENCH

ROBERT A. HESS

THOMAS JOHN DONOHUE (departed 6/7/67, transferred to Columbia)
RALPH J. ESPOSITO (departed 8/19/67, transferred to WFO)
A. JAMES FISHER (departed 9/2/67, transferred to Dallas)
JEROME S. MURPHY (departed 5/8/67, transferred to Indianapolis)
JAMES M. PAIGE (departed 11/17/67, transferred to Detroit)
PHIL K. WALTER (departed 12/20/67, transferred to Sacramento)

OR-S097 - /57
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO TﬁE ST. 'LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1967
(CONTINUED) 7

!
JOHN K. ROSS (departed 1/4/67, transferred to Boston)
PAUL D. GIAMANCO (resigned, effective 3/18/67) -
BERNARD W. CASHDOLLAR (retired, effective 3/24/67)
ALLEN H. SMITH (retired, effective 3/24/67)

GERALD J. WOLTEMATE (departed 3/31/67, transferred to Memphls)
TOM E. CHAPOTON, JR. (departed 4/6/67, transferred to San Antonio)
MELVIN E. DE GRAW (arrived 4/24/67, transfer-in)
WILLIAM R. DUNCAN (arrived 5/15/67, transfer-in)

HOWARD G. SLACK (arrived 5/24/67, transfex-in)

WILLIAM H. WARFIELD (arrived 5/24/67, transfer-in)
THOMAS L. BUCKLEY (arrival date unknown, transfer-in)
WALDEN L. GREEN (departed 7/3/67, transferred to Dallas)
MARVIN R. DORAN (arrived 6/19/67, transfer-in)

MARTIN JOHN WEBER (arrived 7/24/67, transfer-in)

JAMES T. DEARBORN (arrived 10/5/67, transfer-in)
LAWRENCE B. CURTIN (arrived 10/19/67, transfer-in)
PETER J. STANKOSKI (arrived 10/30/67, transfer-in)

ALAN E. MC ELWAIN (arrived 12/1/67, transfer-in)

JOHN O. TRETHEWEY, JR. (arrived 12/9/67, transfer-in)
JOSEPH A. DUBYAK (arrived 12/27/67, transfer-in)
MICHAEL M. WILLIAMSON (arrived 12/27/67, transfer-in)

B 55215 DocId: 323897597 Page 10
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1968

JOSEPH H. GAMBLE (Special Agent in Charge: arrived 8/19/68,
transfer-in)
THOMAS J. GEARTY (Special Agent in Charge: retired,
effective 8/26/68)
EDWARD :J. KRUPINSKY (Assistant Special Agent in Charge)
EDMQND‘C. WELTON
GEORGE M. PEET
ROBERT L.. BENDER
CLETIS B. BIDEWELL \
PATRICK W. BRADLEY
EARL. E. BROWN (resigned, effective 7/12/68)
JOHN J. BUCKLEY
LOUIS F. CAPUTO
KENNETH \N. DELANOY
HAROLD R. DOBSON
MARVIN R. DORAN )
WILLIAM R. DUNCAN -7
JAMES A. DUFFEY
JACK J. FISHER (resigned, effective 6/28/68)
KELLY E. GIBBONS.
RICHARD T. HRADSKY
S. T. JOHNSON
WALTER C. JOHNSON
JAMES’ E. LINDSAY
J. ROBERT MEIGS
EDWARD  Ms :‘MORELAND
DONALD R. NORIE
AUBREY D, PARK
'SPURGEON J. PETERSON
DOUGLAS ROSENBERGER
ALBERT J. RUSHING (resigned, effectlve 7/5/68)
RICHARD BOYD. SMITH
ROBERT S. STEWART
ROBERT J. WILKISON
KENNETH A. WILLIAMS
THOMAS L. BUCKLEY
WILLIAM R. BURTON
DONALD S. DE FONCE
MELVIN E. DE GRAW
JACK A. FRENCH
. ROBERT A HESS
LAWRENCE B. CURTIN
JAMES T. DEARBORN
JOSEPH A. DUBYAK 7/
" CHARLES S. DUKE

bR-8097— s52
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS ’

FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1968
(CONTINUED)

. ALAN E. MC ELWAIN

" HOWARD G. SLACK

7 JOHN O. TRETHEWEY, JR.
WILLIAM H. WARFIELD (departed 7/10/68, transferred to Los Angeles)
PEMBROKE WASHINGTON
MARTIN JOHN WEBER
F. JACK WILLIAMS
MICHAEL M. WILLIAMSON
PETER J. STANKOSKI (resigned, effective 1/24/68)
DEAN R. SHUMWAY (reappointed, effective 3/6/68)
JOHN M. DUNAY (arrived 7/3/68; transfer-in)
LEO T. CONNOLLY (arrived 8/6/68, transfer-in)
LEO R. MORRIS (arrived 8/2/68, transfer-in)
ROBERT L. COLEMAN (arrived 11/25/68, transfer-in)
JOHN S. WILLIS (arrived 11/26/68, transfer-in)
HARRY C. JUNG
HOWARD C. KENNEDY
THOMAS L. BUCKLEY
WALTER A. HILGENDORF (retired, effective 2/28/68)

L_1:3’&‘#_5521.’.? Doold: 32359787 Page 12




SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
AN FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974

l

L]

WESLEY T. WHALEY (Special Agent in Charge)
; ROBERT J. MC CARTHY (Assistant Special Agent in Charge)
' ——ROBERT L. BENDER

LOUIS F. CAPUTO

JACK A. FRENCH

WILLIAM R. BURTON

C. JAMES CHRISTY

LEONARD V. DAHIL

DONALD S. DE FONCE

MELVIN E. DE GRAW

MARVIN R. DORAN

WILLIAM R. DUNCAN

DOUGLAS A. DUNNAM

JOSEPH T. FOX, JR.

JOHN R. HAWKEN

ROBERT. A.

HESS

RICHARD T. HRADSKY

WALTER C.

DONALD E.

HOWARD C.
EDWARD M.
AUBREY D.

JOHNSON
JONES
KENNEDY
MORELAND
PARK

MARVIN R. PENNINGTON
DOUGLAS ROSENBERGER
JAMES E. SNIEGOCKI (departed 11/21/74, transferred to Louisville)
ROBERT S. STEWART
ROBERT J. WILKISON
DAVID F. CUNNINGHAM
JOIN M. DUNAY

JAMES T. HAGGERTY
JOSIAH L. HUGHES
JAMES R. LUMMUS

DEAN R. SHUMWAY (departed 11/8/74, transferred to Milwaukee)
MARTIN JOHN WEBER

F. JACK WILLIAMS
WILLIAM J. AHLER, JR.
LARRY B. BEAN
BENJAMIN L. CAGLE
JOHN N. CAMPBELL
MICHAEL S. CLAPP
MICHAEL E. CROWLEY
WILLIAM A. DEAL
MARSHALL P. GORHAM
JOHN C. HALL

RICHARD W. HERMAN

é%&féﬁaﬁfl-égzl
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
(CONTINUED)

KEVIN R. ILLIA

BARRY A. JONES

REGINALD J. JOSEPH

STEPHEN D. KETTNER

THOMAS T. KUBIC

JAN A, LINDSEY

GEORGE A. MILLER

JEFFREY D. MOSS

MICHAEL N. MURPHY

HERMAN S. NICHOLS

RUSSEL JAY NIELSEN

RONALD W. PARKER

THOMAS R. PARKER

JAMES J. REINAGEL (died 8/6/74)

PAUL E. RITZ

ALLAN J. ROGERS N ’
CARL A. SCHULTZ

JOHN W. STRICKLAND, JR.
PETER B. SYMONDS

T. RICHARD O. VAN MATRE
WARREN B. WYMAN )

LEON J. CANTIN (departed 8/27/74, transferred to Minneapolis)

PHILIP GRIVAS

STEPHEN M. LARGENT

ROBERT J. LA VERE (departed 10/12/74, transferred to New York Office)
JEFFREY A:; MEYER _

DOUGLAS B. MOKRE (departed 7/1/74, transfeired to New York -Office)
MICHAEL E. NEZ

RICHARD W. RITTER

IVIAN C. SMITH

MICHAEL E. STAPLETON

MARSHALL C. WELDY

THOMAS F. WESTBERG .

S. T. JOHNSON

KENNETH A. WILLIAMS

JOSEPH E. GERBER (arrived 1/9/74, transfer-in)

GEORGE E. BLOUNT (departed 1/14/74, transferred to San Francisco)
LARRY D. CORDELL (departed 1/19/74, transferred to Detroit)

JOSEPH T. WOODALL (departed 1/2/74, transferred to Washington Field
CLAUDE H. HILDRETK (departed 1/30/74 transferred to Los Angeles)Office
DONALD H. TAYLOR (arrived 3/11/74, transfer-in)

MICHAEL J. IRWIN (resigned,. effective 2/8/74)

JOANNE E. PIBRCE (departed 2/22/74, transferred to Pittsburgh)

. LEON RAY FUTRELL, JR. (departed 3/4/74, transferred to Chicago)

LH’W 55215 Doeld:323%8%79%7 Page 14
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SPECIAL AGENTS ASSIGNED TO THE ST. LOUIS

FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
\ (CONTINUED)

i
¥
H

. JOSEPH G. A. GLOVER (departed 2/28/74, transferred to Chicago)
'—— FLOYD W. RATLIFF, JR. (arrived 4/22/74, transfer-in)

HERBERT NORTHCUTT, JR. (arrived 7/15/74, transfer—in)
DONNA LYN PRICE (arrived 10/21/74, transfer-in)

0 S DAL e A N AR SR A AR

e
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SUPPORT PERSONNEL ASSIGNED.TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974

KEITH D. CONWAY
RICHARD 2. BUTTON
JOSEPH N. HURST
SHIRLEY E. GEISLER
MARK C. NIPPER
WILLIAM J. EBERT
JOSEPH O. ELDER, JR.
GLORIA M. FRIGO .
ROBERT IVAN HARSH °
GEORGE T. JENKINS"™
NORMA L. NELSON .
LENORE H. CAMPBELL
MICHAEL I.. HOLT
ANTHONY E. MEADOWS (reinstated March 25, 1974)
JOHN L. SINGLETON ¢
DAVID R. SKELTON
KAREN L. BUB

JOAN T. CLAUS
TERRY LEE COFF
WILLIAM R. FARHAT
JEAN ANN GOEBEL
ROSEMARY C. GRUBB

BRUCE. G. HORSFALL
‘VIRGIL JOHNSON, JR.

BEVERLY A. KAIMAN

PEGGY R. XERNER

ANN THERESE LA VERE (departed October 12, 1974 transferred to

New York Office)

MARY JEAN LENTZ

SHARON M. SEDOVIC

VICKI L. SIMPSON

WANDA B. SUKOVSKY

PAMELA DIANNE PIERCE

JANET E. TUCKER

SHIRLEY F. WAGNER

CHRISTINE A. WANGLER

CAROL S. KLEMME (departed July 5, 1974, transferred to Belleville,
Illinois, Res1dent Agency)

GREGORY J. DIFANI

KATHERINE M. FRIGO

JANICE M. GODEFROID

OIS ANN JOHNSON

oR-S077-/5/
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SUPPORT PERSONNEL ASSIGNED TO THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE DURING THE CALENDAR YEAR 1974
CONTINUED

MARGARET E. LUEPKER
KATHLEEN C. MC VEY
PATRICIA J. MEADOWS
ETHEL LEE MIX
DIANE M. NEWBY
TERRY JOHN OLLIGES
JOYCE L. RUDD
CHARLES F. SCHALLER
GLORIA A. SHIDLER (entered on duty, January 7, 1974)

* DIXIE L. SLAZINIK (departed October 5, 1974, transferred to Springfield
KATHLEEN M. THOMAS
DEBORAH LYNN VOELKER (entered on duty, March 25, 1974)
MARSHA K. BARGE
BOBBIE JEAN BLUM
LYNDA J. BUCHER (entered on duty September 30, 1974)
PAMELA C. BAKER (entered on duty September 30, 1974)
CONSTANCE M. ANTOFF (entered on duty October 21, 1974)
ROBERT J. FARHAT (entered on duty June 23, 1974)
JOHN M. HOCHSTATTER )
CYNTHIA A. KRIER (resigned March 29, 1974; reinstated July 1, 1974)
LINDA L. SCHWARTZ (entered on duty, March 18, 1974)
-‘MARY ANN TUCKER
VIRGIL D. WOOLLEY, JR: -(entered on duty March 4, 1974)
M. SUSAN MURABITO i
MARY CLAIRE KORTE
JUDITH M. STEWART (resigned February 1, 1974)
MARSHA K. HALLEMANN (entered on duty March 18, 1974)
LINDA S. LINDSEY (resigned August 2, 1974)
MARY LOU LAGEMANN (resigned August 21, 1974)
JANIE LEE WARD (arrived December 2., 1974, transferred in)
KATHLEEN A. MC HUGH (entered on duty November 25, 1974)

LH’W 55215 Docld:32389787 Page 17
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DE HQ £186 2580158 |
ZNY EZEEE
R 1420502 SEP 78 L
F# DIRECTOR.FBI. (62~ 117298)
T0 FBI-ST.. LOUIS ROUTLME
érl, ; C
UNCLAS E F.T 0 |
Lchcz SELECT COMMI TTEE' ON ASSASSINATIONS (HSCA)E
BUREAU DEAJLINE SEPTENB»R 21, 1978. '
THE HSCA, “HICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS of -
. PRWSI“ENT JOHN ¥, KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., BY LETTER
DATED SEPTENBER 3, 1978, ‘REQUESTED ACCESS 'TO ALL AVQILABLm ‘
- REFER ERENGES AND FILES"BUREAU FILES AND FIELD OFFICE, ON.A .
" §T. LOUIS 0RGANI7ATION KAWED “THE VILED PROPHET, THE LETTER
o ALso REQUESTED ACCESS TO ANY ROS TERS OF AGFNTS FOR THE ST.. LODIS
FIELD OFFICE FOR “THE YEARS 1967; 1968 AND 1974. '
PARTIAL SEARCH: OF BUREAU. INDICES REVEALS THAT ‘THE V= TLE
PROPHET APPEARS {0 BE A FRIVATE ORGANIZATION MADE UP OF
INDIVISUALS I TiE HIGH”R S0CTAL AND FINANCIAL STRATA OF THE
ST, LOUIS. ARVA.

|
|
|
|
|
|
|
.
|
|
|
|
|
|
|
|
|
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PAGE THO DE HQ 15 UNGLAS E F T O |
_ 1% AESPONSE TO THZ ABCVE REQUEST, ST. LOUIS SHOULD REVIZY
INDICES TO I2ENTIFY ALL RITRIZVABLE INFORMATION 13ENTIFIABLE
WITH™ THE vzi;s: PEIPHET AND FURNISH FBI HEAB@QAR?ERé (FBIHQ) ONE
“LEGIBLE COPY OF EACH SERLAL. ~ ' : S '

"'ST. LOUIS SHOULD ALSO FORWARD AKY RETRISVAZLE ROSTERS OF
NSENTS‘FOR‘THE REQUISTED YEARS. ” "‘ ‘

ALL MATERIAL SHOULD BE FORWARDED BY COVER AIRTEL TO FEIHQ

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNLT, RECORDS MANAGEMENT N
DIVISION. | ’ B

BT )
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Indices”Search glip
FD-160 (Rev. 3-23-71)

Dalei

TO: CHIEF CLERK

Social Security Account &

Sub}ect ) o ) o o o O
_THe JEILED  “PRopPUET _
Allases
Address o o S | Birth Date | Birthplace ~ |Race SCeI*M;le
) . 77 _ | [JFemale
:lRestuct to Locality of

Exact Spelling

All References

Subversive References Only

Main Subversive Case Files Only

Main Criminal Case Files Only

Criminal References Only

;_j Main Subversive (If no Main, list all Subversive References)

Main Criminal (If no Main, list all Criminal References)

" Remarks

File & Serlial Number

Remarks

File & Serial Number -

775/6’ VE/L ED ,Qeoﬁé/}f?,qgﬂ DI: |

(S5 7~/S13 | ]

ALI7-5533 S—

Requested by T o quad - |[Extenston | File No. o R
Searched by - o . - o o o S n
(date)
Consolidated by ﬂ ) S o ) o
(date) N
Reviewed by B ) ) S -
B (date) O
T File Review Symbols B §
1 - Identical ? - Not identifiable B '
NI - Not identical U - Unavallable reference K G.P.O. 1972--471-961 o = e
Page 20
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Fit DIRECTOR ‘FBI (62-117290)
10 FBI ST. LOUIS ROUTINE
. BT ‘ . -
UNCLAS E F T 0 g . @2"¢59CI7 R
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)
BUREAU DEADLINE_SEP$EMBE§ 21, 1978, . _
THE HSCA, WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OF
PRESIDENT JOHN F..KENNEDy AND WARTIN.LUTHER KING, JR., BY LETTER
DATED SEPTEMBER.8; 1978, REQUESTED ACCESS TO ALL AVAILABLE
REFERENCES AND FILES, BUREAU FILES AND FIELD OFFICE, ON A
ST. LOUIS ORGANIZATION NAWED THE VEILED PROPHET. THE LETTER
ALSO REGUESTED ACCESS TO ANY ROSTERS OF AGENTS -FOR THE ST. LOUIS
FIELD OFFICE FOR THE YEARS 1967, 1968 AND 1974,
PARTIAL SEARCH OF BUREAU INDICES REVEALS THAT THE VEILED
. PROPHET" APPEARS TO BE A PRIVATE ORGANIZATION MADE UP OF
INDIVIDUALS IN THE .HIGHER SOCIAL AND FINANCIAL’STRATA OF THE .
ST. LOUIS AREA. S ’

q v i

-

é&2ﬁ77 45@ :

Rl IR
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PAGE TWO DE HQ 8186 UNCLAS E F T o
IN RESPONSE TO THE ABOVE REQUEST, ST. LOUIS SHOULD REVIEY
INDICES TO IDENTIFY ALL RETRIEVABLE INFORMATION IDENTIFIABLE
CWITH THE VEILED PROPHET AND FURNISH FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) ONE |
LEGIBLE COPY 'OF EACH SERIAL.
ST. LOU&S‘SHOULDALSQ FORYARD ANY RETRIEVABLE ROSTERS OF
MGENTS FOR THE REQUESTED- YEARS. , 5
ALL MATERIAL SHOULD BE FORWARDED BY COVER AIRTEL TO FBIHQ
‘ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT

o

DIVISION.
BT .

pla6” - -
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AIRTEL
XX
9/7/78

TO. : DIRECTOR, FBI (62-117290)
FROM  : SAC, ST. LOUIS (62-5097)
SUBJECT : HOUSE SELECT COMMITTEE

ON ASSASSINATIONS -~ MURKIN

Enclosed herewith are four copies of an LHM
setting forth the results of a telephone interview

between former SA CLETIS B. BIDEWELL and MICHAEL EBERHARDT,
Staff Attorney, ‘House Select Committeé on Assassinations,
Washington, D. C., on 8/31/78.

by Mr. EBERHARDT of the House Select Committee on

Assassi

2,; Bureau (Enc. 4)

- St.

.CBB; kam
N

(3

MW 55215 DocId:32989797 Page 23

- Former Agent BIDEWELL had prevxously been advised
in late July, 1978, by SA JAY ALDHIZER, FBIHOQ, that
former Agént BIDEWELL might be contacted telephonically

natlons.

Former Agent BIDEWELL, on 8/31/78, received a
telephone call at his home, 1116 Culverhill Drive,
Webster Groves, Mo. 63119, telephoné #962 0972,
an individuwal who identified himself as MICHAEL’EBERHARDT,
requesting an interview by telephone. ‘

Louis

from




L]

St. Louis, Missouri
Scptember 7, 1978

HOUSE SELECT COMMITTEE ON'%SSASSIHATIOHS

Former. Agent Cletis B. Bidewell advised on
questioning that he had on at least one occasion inter-
viewed Carol Pepper, sister of Jameés Earl Ray, suspect
in the assassination of Doctor Martin ILuther King in
Memphis, Tennessee. At that time, Carol Pepper was
residing in Maplewood, Missouri, and ‘the unlawful £light
to avoid confinement case against James Earl Ray,
resulting from his escape from the Missouri State
Penitentiary, Jeffercon City, Missouri, was assigned to
Special Agent (SA) Bidewell in the St. Louis Division.
At this time, no information had been developed indicat-
ing that James Farl Pay was a suspect in the nurder of
Doctor Ring.

The interview with Carol Peppor was most
frustrating since it appeared She was completely un-—
cooperative in furnishing any information concerning the
possible whereabouts of James Earl Ray. To the best
of his recollection, €A Bidewell advised that no other
Agent accompanied him on this interview and two or three young
children, presumably children of Carol Pepper, were in the
home at the time of the interview.

With respect as to how the lead to interview
Carol Pepper was ohtained, it was recalled by SA Bidewell
+hat the lead was developed as a result of background
information_furnished by the Kansas City Divigion,
' office of origin in the unlawful £flight to avoid confinement
cace. To the best of hig recollection, SA Bidewell advised
that no information was obtained through the interview of

of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to
your agency; it and its contents are not to be distributed

outside your agency.

4 - Bureau ThRE
- St. Louis (62-5097) “‘M“@J—:
CBB:kam | INDEXED, :

{Sl{éévu., ' e,

HW 55215 BGcId 32989797 Page 24 :

This document contains neither recommendations~nor Conclusions.
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‘HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Pepper as to the possible whereabouts of her brother
John Ray. Former SA Bidewell advised that investiga~
tion conducted by him failed to develop any information
indicating that James Earl Ray had been in the St. ILouis
area subsequent to his escape from Missouri State
Penit?ntiary in Jefferson City, Missouri.

) SA Bidewell further recalled that shortly
after his interview with Carol Pepper, James Earl Ray
became thé prime suspect in the Doctor King murder and .
the casé on James Earl Ray was reassigned to an Agent
who could give full time to this matter and no farther
investigation was conducted in this matter by SA Bidewell,
other than to cover an occasional minor lead which was
developed during the course of the investigation,

2%

DooId: 32989797 Page 25
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FD-350 (Rev. 11-11-75) ‘

(Mount Clipping in Space Below)

Carl
Rowan"'s

— - CARL ROWAN. =
JAMES EARL RAY, the FBI and DR, mNG

| 'WASHINGTON---Attorney Mark Lane’s verbal blasts

.the 'House Select Committee on. Assassination

‘lead you to think that Lane really consuiers his client,
James Earl Ray, 'to ‘be- the greatest victim- of political
oppression since Anatoly Shcharansky:

But don’t be misled by Lane’s frequent cries of
“McCarthyxsm” or his assertions that House members
were -heapirig onto the confesse!d killer of Dr. Martin
Luther King Ir. the worst abuses ‘““in the history of
Congress i ] o
" Understand that Mark Lane’s tecent hfe
| has-been devoted to imagining, and writing about, evil
conspn-acles He took ‘Ray before-this. committee in the
Hope .of convincing the American public, if not the

murdered King and into accepting a 99-year -term_in
person, and that Ray was a pawn in an FBI plot to klll
the noted Black civil rights leader.

There was a stormy suspension of Ray’s testimony
partly because, for all’ of-.Lane’s voluble mterruptxons,
he and his chent were faring badly.

Lane arrived at the hearings surely feeling that
mllllons of Americans, especially the Blacks in
Congress, were predisposed to. believe .that former
FBI diréctor J. Edgar Hoover was somehow ‘behind
King’s killing. After all, hadn’t the Rev, Jesse Jackson
just stated-publicly that he. didn’t thmk ‘Ray pulled thé
trigger?

.But under intense questlonmg from Stokes, Ray

. and his testimony dealt a blow to any notion that he
was an. mnocent patsy in a governiment conspn'acy to
kill King.
‘5 Ray said he had lied: de]iberately to newspaper
r<2porters, TV interviews, book  writers and even his
oyn lawyers. But now he wanted the committee and
the world to ‘believe him when the said that his
mysterious partner in crime, ‘‘Raoul,” probably shot
‘Dr. King,

.at Rep. Louis Stokes -(D.-Ohio) and other mems't:r‘s(d/
ight

Congress,. that Ray was coerced into confessing that he .

. HW 55215 Docdd: 32989737 Page 26
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conspiracy thmkmg that he was lying through his
tédth. He said he and’ “Raoul” had smuggled

actoss those borders Hé said he had bought, at the
su gestlon of “Raoul,” the rifle' with which. Dr. King
was slain. But in thé: Jong penod of their ttavels -and
crlmmal .activities together, accordmg to Ray, he never
bothered* to ask “Raoul”.h1s last name Ray could not
the commxttee a single- dlue as, to ‘hxs 1dentlty or.
location,

hired killer of the ‘FBI, Ray gave him a ‘blow- because it,

testimony that there.is no *“‘Raoul.”
Yet, there. is the .nagging. .docitmented. fact that at
the -behest .of Hoover' the FBI launched at -least 25,

force. “The ‘FBI. trxed with: futility, to prove him .d
ﬁnancxal crook, a. tax. cheat, a tool. of :the. Commumsts.,
The FBI bugged hlS hotel rooms, hxs office, tapped hls
telephotie, cooked up dxrty schemes ‘to aliendte hxm
from other Black leadets,. or. to -break up- his mamage..
The FBI eyen tned to- mduce -Dr., ng to commit
suxcxde !

Thls, and.a lot more, will surely . come out wheén.the
Assassmatlons ‘Committee gets around to .probing the
FBI’s work in finding, the killer- of .Dr. King. We-may
gét answers as to why, with*Ray’s ﬁngerpnnts all over
the .gun and other things found near the ‘scene of

.

‘ tl;e murder, it:took - so-long.for the FBI to e,stabhsh :

tﬂe mvolvement of. " Ray..

e

[~ The problem. was, "Ray eft many who believe in a-

naicotlcs across -the U.S. borders, that they had .runs.

If Lane’s. theory was to be that “Raoul” was .the”

take§ almost no. skepticism to- conclude from ‘Ray’s

separate campalgns to destroy Dr. ng as a-mational;

Yo W
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. BY KARL E%ANZZ

. ARGUS Washington

. ’li:‘orrespondent

" Washington--“With all the

y plots, all the continuous sur-

veillance and all the sophisti-

« cated methods used by the
CIA and the FBI,’’ the

- widow of the Rev. Dr. Martin

¢ Luther King said Monday, “I
= cannot believe that they had

Lno idea that Martin was -

r7 about to be assassinated.”

'« [{Thus, Mrs. Coretta Scott
i ¥ing joined the list of other
iprominent civil rights lead-
“ers, including Rev. Jesse
Jackson, who have publicly
expressed some doubt as to
{ whether they are convinced

-

[ ‘involved at all, and that they
" emphatically believe there
| was a conspiracy to kill Dr.
 King.
James Earl Ray appeared
\ h‘ fore the House Assassina-
tions Committee for ‘three
t-dhys two weeks ago and told
i committee members and _the

S
,,'

3
wh
’

‘that James Earl Ray was-

s

y
'ed” a basic regulation con

Jackson in a letter one wee
before he testified: I dxil{

3 public what he Qd tdlﬁﬁ

not kill King.”’
- "Mrs. King’s opinion of the
FBI was buttressed in recentj
weeks by a report concerning {
an alleged plot to assassinate |
King received by the FBIsl
St. Louis field office. The
report remained unchecked'
for five years becsuse a St.}
Louis FBI agent ”dxsrefrard-

cerning the dissemination ¢
criminal information, accor
ding to bureau officials.

The- allegstions, transmit-;
ted to the St. Louis bureau i in;
1973 by an informer, were'
basically that Russell G.,

‘Byers, -a former auto parts:

dealer in St. Louis, had _said'
he was offered $50,000 in"
1966 or 1967 to arrange for'
the murder of Dr. King. 4
The agent, whom FBI offl-’
cials refused ‘to identify, rp-|
portedly prepared a repctt’ .
containing the mformatxm
(See 2nd Section-Page 8)

e
\

Conspiracy & 3

; lacmg one copy in a file on
e informer and another on}

';Byers.' Bureau officials said

the agent, however, failed to
, follow a regulation requiring

‘agents to forward any infor-
matlon about a specific crime
‘1o agents working on the,

“case.

" The information remained

Hon e €

‘buried in St. Louis FBI files
until about four months ago
‘when an FBI agent checked .

the file on Byers, who hadf
been implicated in the theft!'
1of a statue from a St. Louis;

$museum., R
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n LBy JOMANNIES -~ -tinLutherKingJr. . e eF] P9 .
: {l ¢ '0f the Post-Dispatch Staf{ ) Last month, the Admxmstrapon St. Louis Post-
- QOliver Patterson, the Black Jack man ~ Committee decided to, :postpone congid- Dispatch
, Mid.contends that he was hired to spy  eration of the request until its accoupts i ?f:_ifau_fs , Mo.

+ f5¢°the House Assassinations Commit-  Subcommittee has mvesngaled Patto

. tee, will discuss his allegations tomor-  Son's allegations. > 1
> row,in Wasmngton with a member of the Patterson said at a news conference -
House Administration Committee. . here on Aug. 7 that he used illegal inves-

I I Rep. Mendel J. Davis, D-S.C., con-  tigative techniques at the direction of
. firmed on Monday that he will meet with- ~ House investigators.
. Patterson tomorrow. “But I'd rather riot Patterson, 34, of 1235001d Halls Fer-- : —

say.what we will tatk about,” he said. ry Road, said Monday that he had tele-}
. .Davis noted, however, that a subcom- phoned several membersof the accounts

I “mittee of which he is a member is re-  Subcommittee last week to ask whether;

+ viewing the Assassinations Committee’s  they wanted to meet withiim.~ .. - & —_
] request for an additional $800,000, which ‘Only Davis accepted the invitation. 4| *
-oembers contend is needed to complete  payiarcon said he was making tk

i inquiries into the killings of President trip to Washington at his own expensi
IJohn F Kennedy and lhe Rev Dr Mar- . because “I have nothmg beuer o do ” 'J o

1._.‘!.. ~ IR SR
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at the Assassinations Committee’s ex-
i -pense.

Patterson said he had once been an
informer for the Federal Bureau of In-
.vestigation and was employed in recent

- tee to spy on Jerry Ray, a.brother of

James Earl Ray, the convicted assassin

of King.
Patterson said’ his duties included
) tape—recordmg telephone conversations

i With Jerry Ray, sifting.through Ray’s .
\ belongmgs for letters from his brother -

— and even acquiring samples of Jerry
" Ray’s hair.

. . Rules-adopted by the committee last -
L year forbxd tape-recordmg conversa-

prreyd

“Patierson said he is  scheduled to”
‘; . meet with House investigators Sept. 15
’ 11 in New York to discuss the allegations. *
<
4
o4

months by the Assassinatipns Commit-

R e

“Yions “without the prior know]edga of

the person whose conversation is being
recorded.” Wiretappidg and electrai
surveillance also are prohibited. \\[
In April, Patterson testified before
the Assassinations Commmee s investi-
gative staff. -
He now contends that Conrad Baetz, a
staff investigator, handed him written
‘answers’ — some false — for his official
testimony. °

The news conference here was con-
ducted- by Mark Lane, attorney for
James Earl Ray,

Lane maintained that Patterson had
been part of & “conspiracy” to preven
fair investigation into King's death and
to discredit Ray's contention that, dé-
spxte his guilty plea he is innocent.

-

. -
i --\,‘ s ..,w: e . N *"

-«
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DIRECTOR, FBI (62-117290)

8/3i/78

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION.

SAC, ST. LOUIS (62-5097)

HOUSE SELECT COMMITTEE
ON. ASSASSINATIONS (HSCA)

_Re Bureau teletype to St. Louis 8/31/78.

Enclosed for FBIHQ are Xeroxed copies of serials and
1As contained in St. Louis file 76~4797 captioned, "JOHN LARRY

RAY; EFP; 00: St. Louis®.

2y~ Bureau (Enc. 30)
2} - St. Louis (l - 76-4797)
7 ~ 62-5097)
CJC/sfm/1sn i#ﬁ
(4)

p 2 ;nuu"r

a
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SAC, ST. LOUIS (183-117) P 8/31/78
-SA ROBERT R. KAEMPFER

STEVEN FINER;
“ MARTIN FINER;
RICO

On 8/30/78 SIDNEY FINER telephonically advised
writer that on 8/28/78 after noon he was contacted by . .
MEL WAXMAN, Washington, D. C., and CONRAD BATES, Wood
River, Il1linois, investigators for the Select Commlttee
on Assassinations who stated they had information regarding
an incident between SID FINER and RUSSELL BYERS 1n 1974.

FINER advised them he had not known BYBRS then
except to see him occasionally at Finer Metal Company when
BYERS apparently was visiting SID's byother ALBERT aka
ASH FINER (now deceased).

Investigatfirs statéd they were going to
see ALBERT's widow NORMA FINER.

“The above is furnished for the information of
the file.
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Ray says House group, press
| fo nail us to the gross”

e NASH%/[LLE, Tenn. (AP) — James Earl.Ray £aid in

a letter that the House assassinations committee, aided
by reporters, distorted evidence and tried to “nail us to
. .the cross.”
’ Last week, federal marshals tdok Ray to Washington
+ .to testify before the committee about the killing of civil
* rights leader Dr. Martin Luther King Jr.
As he has for nearly a decade, Ray recanted his 1969
guilty plea, saying he was duped by a mysterious -man
r named Raoul, ill-served by his former lawyer and co-
erced by the rigors of his confinement.
IN A LETTER written on Brushy Mountain Peniten-
. tiary stationery and addressed to The Associated Press
* here, Ray said: “Concerning the hearing, apparently
they had everything layed out to, .quotating Cong.
. Mandel Davis, ‘nail us to the cross’ ... My assesment of
. the hearings are the same as Cong. Davus and it seems
that miost of-the-press.did their best fo assist the com-
. Inittee. " The spelhng and grammar are Ray S.

*-"«Samo-guestions and evidence presented duging.Ray!s
‘three days of testimony in Washington concerned his
. whereabouts just before Dr.-King was shot April 4, 1968,
in Memphis, There were suggestions that Ray stal’ned
" Dr. King through Georgia, Alabama and Tennessee.

.. The committee produced a laundry ticket purported-
.ty placing Ray in Atlanta April 1, a day Ray says he
.was driving through Mississippi 'toward Memphis to
:meet Raoul.

%+ “THEY CAN SURPRISE you with documents that
you have not viewed for years and thus give a false

$ 1mpressxon of the evidence,” Ray wrote in his letter. I

< was in Mississippi Apnl 1, 1968, but I may have a prob-
s+ lem proving it now.” . )

Ray also alleged that the commlttee paraphrased 'i

» letter he wrote in 1968 about his inability to sleep in a
_Memphis jail cell, and turned its emphasis around.

The committee’s investigation of Dr. ngs death

n;i
‘f

. resumes this winter. r -

_,,“ i
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WASHINGTON (UPI) — James Earl Ray was back
behind hars Saturday and, barring an abrupt turnabo
wheh his congressional “trial” resumes in Novembet,
appears destined to serve his full %-year sentence for
kifling the Rev. Dr. Martin Luther King. g
™ The House Assassinations Committee took Ray but
of his Tennessee prison and gave him the public forum
he has sought for years to plead his innocence despite a
formal confession of guilt. But it also disclosed new
evidence that Ray and his attorney, Mark Lane, found
“most damaging.”

Two surprise developraents Friday dealt severe
blows to Ray's contentions — a retired British police-
man's statement that Ray boasted of killing King short-
ly after his arrest in London in 1958, and the admission
of another witness that his support of Ray’s alibi was
fabricated.

Lane responded angrily to the written statement
from the policeman, saying he understood the officer
had been charged with corruption and fired in disgriice.

That forced the delay until November in further clies-
: tioning of Ray. )

Scotland Yard later said the officer — Alexﬁinder
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nthony Eist, now a pub owner — was found innocent of
¢orruption in a trial earlier this year.
| When Ray reappears tefore the committee in No-
J&ember, questioning is expected to focus on whether he
Jwas part of a conspiracy rather than a lone killer. The
committee holds hearings in September on conspiracy
theories about the killing of President John F. Kennedy.

The three days of hearings produced:

— Testimony that Ray left Los Angeles in 1968 and,
paralleling King's movements, went to Selma, Ala,,
Atlanta, and finally to Memphis, Tena., where the civil
rights leader was killed by a bullet from the rifle Ray
admits he bought.

— Evidence that Ray was in Atlaata on April 1, 1968.

In an outburst that made his attorney wince, Ray
told the committee that if anyone could show that he

&3 T T ,
Ray Won Baitle,
Apparently Lost War

.t Yard’s Eist, a sergeant on the famed Flying Squad who .
gufirded Ray while the prisoner was awaiting extadi- v

sion of James Earl Ray,

was in Atlanta on April 1, “I'll just take responsibility |

for the King case right here on TV."” The committee
produced a woman, now 75, who said from a wheelchair
that she had made out laundry and dry-cleaning re-

ceipts to a man calling himself Eric Galt, an alias used

‘by Ray, in Atlanta on that day.

— An admission of lying from the only living sup-
porter of Ray’s alibi that Ray was at a Memphis serv-
ice station when King was killed.

* “This story is completely false," said Dean Cowden, 1

who had first corroborated Ray's alibi. Cowden, a -

commodity dealer, said he was more than 4QO railes
away at his Port Neches, Texas, home at the tim2 and
had given false information to help a friend who was an

_ investigator for one of Ray’s earlier attorneys. &

" be

Thow w w o

‘MW 55215

—— Fingerprints connecting Ray to a $600 bani rob-
in London June 4, 1968, shortly before his arrest,
antl committee indications that there is evidence link-

tori, 1Hl. -
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ing Ray to a still-unsolved $27,000 bank robbery at Al _
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linanced by a mysterious crony named *“Raoul” and
Jwssibly explain where he got the money to buy a car
x#nd travel extensively. '

— Agreement by Ray that he had been offered a deal
by a member of the committee for a lighter sentence if
he could name anyone involved in a conspiracy to kill
King. No names came either from Ray or Rep. Harold
S.Xawyer, R-Mich., who said he made the offer. [}

- Finally, Friday’s blockbuster, {rom Scofland

tion to the United States.

- : e

Rep. Samuel L. Devine, R-Ohio,- read aloud the tran.

script of an interview with Eist that he said th i
ted obtained just two weeks ago. ° commit 3
King killing, Eist said: “Dufling -
the course of conversation, he definit he diint
) ely — '
act'ual!y come out with jt ~— ol
versation that he done it. He

-Of Ray’s role in the

but it was there in the ton-
atic was quite proud nf jt.” <
Eist’s statement concluded: I youad afit

and from what he told me, '

2 e etem— —— -

T

= ——r

gentlemen, for what it is worth: I haven’t-any.doubt in
[y mind that he did that on his own. For whatever
n2ason he did it, he did it on his own. If it had been any-
tking or anybody-behind him on that particular joo,

dyring the days of many conversations that I had wih,

him, it would have come out.”

“It's false,” said-Ray. Both he and Lane said the ™
statement was the most damaging evidence yet pre-

sented.
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~§%@y brother puts on show in

Tames Earl Ray's younger brother, Jerry, came to Ray told reporters that he was working at a country
7 Alton with an entourage of television cameras Friday, inl  club in Northbrook, Ill. at the time of the robbery and
. ™ | hopes of dispelling accusations that he was involved i ing, has not been in Alton since 1951.
. ' the 1997 holdup of the Bank of Alton. T
J But lie was given a cold shoulder by police and bank e . W
officials, some of whom called Ray’s visit a publicity N
stuntser (Indicate page, name of
Raf.arrived at the Bank of Alton about 10 a.m. and newspaper, city and state.)
said he would like bank employees who witnessed the
robbery to see if they could identify him.
“I didn’t rob this bank or any other banks,” Ray said. 142 ST. LOUIS

“I have been accused on national television of being a —
robbeg;: and I want to clear myself.” GLOBE-DEMOCRAT

: PA‘!TL UTTERBACK, president of the bank, told Ray
* the wilnesses were.no longer employees of the Bank of —_—
Alton
“1,Qas very surprised Mr. Ray came “to the bank ”
Utterback said. I really don’t know why he did lt or B
s whattie hoped to accomplish.” - —_—
“Tlig whole thing was a publicity stuat,” said another .
bank-official. ‘“The cameras were rolling, so it was a
perfect stage for him to say what he wanted.”
Ray!was implicated in the July 13, 1967 robbery in —_
Y statements made by Rep. Floyd J. Fithian, D-Indiana,
durifig testimony by James Earl Ray before the House
Assassinations Committee Thursday. Fithian said the
conviGted killer of the Rev. Dr. Martin Luther King Jr. —_—

e,
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and one of Ray's brothers may have been the two
: .stockmg-masked men who robbed the bank of $36,000.
iy 'I‘hg.,congressman said Jerry and James Earl Ray had
: met" m Chicago shortly before the holdp, and evidence —_— E;;:n;:
from;the robbery was found 114 blocks from their S
uncle’s Alton home. . t
ACCORDING TO ONE theory, James Earl Ray could . i
have.used the loot to elude authorities for more than a - . - i
yearsThat would discredit Ray’s contention that he was Dat'e: 8/ 19-2 0/ 78 :'
- paid'by a mysterious conspirator named Raoul. Edition: Weekend 4
After a brief stop at the bank, Jerry Ray and a - Author: b
television crew went to the Alton police station to deny Editor: e 1
his involvement in the robbery. Alton authorities told o ' ?
The Globe-Democrat Thursday that the Rays were not Title: HSCA :
- suspects in the holdup. §
~  Ray told Lt. Walter Conrad that he was willing tg ‘
i| waivé the expired statute of limitations or the robberf .
and submit to a polygraph test. Conrad said that if Ray Character:
did fiot intend to admit to the robbery, there was nux or ¢
‘ >t\ needto question him. /‘F Classification: SI, 62~-5097
- R ocion- 1 B Submitting Office:St . LOUlS

4 Being Investigated

. me

= < Pv— ords

P~

T N S N ¢ o e s - ,g‘g,w f
| MW 55215 DocId:32989797 Page 37 W. gwcww fi)‘/ g 3]




- - ‘

{M.ount Clipping in Spacc HBelow)

- .
e s e <o e W g Sy - B o
. .
i > -
. i!
Y
. % i
. . L
"y B R
3 o : I
¥ ; M
e K 4
. F o~
x bl
£ g T
/'? %, X e
Y » . ¥
43 % ’ <~ >f}%
}oi, ( . 7
f L L. L3
J - o :"4“‘!
- Vg
L!i vy’( <’
,',: ' ¥ b
<y - Es
FO N o
S y 5
M SR 1 » . « .
; et 5
- &
. N'Y » >
' . gf =
. :
3, . ;I .
§ - 3 . .
. N . :
BN . ®, ’ ey
A ‘ - .S 4
- R - & .
v T Pl . .
2 v s‘\‘d,» .
3 5. N FY
%4 . - . -
' . . R
T ) %‘3-.*\? . %x
i P L7 %., N 'i’
», N ,‘%‘;
‘e ! ¥ ¥
. B % %
NPT LT AW % !
e ) % . -
o ox
o R Y ,?
k.,»‘ Lokl " 5 f
b W o e Yol - ok e - iJi

- mew

(Indicate page, name of ;
newspaper, city and state.) )

3A ST. LOUIS

~ GLOBE-DEMOCRAT

_ST. LOUIS, MO.

8/19-20/78
Weekend

Date:
Edition:
Author:
Editor:
Title:
HSCA

Character:
or

Classification: SLi 62;5_0_97
Submitting Office:St, Louils,
[T Being Investigated

o - o

\ James Earl Ray: “That's probably the most damaging state- | :
ment that's been made against me...admitting guiit on a mur- i
,:}der chage...lt is false.” — AP Wirephoto %
!
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By DENNIS J. McCARTHY
| ~globesBemocrat Staff Writer

WASHINGTON — An abili witness
for James Earl Ray admitted under
oath Friday that he had lied when
.. he said he saw Ray at a Memphis
. service station at the time Dr,

death. ‘

Coy Dean Cowden testified before
the House assassinations committee
that he was actually in Beaumont,
Texas, 400 miles from Memphis,
>« when Dr. King was slain April 4,
- 1968, : -
$- RAY, WHO IS serving a 99-year
i.. sentence for Dr. King's murder, has
. -5aid that at the time of the shooting

-he was at a Texaco station in

Memphis to have a tire repaired on

-his white Mustarg. -
Mark Lane, the attorney for Ray
L. at the committee hearings, had said
« in a 1977 book titled “‘Code Mark
- Zorro” that Cowden claimed to have
seen Ray at the station at the time
of the assassination.
“This is completely false,” Cow-
;, den testified during questioning by
. Rep. Robert Edgar, D-Pa. .

- Cowden said his part-of the alibi

story was rehearsed with Renfro
¢, Hays, a private investigator, who
L. gave the same story to the National
%, Enquirer newspaper last year.

. ON THE WITNESS stand, Cow-
L. den; who testified that he was a
# former mental patient, said Hays
7 had hoped to ‘‘make'a million
-, doliars” out of the'Dr. King case.

£ ¢] let Renfro lead me into this,”
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v;-Cowden-said. “I-didn’t-have-to-go-

£+ along with it, but I did.”

s, Cowden was-asked by a commit- .

* tee member whether "Lane had

- realized that his story was false.

v “He bought it hook, line and

& sinker,"” Cowden replied. -

» - ““That seems like appropriate

# "equipment for Mr. Lane,” comment-

ed Rep. Harold Sawyer, R-Mich.

& LANE TOLD The Globe-Democrat
later, “I don’t know when Cowden is

telling the truth ... He lied before in
talking about the matter. Now he

T says he’s telling the truth,”

* Cowden’s testimony dealt another

- blow to the 50-yéar-old Ray’s claim

that he did not kill Dr. King. He

pleaded guilty to ihe shooting in 1969

- but repudiated the plea several days

. later. For years he has sought a new

trial.

Ray insists that he was framed by

a mystery- man known only as
Raoul.

~. Other testimony introduced Fri-

&iay alleged that Ray had indicated

*hat he had killed' Dr. King when he

"}alked with a Scotland Yard inspec-

* trshortly after his arrest in London.

in June 1963.

Martin Luther King Jr. was shotto

Sl
.l

[

committee that he had made suct:ja
confession while awaiting_extradi-
tion to the United States. P

“That's probably the most damag-
ing statement that’s been made
against me . . . admitting guilt ona
murder charge . . . It is false,”” Ray
declared. . i .

His attorney contended that the
allegations by former Inspector Al-
exander Anthony Eist, who is now
retired, are unreliable. .

Rep. Samuel L. Devine, R-Ohio,
read aloud a report on a recent
interview of Eist by the committee's
staff.

DEVINE QUOTED Eist as saying
that he was one of Ray’s guards
during the weeks of his incarcera-
tion in London and that Ray often
confided in him.

Committee investigators asked
Eist, who now,has a pub in Cam-
bridge, England, whether. Ray had
admitted killing Dr. King. .

. “Oh, no, no, no,”" Eist replied. “He
didn’t actually-come out with it, but

it was there in the conversation that " -

he had done it.”
At one point, Eist was asked, “Did
he express hatred for blacks?"
““Yes,”’ Eist replied. ‘““There
wasn’t any doubt at all . . . He.said
he was trying to get to Africa to
-shoot some more.” ‘
EIST SAID Ray's ego was suchj
that he began deseribing the assassif
nation of Dr. King. !
“He told me about a gun. He saijl
he threw it away. He told me he had
left this place (where the shooting of
Dr. Kingoccurred), saw a police:
man, panicked and threw away the
n.'"” . z
Eist also said Ray boasted that he ~
could only be convicted of conspira-
cy — that authorities couldn’t prove
that he had fired the weapon that .
‘killed Dr. King.

The former inspector quoted Ray
as saying that he thought he would
be sentenced to one to 10 years in
prison on a conspiracy charge. Eist
said Ray was happy about this

- prospect, and hoped that it would be
concurrent with a 20-year sentence
he had been serving in Missouri.

RAY ESCAPED from the Missouri
State Penitentiary April 23, 1967. He
had been-convicted of robbing a St.
Louis supermarkt of $191 in 1959.

» Eist.also quoted Ray as saying
“that “For him to have shot a black
;/man of note in. certain parts ¢f
J American would make him a natiofi-
“ al hero . . . He seemed absolutely
mad about publicity. He rea[.ly
wanted it.” -
Ray predicted, according to Eist,
that he would receive $250,000 to
$500,000-for killing Dr. King because
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he would ‘*have no shortage of
fi S, N0 shortage of fund-raisers.
He would get them to go on TV and .
.. he could write books .

After Davine read the interview
report, Ray charged that it showed
that the assassinations committee

* “intends to crucify me.”

ABOUT THAT TIME, Lane re-
turned to the hearing room after
being away briefly and said he had

. made a call to a British lawyer.

i
)
f
f

He said the lawyer described Eist
as corrupt and “a disgrace to the
English police force,” and that he
had been forced to leave his job.for
unlawful conduct,

In London, a Scotland Yard
spokesman said later that Eist was
-charged in 1976 with conspiracy to

yo.o08 a

‘_w;a-a‘;_;)

&

-

- v ol ) ¥ ‘.%’fi
- -pervert justice in connectien-witha

jewel robberies but was found inno-
cent of the charges earlier this year.

When Lane was asked after the
hearing how dependable the British
lawyer was, Lane replied, *How do
1 know! [ don’t know the guy.”

ACTING COMMITTEE
ChairmanRichardson Preyer, D-
N.C., promised that the committee
would explore the issue of Eist's
credibility. It was announced that
Eist would be called as a witness.

Walter Fauntroy, the District of
Columbia delegate, asked that Ray
“be excused indefinitely while other
witnesses were heard.

Preyer granted the request and?

said it was likely that Ray would m:l. .

be recalied until November.
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Kelley says nothing | )
new in Ray’s testimany

12A 8t Louis Globe-Bemorra

_KANSAS CITY (AP) — Former FBI
Director Clarence Kelley said testimony
by James Earl Ray, convicted murdere/
of the Rev. Dr. Martin Luther King Jr},
had shown no new eviderce of any con-
spiracy in the 1368 slaying, §

“He (Ray) did it. He did it alone., We
have no showing of any conspiracy,”
Kelley, whose agency investigated the
killing of the civil rights leader, said

Friday.

. “I'AM OF THE opinion that the story
is as it was investigated by the FBI,”
Kelley said at a news conference. *If

" additional leads come up, they tradition-

ally have been pursued. But there has
been nothing to counter the original and

. definite conclusion that Martin Luther

King was slain by James Earl Ray.”

. The FBI has been under fire in the
case, with civil rights leaders and Ray’s
attorney charging the federal agency
was behind a conspiracy to kil Dr. King. 7

. But Kelley said' Ray's testimony be-
ore the House assassinations subcom-

wzittee had not supported those charges,j FBI.

Aug. 19-20, 1978,

“demanding I could not gve it the time

< eng
-y X‘r,a.-—
. ‘.

Hd—-a-.-.._;,,"
1

| | f
|

and that conspiracy theaes were only
speculation. .

Kelley called the news conference to |
announce he would not rnfor mayor of
Kansas City. But he said he would ac-

cept an appointment to tte city’s Police
Board if it were offered. .

“MY COMMITMENTS are so

the job of mayor takes,” I¢ said.

aum;l

RERTIO™

DAL

e

Kelley said he was committed to !
work with a private management con-
sulting firm, to lecture monthly at the -

University of Alabama i Birmingham
and to make other speeches around the
country. s N

“I had hoped my lifestyle would level
off when I left the FBI, batinstead I am
more deeply enmeshed tken ever before

and cannot forsake comrutments made ]

long ago,” he said. /. -
He said he turned down cffers tp be
police chief in four different cities; in-

cluding Los Angeles, afier he leﬁiy
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?ay’g brother T
granfed parole

WASHINGTON (AP) — John Larry Ray, a
brother of convicted assassin James Earl Ray,
has been granted a parole from a federal prison
in Marion, Ill., where he is serving a bank rob-

- bery sentence, the Justice Department said Fri-

[

. He was convicted of robbing the Bank of St. Pd.
. ters in St. Charles County on Oct, 26, 1970.

day.

Ray was éraﬁted parole effective Sept. 18 by
the U.S. Parole Commission. :

He was originally scheduled for parole June
14, but that was rescinded while the commission
looked into a complaint about possible perjured

testimony before the House assassinations com-

mittee. i “ .

The complaint was made by the committee,
which is investigating the' assassination of civil
rights leader the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.
James .Earl Ray; who pleaded guilty to the slay-
ing but later recanted, is the key witness in cur-
rent committee hearings., -

John Larry Ray was sentenced to 18 years i
prison in U.S. District Court in St. Louis in 1971,
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- Ray

- ByGERALD M. BOYD 5
’ A Washington Correspondent '
of the Post-Dispatch

. WASHINGTON — The House Assassi-
nauons Committee has witnesses from 2 !
. _Memphis service station who are pre- .
~  pared to testify that James Earl Ray

Dr. Martin Luther King was assassinat-
ed, the Post-Dispatch has learned.

%
The testimony, considered Crucial, ‘
would directly contradict both the alibi
Ray has used to contend that he was not
involved in the murder of the civil rights
. gleader and his testimony under oath t
l{the committee, !
1 A source said Thursday that th
* wwitnesses were in Washington and woulcs
strfy if Ray completed his appearance
before the committee today, when: the
public hearing ends. 1f not, they are
expected to be called by the committee |
* in November when it resumes its public
* sessions on the King assassination. ’
The witnesses, the source said, worked
-at the Memphis service station where
Ray says he was getting a.tire reparred
-about- the-time-King was-killed-April-4, ~
1968. - .
His sworn statement to the committee ;’
Wednesday said he was at. the station,
although he could not name it. *J
The witnesses, whom the source would !
-not identify, are expected to be a part of |
the committee’s attempt to discredit -
. Ray s account of his role in the King
sassination. Detailed questioning By {
. tile comrnittee on Thursday raised sevdr- §
* ai\doubts about May's story and left hi ‘n
sebmingly shaken. Committee members
) appeared openly skeptical.

vadence offered by. the committee

e w e an————

s showed that Ray Visited at least fouzf )

dities where King was present in thil
thonths before the assassination. Rag‘ Z"
, Uenied the implication that he was‘
" stalking King.

The committee, for the-first time,
presented documents that showed that a
Ray thumb print had been found in a
E)te that was used in a robbery ofa l)ahk

T ae

London when Ray was in that country

A committee member, Rep. Flojd J.
Kithian, D-ind., suggested while ques-
uomng Ray that Ray mrght have used

s o

§
1
i
i
:
i

--h la-
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was not on the premises when the Rev. f\
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“the London bank robbery and the rob—l
ljery of a Bank of Alton, 1li., to finance
Bis travels and other activities from[L
grrl -1967 to his capture in connection

ith theKing killing about 15 months
later. o

The committee members, through de-.
tailed questions Thursday, suggestifd _
that Ray not only murdered King but. ~

cted alone. However, the grilling, whith 2
\gontmued today, gave no suggestion \.‘::s-i

to a motive: for Ray to kill King. ‘;

‘t‘A motive is the hardest thingjto

p ove,” vfie cmmittee staff attorney ;;aid
the end-of the hearing. “What we.are

trymg t6:d0 isito present the facts, ind I

g you will have to decide on the
&e yourself.” .
The day:long questioning of Ray was ,

repeatedly: interrupted by his attorney

" Mark Lane. Lane, who has been critical

of the cothinittee’s investigation, said at »

8everal''points that the session was

{milar to the anti-Cornmunist hearings

onductéd by Sen. Joseph McCarthy in

’ fle 505, 77v e

In hrrirrst public statements on tte
assassination, Ray testifiéd under oa’h

Wednesday that he did not kill King aud
that he had been framed by a man whom
he knew ‘$hly as “Raoul.”

After-the two men met in Montreal in
August ‘1967, they engaged in several
smuggling ventures and in many south-
ern cmes‘. the last time in Memphis the -
day of King’s murder, Ray said.

In relationship to the.King assassina-
tion, Ray -said Raoul had on different
oc¢asions; instructed him ‘to purchase a
hrgl-powered rifle, a pair of binoculjirs
and! to register in the rooming houseiin
Mehphré’from which the shot that killed
King is believed to have been fired. b

Rep. Lours Stokes, D-Ohio, said neither

EY N

*y
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e
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Ffederal authorities nor committee inves-
}tigﬂlors have ever been able to !ind9
* anyone who might be Raoul. The com-.
,-Mjttee, through files, witnesses’ state-,
i'nlents and other documents, then at-?
* tempted to establish that Ray’s account
, . « of events was doubtful or, in some
‘ -instances, false.
; Ray's possible involvement in the
* Alton bank robbery, raised by Fithian,
{-drew a heated objection from Lane, and
& quick no from Ray about having a role
in the crime.
Through questioning, Fithian estab-
. lished that Ray had been in Alton on July
. 14, 1867, the day the holdup occurred.
. The bank was robbed of $27,000 by two
men, and the case has gone unsolved, y
Fithian said. . ‘
+ . Fithian said clothing and several items
“sed in the robbery were found by .
~ authorities about a block from the house
~of a Ray relative living in Alton at the
“time. In addition, he said, one of Ray’s
s brothers, Jerry, who was then working in '

< e

"
5

-Chicago, had been off work on the day of .

* ' the holdup. y!
! “Fithian noted that Jerry Ray and
*.another brother, John, had bzen arreste? ‘
" in 1970 for the robbery of another bank.

+ Heikaid John Ray had been involved ik

. " fouf other bank robberies during 1969
.and 1970.

.. Fithian’s implication is that the bank

‘ i'_f(?f)ery could have given Ray n_?oney to
‘live on for several months. Fillowing
! that line of thought, he then infroduced

i ehidence that showed that Rdy might
. have robbed the London bank, when he
. fled the country after King's death.

* Ray'said he knew nothing about the
* Landon bank holdup, in which about $250

f .was taken. .
- But Fithian said a note demanding
_money had Ray’s thumbprint on it and
, -said the {ingerprint had been verified by
. *Scotland Yard, the Federal Bureau of
5 Investigation and a-private corisultant ]

- hired by the committee. i

y l& Fithian said that, if Ray wag making

alse statements on the roybery, other
parts of his testimony might also be

o~ PRSI SR LMY/ A;l{'%b

7
l untrue, -~ =*
PLT e
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But Ray noted that British mnho’ritie{’g
hzd never charged him with the crimey.
although he said two other charges were,
ﬁ!{ed at the time of his capture. .

‘If they had something, why didn't'~
they charge me with it?" he asked. !

Fithian said that authorities were
more concerned about having Ray extra-
dited to the United States to stand trial
for the King killings. And after his guilty
plea, no reason existed to pursue the
malter since he had been given a 99-yeaf
sentence, Fithian said. o

Elarlier Thugsday, the committep
hei&rg evidence that showed that Raly

-

- o

t’me as King. Ray said that fact was

o1ly a coincidence. i

+iStokes submitted evidence that showed

that Ray had been in Los Angeles,
Selma, Ala,, Atlanta and Memphis dur-
ing the same time periods as King.
Lengthy questioning by Stokes attempted
to challenge accounts that Ray has given

- to the-committee under oath and in
newspaper and television interviews
about his visits to those sites.

Stokes, at one point, asked Ray wheth-
er he had planned to go to Atlanta when
he left Los Angeles in February 1968.
Ray/ had told the committee Wednesday

Nilw Orleans but.that he changed his.
pliins when en route there.

‘Alter answering “no” Thursday, Ray
seemed shaken as Stokes introduced into
evidence a change-of-address form filled'
out by Ray in Los Angeles and showing
that his mail shoild be forwarded to
Atlanta general delivery.

‘_ thit his original destination had *been

forwarded until April 25. It was signed
by an Eric S. Galt. Galt is one of seveial
alfases Ray has said he used during the
ytar he was free after escaping from'the
Missouri State Prison in Jefferson Citk
{Stokes asked Ray whether he had
known that King had been in Los Angeles

while Ray was there. He said that he had |

L)

ST pee

¥ T .

The form said the mail should be

was 1 at least four cities at the sa(ne
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~ Persisting, Stokes then asked Ray to
trace his travels after leaving Los
Angeles and Ray said that he had gone
to New Orleans and then to Birmingham
and finally to Atlanta. His statement
says that after leaving Los Angeles he
went to New Orleans, to meet the person
« named Raoul.
* . Ray said that he arrived late and was
instructed to go to Birmingham. After
. meeting Raoul, the pair went to Atlanta,
4 Ray said.

* Stokes, however, pointed out that on
the automobile trip from New Orleans to
Birmingham Ray had spent the night in
a hotel in Selma, Ala. A map offered into

_ - evidence showed that Selma is not on one
of two direct routes between the two
' cities. i
.Stokes then showed newspaper articles
that pointed out King had been in
. Camden, Ala., which is near Selma,
-. about the same time that Ray was in
, Selma. )
Ray said, in response, that he had
. taken a wrong road after leaving New
Orleans and had decided to spend the
~ -night in Camden-because it-was dark,
i In perhaps the most damaging evi-
dence offered, Stokes offered testimony
, and a cleaner’s receipt that indicated
that Ray was in Atlanta at leas until

** April 3. The evidence contradicted Ray’s

March 28 to drive to Memphis.
One document that Stokes offered was
a statement from the owner of a rooming
house in Atlanta that Ray had given him
& week’s rent in advance on March 31. In
addition, Stokes showed the cleaner’s
receipt indicating that articles of cloth
ing had been left by an Eric Galt o
April 1. ‘"
Ray has admitted picking up th
clothes the day after King was assassi-
nated and has said that he fled then to
Canada. - o
i lrying to emphasize the significance of
. Ray being in Atlanta in early April,

. Stokes read from the transcript of a

(e~

television interivew with Ray in which
Ray said that such evidence would be
damaging..

“If I left Los Angeles planning to
return to the Deep South, then I will take
responsibility for the King assassination
right now,” Ray said, in a **60 Minutes”
television interview, Ray told the com-
mittee that he cculd not recall why he
had made that assessment.

Stakes assailed Ray’s statement to the -

committee-that.Raoul had never handled.

. o~ L

not. ™™~ swom statement that he lef¢ Atlanta on

“w

the .30-06 rifle that is believed to have,—, i
i

been the weapon used to kill King.

Ray said he had bought the weapon foxf{
Raoul in Birmingham, Ala., for what h¢:
thought was a gun-running scheme.

A
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Jcmes Earl Ray
* w.during committee teshmony

‘Ray @cwsed
of robbing
“Alton bank -

' - By DENNIS J. McCARTHY .
*  Globe-Democrat Staff Writer .

* "WASHINGTON — A" House investigator -
tried to show Thursday that James Earl
Ray’s travels for nearly a year after he
escaped from a Missouri prison were not
financed by a mystery man named
Raoul but by a bank robbery in which
Ray and one of his brothers allegedly
were involved., .
Rep. Floyd J, Fithian, D-Ind., a
member of the House assassinations
committee, cited what he called a $27,000

" robbery of a bank in Ray’s birthplace,

. Altm, IlL., on July 13, 1967, while Ray <
was in the arca. N
(Alton police records show that $36, 003 J
k]

ki

-
>

-

-l oamw

‘ }l{as taken in the robbery of the Bank of
Iton on that date.)
ARAY TOLD Fithian he did not paruci- :
P te in the Alton robbery.
- s exchange with Flthlan came on the s

EPRIVEME AP [

Y
———
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* second day of his appearance befure the

committee to give testimony about the

r., on April 4, 1968, in Memphn
Ray, 30, pleaded guilty in 1959 to
5 shooting Dr. King and is servmgl:'x 93.
year sentence for murder. But lie repu-
diated his guilty plga shortly after
making it and for years has been seeking
7 anew trial.

IN PREVIOQUS tesnmony before the
committee, Ray said he supported him-
self by part-time jobs, by the §1,700
robbery of a pimp in Montreal and on
money paid to him by Raoul for the
smuggling of contraband.

Ray has contended that he was framed
for Dr. King’s slaying by Raoul.

Fithian and committee staff members
also produced evidence that Ray was
* involved in a London area bank robbery

/;ssassination of Dr. Martn Lulhoﬂ?ng;

A

. ag RV

June 4, 1968, a few days before his |

" gapture.
THE CONGRESSMAN said a nght

. Scotland Yard, the FBI and an independ-
ent firm hired by the assassinations
. commltt

*Ray’s attomey Mark Lane objected )

that such evidence was irrelevant.
Referring to the allegation about the
- Bank of Alton robbery, Lane told Fithian
“] ‘would add that you shed your
- congressional immunity for five minutes
so we might later settle this in court. ..
_that was an outrageous statement.”

AT THIS POINT, acting committee ’

chairman Rep. Richardson Preyer, D-
N.C., asked Fithian, ‘‘How xs this
relevaNt?”’ .

- Fithian replied, “In the course of thls
investigation, this committee will pro-
vide substantial evidence of what I just

+ said (about the Bank of Alten).”

(In Alton, Capt. John Light, assistant
police chief, said that after Ray way
implicated in Dr. Xing's slaying, police:
and FBI agents were tipped by inform}i
arlls that Ray was involved in the bank
hoiflup there. But Light said no ev:denct.r
way found to support the tips and the.
cast, is still carried on the records as
unsolved) L eeaes

e 3T anae
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thumbprint found on a paper bag after;
] 'g,he robbery matched Ray’s, according to |-
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‘QT ONE POINT in his questioning of
y, Fithian asked, “‘Are you awark that
'\ox July 13 (1967), the Bank of Alto) was
bed by two masked gunmen, one
ing a shotgun, of $27,000, angj that
remams unsolved to this’ da}'? That the
ﬁmbbers were two white males?”
“No, sir," Ray replied. . t
. “Were you in the St. Louis area on -

July 13?” Fithian asked. - 2

‘No,” replied Ray. 4
I, FiTHIAN estabhshal during the q‘... t
tiolling that Ray met with one of his
broghers, Jerry W. Ray, in Chicago after

he Escaped from the Missouri Statd

* ennentmry “April 2? 1967, and before i

ithe Alton bank rebbery.

“Are you aware the bank was robbed |

n Jerry's day off in Chicago?” Fithian

asked. ~ .

“No...."” Ray replied.

lN LATER queésiioning, Fithian asked

.+Ray, "Are you aware that some physical

..evidence in the (Alton) bank robbery, ~

clolhmg and the shotgun, were found 13, .

blocks from your uncle’s Alton home?”

My uncle’s home?’" asked Ray. "I
. .didn't know where he lived.” '
After the committee hearine was re- .
cessed until Friday morning, Lane told;

T reporters,.“Ray's a crook,.not a truthlul

" crook — he. lied about the crimes he's ©
committed. Of course, he may bé lymg *
. before the committee, but what's at issue .
is’whether or not he puiled the trigger ,
“(on the rifle thatkilled Dr. King)."” =~ *

IN OTHER developments at Thurs- .
day’s hearing session, the committee *
produced evidence which suggested that -

-'Ray stalked Dr. King through three *

. other cities before the Memphis slaying. «

-~ Ray said the evidence was wrong.

Ray declared he would take the blame

. for the assassination ‘‘right here on
television" if the committee could prove
he was in Atlanta on April 1, 1958, three

+ days before King was slain.

N APRIL 1, the civil rights lcauer
in Atlanta, his headquarters.

7 “\he committee submitted evidente
thal Ray was in Selma, Ala., the diy
aftét Dr. King-visited there two weeks

¥ before the assassination,

at

b

L N

|
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It ajso exhibited evidence aimed at | !
_show n"g that Ray was in Atlanta just 3
" before the murder. p

THE ,COMMITTEE displayed an {n- ¢
largenfent of two laundry tickets thgt
showed *Eric S. Galt,” the ‘alias whih
Ray admitted using, had put clothing in

" the Piedmont Laundry in Atlanta on ~

April 1. !

Ray said he was certam that he .
checked the clothes into the laundry on
March 25. He said the laundry records
were either forged or the wrong date had
been written by a cierk.

Previously, the committee had pro-
duced a motel receipt showing that Ray
stayed in Selma on March 22, the day
after King was there.

RAY CLAIMED he merely got on the
wrong rcad while driving from New
Orleans to Atlanta, wound up in Selma *
and spent the night in that city.

The committee also displayed a blown-

.up of a postal change-of-address card

proving that Ray was wrong when he

* testified under oath that he thought he

was going frcm Los Angeles only to New.
Orleans — not Atlanta, | y.
The gard indicated tha! Ray waj
leaving: California on March i6. A copy
of a Liis Angeles newspaper was disg

playedito show that King had been in
that city on the samedate. .. - -
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X~ Bya Washington Correspondent
Of the Post-Dispatch .

i ./’WA_SHINGTON—Here is the chrofjolo-
gy given by James Earl Ray. to the
T :Hou§e Assassinations Committee con-
=6 lceming his travels and his meetings with
-g«anaoul:
D3 April 23, 1967—Escaped from the Mi
;Qssouri State Prison in axl))eread box. ’I?og;(lsa-
“¥7freight train to St. Louis and later
bogrded a bus in Edwardsville for
:r.-.}'ehxcago. Worked as a dishwasher unti]
of:blate June and drove to Montreal in a
ai chfawl){ purchased automobile after stop-
{c Yping in several places. While in Mont-

|

sisreal, robbed a pi img
é;z; Y 7 pimp of epprox: itely
July 1967—First met Raoul at a tefvern,

fter a couple
Raoul could ge
return for his
band,
" August 21, 1957—Smugeled thr .
ages with Raoul acrogg the ngelﬁi?; .
. ggz;:sgntto l.Detro;'{t. Received $§1,500 in
rom Raoul {
trivel i I instead of the
August 28, 1967—Went by bu
Birmingham, Ala., to meet Rgoul. sW;g
then traveling under the alias of Eri¢s,
alt. Was told by Raoul o buy a Ljte-
odel automobile. Found a white Mus.
ang, which was purchased the next ﬁay
ith $2,000 from Raoul. Gave Raoul a set
- 0f keys to the car and received $500 for

P
1

‘ llvnpg expenses and $500 for camﬂ.ra
. | equipment. Also received a telephche
number in Baton Rouge, La., where, a
message could be left for Raoul, t

of meetings, was told that

t him a forged passport in

help in imoving contra-
H

vy -

J

—
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ﬁfo meet Raoul in New Orleans. After

“Ray Recounts Travels.
' Meetings Before,

After Dr. King’s

po————

QOct. 6, 1967—Reached by Raoul’s ap-
arent representative. Left Birmingham the aext day.
making telephone contact en route, was
told to instead travel to Nuevo Laredd,
Mexico, and was given a name and
address of a motel to check into. Met
Raoul at the hotel. With Raoul, smuggled |
dontraband across the Mexican-U.S. bog-*
éer, and returned to Mexico. Left Raohl
the next day and was given $2,000. Wzs
&lso given another New Orleans contact
number. Traveled through Mexico fév!

room and to

the following weeks, spent most bf his
titne in Puerto Vaflarta. =
Wov. 15, 1967—Left Mexico foi the
Unlted States. Arrived in Los Aneles
Nov.- 19, Sought several jobs there,
including employment with thellntemal
Revenue Service. Also tried to f:_nd ways
to leave the United States without a
sport. .
pagé%%mber 1967—Telephoned New Or-
leans number given by Raoul and was
told to travel to the city m_l:_a\te
December. Met Raoul after arrn(img
there and was told that Raoul warited
help in transporting rifles into Mex\co.
Reteived $500. After the meeting Jre-
turrhd to Los Angeles.
February 1968—Received letter from _
Raoul setting up a meeting in &“ew
* Orleans in March to plan a tripito
Atlanta. Arrived late and was told by
teléphone contact to go to Birmingham.
" Mel Raoul there and proceeded to
Atlanta. They rented a room there.
About a week later, drove back to
Birmingham with Raoul and bought a

} Chose the name of John Willard as an
1 aligs. Checked into the rooming hoyse

Apiil 4, 1968—Met Raoul at the roon\- ©
ing Rouse. Was told to bring somg
personal items from the Mustang to the

Followed both instructions. Went to a
tavern, then to a restaurant and had a
flat tire fixed. Returned, saw police in
the area and fled in the car. Later
learned that King has been assassinated.
Never saw Raoul again.

Aoril 5, 1968—Drove to Atlanta. TooKla”
bus: to Detroit, then went to Torontd,
Latéy went to London, Lisbon and back
to Lendon; captured there. )

e
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rifle on Raoul’s instructions. After the
purchase, was given the name of a
Memphis hotel to deliver the gun and
was told to meet Raoul there Apnil 3,

1
S W A
April 2, 1968—Arrived in Memphis Wnd
chegked into hotel. Raoul arrived dnd
said’to take a room fer a few days ifi a
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A W ashingten Correspondent

of the Post-Dispatch ‘l!' :
WASHINGTON-The House i-

nations .Committee has submitted evi- -
- dence that shows that James Earl Ray
was in at least four cities at the same
time as the Rev. Dr. Martin Luther King
Jr. in the months prior to the killing.of

King.

Testifying under oath today, Ray
denied that the evidence was any more
than a.coincidence. The last city \.here
the two were in together was Memiphis,
“lenn., where King was assassu}ated

Tk onH 1968.
Ray, the confessed assassin of K’mg,

By GERALD M. BOYD }
¢
i

came under slow and detailed question-

1ing in-an apparent attempt by commig-

tee members to dissect a carefully pt

pared 40-page statement that he h d

delivered Wednesday. .
Ray appeared nervous at several

. points in the questioning and his attor-
ney, Mark Lane, repeatedly objected to
the way some oi the questions were
phrased.,

Committee chairman Louis Stokes,
D-Ohio, who did all of the questioning,
submitted evidence that showed that

- Ray had been in Los Angeles, Selma,
£ Ala., Atlanta and Memphis during tie
J same time periods as King. Lengtlly
| questioning by Stokes attempted to chz‘l—
Jenge accounts that Ray has given to the

commlttee under oath and in newspaper
nd television 1nterv1ews about his v s:ts
those sites.

Stokes, at one pomt asked Ray f he
had planned to go to Atlanta when hE left ,

- Los Angeles in February 1968. Ray had’
told the committee Wednesday that his
original destination had been New Or-
leans but that he changed his plans when .
en route there.

After answering “no” today, Ray
seemed shaken as Stokes introduced into
evidence a change-of-address form tilled
out by Ray in Los Angeles and showing
tlat his mail should be forwarded to

* Atlanta general delivery. v

The form said the mail should b
fox varded until April 25. It was signed

[ ~,.l‘"~\ 2} T owef

,-r-!h- o — RPRRINIE SOV .
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- Panel Puts Ray In Four Cities|
Wi

.h K@?’g

~.'by & Eric S. Gait. Galt is oné of several’
9ahas Ray has said he used duringithe:

" “yyear-period he was free after escapmg.

from the Missouri State Pnsm in Jeflers

" on City.

a .
Stokes asked Ray if he had known
that King had been in Los Angeles while

Ray was there. He said that he had not.

Persisting, Stokes then asked Ray to

-trace his travels after leaving Los An. «
gles and Ray said that he had gone to
New Orleans and then to Birmingham
l d finally to Atlanta. His statemedt
skys that after leaving Los Angles h}
Went to New Orleans, to meet a persol]
named Raoul, who Ray has said 1mpli3

—

Ray said that he arrived late and vias
nstructed to go to Birmingham. Af\er
Ji;?eetmg Raoul, the pair went to Atlan
ay $aid. g .
Stokes, however, pointed out that on
the automobile trip from New Orleans to
Birmingham Ray had spent the night in
a hotel in Selma, Ala. A map offered into
evidence showed that Selma is not on
'C 2one of two direct routes between the two
o1 _cities. .
-u%,  Stokes then showed newspaper arti-
«2 cles that pointed out King had been in
fd tCamden, Ala., which is.near Selma,
t fabout the same txme that Ray was in
1Seima.
wli~ Ray said, in response, that he had
taken a wrong road after leaving N w
wOrleans and had decided to spent
Slpight in Camden because it had gbt
I~dark, ‘[,’l) :
e In perhaps the most damagmg evi-
¢ dence offered, Stokes offered testimony
n'and a cleaner’s receipt that indicated

Tated him in the assasslnauon

EN

v.that Ray was in Atlanta at least until -

22April 3. The evidence contradicted Ray’s
sworn statement that he left Atlanta on
& March 28 to drive to Memphis.
1o One document that Stokes offered
7vavas a statement from a the owner of a
(\.&-oommg house in Atlanta that Ray had
‘wgiven him a week’s rent in advance on, -
March 31. In addition, Stokes showed the
' rcleaner’s receipt mdlcatmg that articles
of clothing had been left by an Eric C‘alt
%n April L. ;
““* “Ray has admitted picking up the
w¢foties the day after King was assadsi-
£'nated and has said that he fled then to
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nada. )
+" Belore If& could respond to Stokes’
questions about the Atlanta-related evi-
dence, the committee recessed for
lunch. S

o

¢
Trying to emphasisize the signifi-
cance of Ray being in Atlanta in early
April, Stokes read from the transcript of
- television interview with Ray in which

Ray said that such evidence would be
¢ damaging.

“If T left Los Angeles planning to

-sreturn to the Deep South, then I will take

* . responsibility for the King assassination

right now,” Ray said, in a “60 Minutes”

television interview. Ray told the com-

mittee that he could not recall why he
Ahad made that assessment.

DR

Ray, who pleaded guilty to the mur-
- &er ol King in March 1969, has contended
¥ since then that he did not commit the
. Crime. ;

l" Wednesday’s testimony was the first

- time that he had given statements under
cath about the assassination. During
* that appearance, he said that he had not
* killed King and had been the victim of a
- complicated plot that involved the mys-
, terious Raoul. He said that Raoul had
+ steered him to Memphis under the guise
- of smuggling guns and that he had left
1 ,Raoul at the rooming house from where
.. AKing is believed to have been killed
- \ehortly before the shots were fired. Dur-
*.\ng his testimony today, Ray refused to
, Stray from his story about Raoul. But
». Stokes said .the committee had been .

s .
$IR% Ny e wanlst e

2 o
Wk b o st
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unable to find anyone who saw the pair
together. ra :'“
Stokes assailed Ray’s statement” to
the committee that his unfound and

never fully identified accomplice had
never handled the .30-06 rifle that is be-
lieved to have been the weapon used to
kill the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.
on April 4, 1968. L

Ray said he had bought the weapon
for a man named Raoul in Birmingham,
Ala,, for what he thought was a gun-
running scheme. Ray said he and Raoul
had worked together for months, from
Canada to Mexico, in various smuggling
deals. ’ .

Ray said that if he had killed King,
his fingerprints never would have been
found on the murder weapon.

“1 would have wiped my fingerprints

off the rifle if 1 knew it was going to be
used in a serious crime,” Ray said. He
insisted that even as a petty criminal he
was too smart to leave his prints behind.

It was suggested that he did not have
time to wipe his prints off the rifle be- ;
cause he was in-a-hurry to-flee the scene-

jof the shooting. ‘

i “Usually you do that (remove the
*prints) beforehand — before the crime,”

YRay said. “There are several things yoy
can use to prevent your fingerprinté
froin getting on the rifle. Every novicg -
knows enough to keep your fingerprints,
off a weapon if it’s going to be used for a,

N P . A
P P T e e AT TN SO S ST u‘& e -:'.3'

T

v L

E}?.h Lo

[Samns :;'\,Ha

e b et e im0 A S v

e S SR SR RIS VAR o




- rifle at all, doesn't that indi a barmaid in Birmingham. Possibly a | ;
Raoul doesn't ex?stt ;fg'aénx?n’gx%a;; S,‘:st waitress in Jim’s Grill in Memphis” had g

- asked. seen him in Raoul’s company, he said. . !

o]t doesn’t to me,n Ray replied. 'l “ But .he couldn’t be S}lre. And he mep— 3 /

.- Ray admitted earlier today that he _tioned no one in Montreal, where he al- §

had given conflicting stories to House “leged he had met theman. - . LA

investigators, but said these “smail ‘, “Mr. Ray, 1 say to you, this co -

errors” do not dispute his denial that he . lattec has reviewed every FBI docul e

shot King. ‘ Jdnent relative to this case, every othe_e}‘ -

Ray said the initial testimony he gave investigative document, and nowhere i & §

-

serfous crimé, v
“I used flesh-colored Band-Aids (to

® T

z S ©ox
'

]

‘s

prevent fingerprints) in the past,” he »
sald. pa !

.il'Ray's fingerprints were found on the
;%,e Wwhen it was recovered near the:
hooting scene. Ray contends he hadt
given it the day before to the man he
knew only as “Raoul.” ’
“When we think about the fact that

Raoul’s fingerprints doa't exist on that

to.committee staff members at Brushy
Mountain Prisonin Tennessee was not
based on a thorough review of the case.
“It was my intention to tell the
truth,” Ray said. ““I wanted to be as
factual as possible because of the prob-

 lem of (my) credibility. There have been -

some small errors in details. Some con-
fusionin dates.” ’ ‘

Ray said in his opening testimony

Wednesday that he never shot King and

B E——

. C . . Lpr Ty
'. Ray conceded that he had said this.

YAt first, at the staff~interview.3!

{7

" thdught it was exchanged the same dafr,
an¢; Raoul would have been there,” RY

v

said. b
Ray's faulty — if not selective
memory was attacked over, and over.
Why had Raoul never been found? Who
* could have seen them together? Why
couldn't Ray furnish more descriptive

—

information about Raoul, such as his .

real name? . i ]
Ray had no hard answers. “Possibly

. thdre a reference to a man named

Rajul,” Stokes said.

x

To that, Ray replied only that per- ’

haps not all documents had been four
, inthe matter. - -8
Stokes: “If we can’t find Raoul, we
can’t help you very much, can we?"
Ray: “I think the only thing that
« could help me is a judge.”
Q: Don’t you think if we had more

il i

sras

& q
N
i o 3 i s . e F b e Sl A TN S o s

PR

* information about Raoul, we might be
¢ able to locate him? .

A: If T had gone to trial in 1968, he
» most likely would have testified against

was several blocks away from the mur-
der scene having his car serviced at a
as station at the time King was killed. 4 '

R e ——

7
4

¢ Ray told investigators in Tennessee’
hat he returned the first rifle to a sport;’
g goods store-and-bought-a-second on¢:

" -which Raoul inspected. But in his initia

Dot

_ MW 55215, Doold: 32383797

testimony Wednesday, Ray said Raoul

inspected the first rifle, but never a
prived the second one.
“Where I had the problem was that: I
t} ought I had purchased the second riile
ie same day as the first,” he said.
“When I saw government documents
that I bought the second rifle the next
day, I realized I had made an error.”
Ray had testified earlier that he
drove from Birmingham to- Memphis,
ave Raoul the rifle the day before King
was shot and after that never saw the

{lun again, ‘ {
4 Stokes noted that Ray had told tlhe
ommittee’s staff in an earlier interview
tt_xgt Raoul had in fact hand’led the .30-05
rifle~. -

% e ¥ avae

Page 50

me anyhow,

The proceedings were- -interrupted-
and delayed over and over when Ray's
attor'ney, Mark Lane, a longtime postu-
lator of conspiracy theories in the King
and "John F. Kennedy assassinations,
objatted to the course of the questioning.

Lane repeatedly complained of not
having transcripts and other documents
related to the interrogation. ““This is not
an investigation by (the late) Sen. Jo-
seph R.) McCarthy’s hearing,” he cried.
“We demand the commoa courtesies due
any defendant in a court of law.”

<

*

The panel accorded Lane the papers -

" he asked for, but Rep. Richardson Prey-

er, D-N.C,, the acting chairman, ap-
peared to be losing patience with Lane's
tactics. “This is not a court of law,” he
said.j"“Your role as counsel is simply to

" advise your client of his constitutional
rights.” 2
Byt Lane pressed on, accusing tlfe

* committee of trickery and unfairness.

~ Preyer threatened to have him ejectedjif .
* ool

- he persisted. .o
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‘How Ray escoped

By DENNIS J. McCARTHY
Globe-Demacrat Staff Writer -
WASHINGTON — James Eary Rav.
gave details Wednesday about hid 1967
escape from the Missouri State Peniten-
tiary and told how he obtained a pistol
from a South St. Louisan known as the
“Cat Man" after the breakout, ¥
In a statement which he read to the
House assassinations committee, Ray i
identified the man first as “Jack Gor.
win” but later referred to him as “Jack.

Gowrin.” .

He said Gorwin got the pistol for $200

from “a fence in East St. Louis.” i

Ray, the star witness in the commit. ¢

tee’s l_learings -on the April-4, 1968,

assassination of the Rev. Dr. Martin ,

Luther King Jr., gave this account of his .,

escape from the Penitentiary in Jefferson }

City: - g
-§'SEVERAL DAYS prior to the esciipe,

I fashioned a board approximately 3x4

fe2t which would fit inside a box used to

trénsport bread outside the prison.”

‘He said that earlier he-had used a

Esmme; and nails to punch holes in the
X.

_“On April 23, 1967, 1 entered the prison

kitchen early — I worked afternoons —
at approximately 8 a.m."” -
Later, he said, he got into the box and *

- covered himself with the board he had
prepared. Then another prisoner filled
the box with bread and the box was
placed on a truck, he said. )

g{ay said the truck was stopped at the
prison security gate and a guard looked

in the box but “all he would see was
bread.”

“AFTER PASSING through the prison 5
flate, I got out of the box. After the truck }
ctossed the Missouri River bridge near
thle prison farm, it stopped before !
tuning into a road leading to the farm.
When the truck stopped, I disembarked.” .

s

' ”gibility to military service.”

e

55215 DocId:32589757

o -

L

Ray said he spent the night in a j"mk )
cir he found on a rural road,

At this time, he said, he had with him
seyeral candy bars, some bread he ltad
tatien from the truck, $250 in cash, 2
radio and a Social Security car in the
name of John L. Rayns.

He said he began walking the next
night. His shoes finally fell off and he
*had to make a forcible entry into a
store to obtain another pair,” he said.

Ray said he was heading in the general
direction of Kansas City, but on the iixth
dily after his escape, he hopped a fraight
ln%n to St. Louis. :

‘I made my way to South St. Louig, to
the residence of an individual who called

>
¥

himself ‘Cat Man’ (Jack Gorwin),” Ray
i (mﬁnued. ¥
i HE SAID GORWIN wasn't at home, sp
je took taxis to East St. Louis anjj
Edwardsville and then a bus to Chicago’
He arrived in Chicago April 30 and
worked there for two months as a
dishwasher, Ray said. .
He said he bought a car and wound up

- on June 27 in East St. Louis where he

stayed in a rundown hotel.

Ray had been sentenced to 20 years in -
the penitentiary after being convictes% of
lirst-degree robbery in December 195} in
|onnection with a $191 holdup of a
Croger store at 3417 Ohio Ave. inQSt. ‘
 Youis on Oct. 10 that year. !

Ray also was convicted Aug, 7, 1959,’*4]\

“ robbery of Vincent's IGA Food Market
. \1102 Park Ave., St. Louis. A seven-yea

gentence for that robbery was to ru%
simultaneously with the 20-year term. °

RAY, ONE OF 10 children, was born
March 10, 1928, in Alton, Iif. i

Probation records show that his family
moved several times during his early
years, first to Quincy,_Ill., and then to.
Ewing, Mo. He quit school after the ninth
grade. s

Ray joined the U.S. Army in 1946 and
pent much of his service in Wesq,
(Yermany. In 1948 he was discharged

because of “ineptness and lack of adapt,
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- Judge issues @rd@r\

From Globe-Democrat
-News Services

f’@ profect R@y

" WASHINGTON — A court order to *

protect James Earl Ray, the convicted

. Kkiller of Dr. Martin Luther King Jr.,

from prison abuse while he is waiting to

testify at sessions of the House assassi-

nations committee was issued Wednes-
day, his attorney said.

Earlier the attorney, Mark Lane, had

accused guards at the Federal Correc-

tional Institution at Petersburg, Va., of
beating Ray Monday night and putting
‘him-in a tiny punishment cell where
lights burned 24 hours a day.

“The lights will be out in Ray’s cell
tonight so he can sleep,” Lane said after

he won an order from U.S. District -

Judge William 'B. Bryant here for Ray

“to be taken out of the hands of prison °

officials and put in the' hands of U.S.
marshals.” -

LANE SAID govemment lawyers

. had opposed issuance of the order.
U.S. Marshal J. Jerome Bullock, in
“charge of holding Ray for the House

\zommmee testimony, said his under-i

. now have to watch Ray themselves rath- -
er than leave him under the care of pris-

' on officials.
Bullock said this did not necessarily
mean that Ray would have to be trans-
ferred from the Petersburg prison —

only that marshals must watch him di-.

rectly whether he is kept there or some-
where else.

-.Ray was taken to the federal prison
{rom Brushy Mountain State Prison in
Petros, Tenn,, where he is serving a 93-
year sentence for the slaying of Dr. King
on April 4, 1988, plus an additional one-
to two-year term for escape.

_ LANE SAID RAY told him that he
was beaten at the Petersburg prison,

, Where he is being held under the name!

" “Michael Brewer,” because he objected!
to being photographed.
Ray balked at being photographed
because he was wearing old clothes at
4 the time and didn’t want phoatos of him to
il be “‘sold to the press,”” Lane said.
The attorney said that when someone
“tried to take a picture, Ray jumped to

Mark Lane
...Ray s.oﬂorney

Rns feet and two pnson guards grabbed
im.

“QOne gave him a rabbit.punch in the
back of the neck and another ripped his
shirt,” Lane said.

The attorney said a federal marshal
pulled both guards away.

Lane quoted Ray as saying he had not
eaten in 24 hours because he feared that

. officials would put something in his food

“to deter the function of his mind” in
advance of his public testimony Wednes-
day before the House committee.

THE ATTORNEY SAID Ray also
told him that he couldn’t sleep because
of the burning lights in his cell and a
headache from being punched.

Bullock denied that Ray had been
beaten. He said Ray resisted a routine
fingerprinting procedure and marshals
insisted that he must submit toit. 4

But there was no scuffling or beatilig

* during the incident, Bullock said. |
Michael Aun, a spokesman for fhe
" federal Bureau of Prisons, denied that
» Ray had been injured. Aun “said an offi-
- cer was kicked and another elbowed in
the mouth during a struggle with Ray.
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committee Wednesday.

on Pressure

By DENNIS J. McCARTHY
Globe-Democrat Staff Writer

WASHINGTON — Convicted assassin
James Earl Ray swore Wednesday that
if he had been given a trial, he would
have testified that “I did not shoot
Martin Luther King Jr.”

Ray told the House assassinations
committee that he ‘“could have offered
conclusive proof in support of the deni-
aL”

He is serving a 99-year prison sentence
in Tennessee for the slaying of Dr. King

i Ray's Missouri escape. . .13A

April 4, 1968, in Memphis. Three days’
* after entering a guilty plea in 1969, Ray
recanted — but his statement before the
commiittee was the first time he had*
‘butlined his case publicly under oath.
“In respect to the guilty plea . . . itis
not a difficult matter for an attorney to
maneuver his client into a guilty plea
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James Earl Ray takes the oath before the House cssassmahons

—AP Wirephoto

Ray blames guiliy plea

rom lawyer

. . . especially when the attorney has the
active cooperation of the judge and
prosecutor,” Ray testified as eight feder-
&! marshals stood around him.

The 50-year-old Ray, in a soft Southern
staccato, spent more than an hour
reading a 38-page prepared statement in
which he declared his innocence in the
shooting of Dr. King, but admitted his
guilt in a series of other crimes including

- robberies and smuggling.

HE OFFERED AS conclusive proof of
innecence his oft-repeated declaration
that he was at a service station in
Memphis, having a tire repaired, at the
time Dr. King was gunned down on a
balcony in front of Room 306 at the
Lorraine Motel. .

Ray hinted in his statement that a mati
he identifizd as “Raoul” may have been
the Kkiller of Dr. King, an allegation he
has made before. ﬁ

He said he and Raoul met in a tavern
in Montreal in July 1967, about three

_MW 55215 DoclId:32389797 Page 54
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momhs after Ray escaped from ‘the
- Misscuri State Penitentiary in Jefferson
City, where he was serving a 20-year
* sentence for first-degree robbery.
Ray said Raoul indicated he could
obtain papers for Ray to leave Canada
, for Europe or Africa. But first, Ray said,
Raoul asked for his help in smuggling
: “certain items” of contraband which
Ray did not specify.

He said that he and Raoul smuggled
contraband from Canada into the United
States, and from the United States into

» Mexico.

RAY SAID THAT early in 1968, Raoul
told him to buy a rifle as a sample for a
gua-running operation into Mexico, and
that he bought a rifle in Birmingham,

- Ala, .
- This rifle, Ray testified, was later
exchanged by him for a 30.06 Remington
rifie identified by authorities as the

" jpurder weapon.

"; Ray said he and Raoul met in Mem-
-iiphis the day before the assassination,
{and that Raoul took the rifle — saying he ..

IS

* “wanted to show it to possible Mexican
customers.

- That was the last time he saw the nﬂe,
Ray testified.

He said Raoul instructed him to rent a
room at 42214 S. Main St., the rooming
house from which Ray is accused of

" shooting Dr. King.

Raoul was to meet him there at 3 or 4
‘p-m., April 4, Ray said.

RAY SAID HE RENTED the room and

‘Raoul arrived sometime after 4 p. .

April 4.
He said Raoul sent him to buy a pair of

. binoculars the possible customers want-

- &d to see and that he had a sandwich in a

restaurant, leaving for the service sta-

.. tion about 5:40 p.m. for the tire repair.
Dr.-King was assassinated at 6:03 p.m.
Aby a shot from the rifle fired from a
“\bathroom window about 20 feet from the
m which Ray had rented, according
¢ to the FBI and Memphis police.

« T TEF V. o ow

Ray / said his first lawyer, Arthur J.
Hanes Sr., “had me enter into a series of
literary contracts with him and William
Briord Huie ... in order, .Mr—!-hm»s,‘
said, to fi nancea]ury trial...

In November 1968, Ray said, hls S
brother, Jerry W. Ray, visited him in
prison and told him that Huie had~4
offered $12,000 **if I would not take the 3
witness stand.”

Ray quoted Huie as saying any tnal
testimony (by Ray) would “destroy the
literary value of the book™ on the King
slaying which Huie was writing at the
time, .

“Consequently,” Ray said, “when Per-
cy Foreman, a member of the Texas bar,
appeared at the Memphis jail a few days
later and visited me, I agreed with Mr.
Foreman’s suggestion that 1 fire Mrs‘
Hanes and hire Foreman.”
¥ Ray said Foreman “then promised me,
and later the trial judge, that if I
retained him in the case, he (Foreman)
would not become invelved with Huie.”

This promise, Ray said, was of a

«'‘short duration.”

IN JANUARY 1969, Ray contmued
Foreman gave him a 55 000 check from®
Huie for endorsement and told Ray he
needed the money to hire a lawyer to
assist him.

2 ..-A»_;J

Ray said that in February 1969, Fore-

man got another 35,600 check from Huie.

“Thistime,”” Ray said, *‘he did .not
bother to have me endorse it. He just
forged my name to it and cashed it in
complicity with Planter’s Bank of Mem-
pms ”

Ray said that “after collectmg all the
money that was available from Huie (the
$10,000), attorney Foreman then com-
menced on Feb. 13, 1969 maneuvering
me into a guilty plea.”

He said that among Foreman’s argu
ments was one that “it would in som
manner be in my financial interest td:
plead guilty as charged.” f

Another argument used by Foreman,

L4 had
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‘ Preston 'Battie) wanted a guilty plea
because he was concerned that blacks
might burn the town down.”

RAY SAID FOREMAN "also told him
- that Ray's brother Jerry might be’
.. arrested “under some type of conspiracy
~ ,charge.”
. Ray also said Foreman told him the
. FBI “‘would most likely arrest my
father, George Ray, who was then near
70 years of age, and have him returned!

" to the lowa.state prison wherein he had

+ g escaped in the 1920s. J

'j ‘. .. Foreman convinced me he would

} ‘throw the case if I managed to force

him to tnal ” . A

V7o

3

Ray wore a blue-and tan p]axd sport 1
jacket, shirt and tie, and tan slacks in -a
his appearance before the assassinations} J
committee. !

Wednesday’s hearing had been,sched-{:
uled to end at noon, but it was announced? ,
that it would continue until 5 p.m. After
a recess, Mark Lane, attorney for Ray, ¢
requested that the hearing not continue..
because Ray had been forced to sleep
with lights on in his cell and his hands
were shaking, ‘“‘something he never.’}
does 9 % ‘

Lane’s request was granted and the i
hearing was recessed until Thursda
mommg . -

e, -:.(..-
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Was Beaten

Compiled From Kews Secvices

WASHINGTON — James Earl Ray’s lawyer charged
today that federal prison officials and guards beat his
client and put him in a hot, tiny punishment cell with

. thelights on 24 hours a day.

Attorney Mark Lane said the incident occurred
Monday night at a federal penitentiary some distance
from Washington. A spokesman for the U.S. Bureau of
Prisons acknowledged a struggle had taken place and

. said the lighting problem had been solved, but denied
that Ray had been injurad.
Ray, who is serving a 93-year state prison term in

Tennessee for the slaying of civil rights leader Martin

Luther King Jr. in 1968 and an additional 1- to 2-year

term for escape, testified today before the House assas-
sinations committce under high security.

Lane said in an interview that he visited Ray at the
prison Tuesday night and that he was “pale and shak-
ing and looked haggard, as if he had not slept at all.”

’

knocked him to the ground and tore his shirt when he

obiilected to being photographed, then put him in the
cell.

_He said Ray also

reported that he had not eaten in 24

1 w4 gt J-E Y .
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. % Lane said Ray told him that prison officials and’
" lguards had punched him in the back of the neck, .
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Prison Guards

hours becausz he feared that officials would put some-
thing in his food ‘““to deter the function of his mind” at
the hearing. He said Ray told him he could not sleep
because of the lights and suffered a headache from
being punched.

Lane said that a Memphis attorney would file a writ |3
of habeus corpus today to have Ray removed from the |
federal prison cell where he is being held. &

The writ, he said, will charge that Ray “is being held
in a punitive, solitary confinement cell with lights on |}
him 24 hours a day. Lane said the writ would also con- A
tend that ‘“‘the temperature in the cell seemed to be |§
excess of 90 degrees.” ’

Lane said U.S. marshals had told Ray he would not |
have t¢ be photographed but prison officials did so
anyway and Ray objected.

Michael Aun, a spokesman for the Bureau of Pris- |
ons, denied that Ray was injured. He said that cne offi- |
cer had been kicked and another elbowed in the mouth |§
during the struggle. D

The identity of the prison where Ray is being helif
‘5 has not been disclosed. That prison has a policy of pht-
“ tographing and fingerprinting all inmates with a hist¢-

Iy of escape, but the processing of Ray was halted after
the scuffle, Aun said.
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Dr. Martin Luther King and that he was
the victim of a complicated web involv-
ing a mysterious man who apparently
{framed Ray. ]
‘In his first public statement on the
|| case, Ray today recanted his March 1469

L AR RN TN

House Select Committee on Assassina-

ons. .

{. He sald he had been pressed int«T
wieading guilty by two attorneys whi)
tepresented him, including one who sai(]
that he would not present an adequate
defense if Ray pleaded not guilty.

s\scores of policemen in the area. Fleeing

Jguilty plea at a public hearing of the

2 B ;
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{4 ByGERALD M.BOYD _ ' ¢ Inimplicating the Raoul character ifi _— '

1 and PAUL WAGMAN ¥ i‘ the assassination plot, Ray said he hail 31

*  Of the Post-Dispatch Staff ! left Raoul in a rundown boarding housge .

! »*  {jin Memphis. The house is in back of tie : 13

2 WASHINGTON — Convicted assassin Lorraine Motel, where King was assassi- —

4 James Earl Ray has told a House nated. . ‘
¢ committee that he did not kill the Rev. Ray said that he had gone to dinner,

leaving Raoul in a room he had rented,
and that when he returned he noticed

in a late-model white Mustang, Ray said,
he had heard about an hour later tha:
IKing had been shot and that police wen
Yooking for a man driving a car simildt

t¢his. - oo
LThat was his first knowledge of tl)e
aksassination- attempt on the-prominent
tdack civil rights leader, who was}cxllt:.p

on April 4, 1968, Ray said. v
Ray, who was dressed in a blue and
brown plaid jacket, testified under un-

8/16/78
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Following closely a prepared state- usually tight security. He was accompa-
ment for more than an hour, Ray care- r‘ied by his attorney, Mark Lane. : ¥
flly laid open a complicated scenaiio ¥in a surprise . development, the ;
that began when he escaped from the chmmittee adjourned its hearing, sched- . ;
Missouri Penitentiary in Jefferson City uled to run all afternoon, shonlydafﬁr : ¥

 inlApril 1967 and ended with his guilty = Iunch. The hearing had recessed fdr ;
plea 2 years later. + '{ _ tunch with Ray starting to answer quel- . :

—_— . —_— | 5 ) be f£=r Character:

LAWYER SAYS Ray was beatersby E’isn;re[;g?edc:&?gteﬁ. members, aftr or ;‘

prison officials and guards. Ppge | The adjournment -came after Latie - Classification: ST, 62-5097 .

154 [ chbmplained that Ray was tired and hid Submitting Office: S+ . IL,ouis

4 . not had any sleep over the last 48 hours. . . . ;

During that period, he said, he had At an impromptu press conference at ) (] Being Investigated ‘é’
assumed several false identities, trav- lunch, Lane said that federal marshals F f - m——- .
eled to Canada, Mexico and several U.S. had kept lights on in Ray’s ceil whil!e he v f é ;2 _ § 16 7 7 _)/é 5t
Cities, and had met a mysteriouss figure, wifs being kept at Memphis (on his way PRE oo e AR
ramed Raoul who hired him for severa!i‘ to‘Washington) and Ray had been'un- SEf\RQ-‘ut? WLEXED .
illegal activities. It was Raoul who ulti-} . able to sleep. . ¢ . SER 93770 E}__H!ﬂ) E:: B¥I
miately led him to Memphis on April 3 j{)riginany, Ray had been sghedulec‘}‘ : . {

utider the guise of accompanying him on!
a gun-purchasing mission, _ ;
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t-(ﬂ testify until 5 p.m. The committee
. held a quick meeting and decided to
adjourn.

T “We didn't want it to be said that he
(Ray) was not fresh and able to testify,”

said Rep. Walter E. Fauntroy, D.-Dis-
trict of Columbia, .

e T 0w

-

Ray is scheduled to continue his testi- _

“»"_-'mony tomorrow and Friday.
-~ Among the statements made by Ray
" +this morning in his prepared text were:

~— That he had escaped from the
* Missouri prison alone and without the
help of anyone outside. Ray said he had
hidden in a bread box and had left the
prison in a truck that was making a de-

~ livery. -
— That he had $250 in cash when he

- e

in St. Louis he had gone to Chicago
where he worked as a dishwasher for
several months. ) .

— That he purchased a car and drove
to Canada from Chicago, staying in
> Montreal. It was in Montreal that he

first met Raoul, who indicated that he
M. could obtain for Ray illegal passport
. documments in return for Ray engaging

- “in smuggling activities for him.
. - — That the subsequent association
- with Raoul included meetings in several

U.S. cities including Atlanta, Birming,
> ham and New Orleans. The final meet-
* ' ing, Ray said, took place in Memphis the
day before King was killed.

.. Ray, who read-rapidly from-the pre-

pared statement, seemed to embrace a
_ conspiracy theory behind King’s assassi-
. hation, in which he said he had no part.
- He said that Raoul had paid him to pur-

* chase a high-powered rifle in Birming-
ham, supposedly to show some “par-
ties” in New Orleans who were intérest-
ed in gun smuggling.

+ + Ray said after buying the rifle, he
* gave it to Raoul and never saw it again.
' Ray's fingerprints were found on a high-
- popvered rifle, which is believed to have
= bedn the murder weapon.

ay offered explanations for several
- othjr elements that seemed to implicate

v
1

™

.escaped, and that after stopping briefly*

R SO R Pk S “

him in the assassination. He said, fUr .
examplé, that Raoul had asked him to
buy a pair of binoculars on the day as-
sassination, and also had him register
under a fictitious name at the rundown

~ boarding house, o

A Ray fingerprint was also found on
the binoculars, and a man at the board-
ing house identified Ray as having fled
from the house shortly after King was
shot. Ray said fe had left several per-
sonal items, including 2 blanket, in the
rooming house with Raoul when he left .
for dinner. - . :

Several black civil rights leaders and ™
persons close to Ray who have soughi a
new trial have contended that Ray could

» not have fled from Memphis and jour-
neyed to Canada, England and Lisbon
without outside help. His escape has
given rise to the possibility of a conspir-
acy. 4

But during his testimony, Ray denied
having any assistance in his escape. He
said after leaving Memphis he went to
Atlanta, where he boarded a bus for
Detroit. He then took another bus to -
Toronto, where on his own and using
false identity, he managed to obtain F
Canadian passport. b

The passport, he said, enabled him tp
fly to London and later to Lisbon. He.
unsuccessfully sought to journey to,
Rhodesia, but could not gbtain the neces-
sary visa. .

At that point, Ray said, he returned
to-London, where he'was arrested. .

Ray, during the 90 minutes of his tes-
timony, attempted to explain why he
had pleaded guilty by harshly criticizing
his first two lawyers. .

After his arrest in London, he had
retained Arthur Haynes of Birmingham,

" but before his scheduled trial date he
dismissed Haynes and retained Percy
Foreman of Houston, Texas. Haynes and
Foreman, Ray said, ‘were involved in a
contract with a writer who was doing a
book on the King assassination, Ray said
both lawyers had told him that a guiltfr
plea was desirable for the book. J

Ray said that Foreman had told hill'x

HW 535215 DocId:329887397 . Page 59

RN

T

- e

(224 YT

o)

':'!V-'fi
e M

NI W nm

e TR P B P& STAREE L Nes vins D

T




- QL . = - ——— - -~ E T
e * «

t “__,..-——'!’0 .
that the press already had convicted

M)
stole some letters sent to Jerry Ray by
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him’and that the government had a wit-
. ness it had bribed who would say that
Ray had been seen leaving the boarding
.house after the shot was fired.
¢ Foreman argued also, Ray said, that
~ unless he pleaded guilty, Ray’s brother,
Jerry, would be arrested on a conspira-
cy charge, and his father, George, would
have to return to prison. Ray’s father,
who Ray said was 70 at the time, had
escaped from an Iowa prison in 1930,

The testimony began in a verbal
exchange between Ray’s lawyer, Lane,
and several committee members. Lane

. has accused the committee of trying to
.~ present evidence that would show Ray
* guilty of the crime in an effort to cover
up involvement by the Federal Bureau

#{ Investigation.
. I Lane said that Ray had been beaten
§ y federal marshals before leaving
" Memphis for Washington yesterday. A
committee member, however, said such
charges were out of order and were not

James Earl Ray, and even stole strands
of Jerry Ray’s hair — all at the behest of
Baetz.
The allegations prompted Blakey to:
. begin an investigation. Last week, he
announced that the preliminary finding
was that committee staff had done noth-
ing illegal.
; But Lane said Tuesday that the
committee had not checked with the
rersons making the allegations — Pat-
G;rson, himself or Susan Wadsworth, a
Florissant woman who says she partici-
pated with Patterson in some of his ac-
tivities. Therefore, Lane said he was
mystified by the clean bill of health. In
addition, Patterson said Tuesday he ha
taken — and passed — a polygraph telt
- on all his statements. He said he hiid
requested the test last week of Chyis
Gugas, whom he identified as formier °
», head of the american Polygraph Associ- N
ation. ’ i
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+_related to Ray’s testimony.
During his testimony, Ray said sever-

o

al times that he thought the FBI had -
arranged King's assassination. He of-
fered no evidence, however. . 7
in another development, Lane, con- * - v
tinued his attacks Tuesday on the HOuse -

committee, calling for the disbarment of _
its general counsel, G. Robert Blakey,
- and of its deputy counsel, Michael
- Eberhardt, .
Lane told reporters that Blakey,
Eberhardt and Conrad Baetz, a staff
investigator who is based in Madison. )
County, I, had “suborned perjury, ‘ ;
criminally received stolen property, * :
monitored and tape-recorded telephone

|- e e

A

YT

. - x
~conversations and violated their own - . Y
*rules....” X . E o

The charges were similar to those ;!

Lane made recently in St. Louis at a
news conference with Oliver Patterson, °
a Black Jack, Mo., man who says that he

3 %nformed on Jerry Ray, a brother of

pesaT &y zrLT o

ay, for the committee. Patterson alleg- * ’ .
(‘S that he secretly tape-recorded tele- o - .
;‘hone conversations with Jerry Ray, ’ 1

e
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

RE ST. LOULS TELETYPE TO BUREAU, AUGUST 8, 1978, AND BUREAU
TELEPHONE CALL FROM SA TRON W. BREKKE TO ST. LOUIS, AUGUST 14,
1978.

IN REFERENCED TELERHONE CALL ST. LOUIS WAS ADVISED THAT BASED
ON A FOTA REQUEST, HOWARD C. KENNEDY'S MEMORANDUM DATED MARCH 19,
|1974, AT ST. LOUTS, MO., WAS DESSEMINATED WITH PORTIONS DELETED.
ALSO, THAT PAGE TWO OF THE MEMORANDUM REFERRING TO OK NOVELTY AND
VSNITCH" HAD BEEN DELETED IN ITS ENTIRETY.

TO DETERMINE EXACTLY WHAT OTIS KING GREIF, JR. SAW IN THE
POSSESSTON OF RUSSELL BYERS ON AUGUST 7, 1978, ST. LOUIS
ﬁECONTACTED GRETF ON AUGUST 15, 1978. GREIF STATED THAT BYERS HAD
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MATERIAL WHICH CONCERNED BYERS BEING DESCRIBED AS TREACHEROUS.
GREIF SAID THAT HE (GREIF) HAD BEEN ASKED BY BYERS ABOUT RICH
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THAT IN THE MATERIAL IN BYERS' POSSESSION. GRETIF SAID THAT HE DID
NOT SEE ANY REFERENCE TO OK NOVELTY OR "SNITCH" IN THE MATERIAL.
GRETF SATD HE WOULD CONTACT THE. FBI SHOULD BYERS CONTACT HIM
AGATN.
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. WASHINGTON — How much does
James Earl Ray really know about the
events leading up to and away from a
. moment of violence in Memphis April 4,
1968? And will he talk?
* Those are the most tantalizing ques-
tions among many that will be on the
minds of congressional investigaters

testify in public for the first time about
the 10-year-old murder of the Rev. Dr.
Martm Luther King Jr.

. IN 1969, RAY pleaded guilty to the
smurder and is serving a 93-year term at
the Brushy Mountain Penitentiary in
Tennessee. But he was brought to Wash-
4ngton-under heavy guard for his public
appearance before the House Select
Committee on Assassinations.

It is possible, however, that Ray's

testimony, which is scheduled for three
days, will be cut short. Since his plea of
guilty, Ray has been insisting on his
‘innocence and has been struggling des-
‘perately to reopen his case and obtain a
new trial.
2. I Ray chooses only to make a state-
ament defending himself and declines to
-answer the detailed questions commit-
tee members have prepared, staffers
‘have indicated he many not be permit-
ted to testify.

» Tuesday, a criminal pathologist told
the House committee that medical evi-
‘dence cannot determine precisely where
.the.shot that killed Dr. King was fired
from.

.. Dr. Michael Baden, a prominent
‘pathologist who examined medical re-
cords in the King case for the assassina-
tions committee, testified in public hear-
ngs on the assassination that, based'on
his findings, the assassin might have
Shot from one of two places. |

W 552%5F—EooTdT32e89797 Pags 63

Will James Earl Ray .

Wednesday when Ray is scheduled to .

_— e
.

ing new?

. . ONE LOCATION IS the second.fﬂor
!athroom of a rooming house in Mem-
phxs across the street from the mutel
balcony where Dr. King was stand:ig
when he was killed by a single rifle shot.
The cther is a bushy area about 10 {ect
.Irom the rooming hause. !
Ray was in the rooming house bath.
.room at the time of the shooting, accord-
‘ing to witnesses. Most law enforcement
efficials who worked on the case have
concluded that the fatal shot came from
. there. '
”‘ - But Ray has now recanted his confes. .
sion, and his attorney, Mark Lane, hag
[ suggested that the shot might have comd
z from the bushy area. Baden’s testimony
+ leaves open that possibility. . 1‘ v

L. Accordingly, Lane was elated at the
end of Tuesday’s hearing, where Baden
was the only witness. “They've given
-away their whole case,” Lane told e
porters. “They can't prove that the shot
came from the bathroom.”

Some members of the committee and
.the committee’s counsel, G. Robert .
Blakey, urged reporters after the ses: "
sion not to emphasize the uncertainty
Jtbout the source of the fatal shot, “We'lll
“Wlave more evidence proving this came®
irom the (bathrcom) window later on,” -
sgid Rep. Samuel Devine, R-Ohio. i

- o a-j

# SUCH EVIDENCE apparently will «
pot be forthcoming for at least thiite
months. Under the committee's sched-
I ile, the King hearings will run through
. this week and then be reconvened J)
mid-November.

Testimony for the remainder of thxs
week should raise further questions
about the case because the only sched-
vled witness is Ray. In Ray's testimody,i
Shich will be televised beginning at 8
a.m. St. Louis time Wednesday on public
- brpadcasting, the convicted assassm‘is

,..expected to argue that hie was framed
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"Ray has submitted 2 lcng statement
.30 the committee for its approval And
i Fane, who has made a career out &f
\ o l'xveSUgatmg the murders of Dr. King .
| ; : and President Kennedy, is insisting U‘at
tle committee has been trying to dist
credit Ray and that Ray should be {ree N
- to testify howaver he chogses. .- . . s
However, Rep. Harold Ford, a . ” U F
--committee Democrat who represents
“the Memphis district in which Dr. King
was killed, said Tuesday that he expects
JRay to testliy extensively ‘“‘no matter
-what Lane says.” - -
Ford added, ‘It will be hard to keep
(Ii{ay from talking for the whole three : .. AN &
-da . i i 4
: BUT THE QUESTION is whether - N 4
. Ray, who has-been interviewed for-26 . - -
* hours by the committee_staff, will say . L - ‘
anything new. . - -k
Ever since Ray pleaded guilty and . . - ‘
. - sfbpped his own trial, many have been . A \
- - pefsuaded that he was protecting others - ‘ -
« wljo conspired to murder Dr. King. Tk
skdptics, including former King associ-
ates, suspect that the FBI may have ha(’!
> a hand in the conspiracy. ]
. Ray has told writers and investiga-
.. tors he didn't fire the shot that killed Dr.
King, but was framed and used as patsy
by.the conspirators. But-aside from the
.name “Raoul,”” whom Ray has said
helped him in the purchase of the rifle
and in his escape, he has refused to .
name those who framed him.
. The mniost importanit question Is
whether Ray will supply the names or
» details that could lead to the conspira-
tors — if they exist at all,
', RAY HAS WRITTEN to Dr. King's
+ closest friend, Dr. Ralph D. Abernathy,
. offering to give him the names of those
_ who helped and financed his escape:
from Memphis and his flight to Canads, -
. Portugal and London, where he wall
L arrested. !
,\ Ford said the committee would nat
rgain with Ray, but would consider
e possibility of helping him get a trial
- 1}, during his testimony, he names those
> who helped him. {
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By PAUL WAGMAN
Of the Post-Dispatch Staft

WASHINGTON — The shot that killed
* the Rev. Dr. Martin Luther King could
Y have been fired from a bathrcom win-
dow of a rooming house across the street
from King’s motel or from a bushy area
in a yard behind the house, a pathologist
told the House Select Committee on
Assassinations teday.

Dr. Michael M. Baden, the patholo-
gist, said there were no medical tests
which would be precise enough to rule
out either site.

The bathroom window has been cited

pert Recon

r. King’s Killing

by prosecutors of James Earl Ray,

King’s convicted assassin, as the site
from which Ray was alleged to have
shot King as he stood on the second-floor
balcony of the Lorraine Motel in Mem-
phis, Tenn., on April 4, 1968, .

However, according to some other
theories that have arisen about the
" . murder, the fatal shot was fired by
someone other than Ray from the back
yard of the rooming house.

In another development, Mark Lane,
Ray's attorney, raised new questions
about the Assassination Committee’s
investigatory techniques. Lane said he
had evidence that a St. Louis-area man
_ had been paid by two committee investi-
 figators to lie to Jerry Ray, James Earl

+ Ray’s brother, and to another man in an
effort to learn how they would respond

..} to a subpoena from the committee.
. » Lane said the St. Louis-area man had

-
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. been instructed by investigators Conrad
Baetz, a former Madison County, Ili.,
sheriff’s deputy, and Melvin Waxmar to
tell Ray and the other man that he had
been subpoenaed and that they would -
probably be subpoenaed, too. Lane said
the man flew to Atlanta to meet with the
pair and to learn whether they would
plead the Fifth Amendment, who their
lawyers were, and other information.

Lane, also an author, showed a re-
porter a copy of a check written to the
St. Louis man which carried the identifi-
cation *“U.S. House of Representatives.”
Lane showed the reporter the check only .
on the condition that the man's name not .
be disclosed. He said that the man did
not want publicity.

The check was for $69. Lane said the
man was paid $50 plus $19 expenses.

Earlier this month, Lane created a
small uproar when at a St. Louis press
conference he and Oliver Patterson of
Black Jack accused the committee of
commissioning Patterson to spy on Jer-
ry Ray. The alleged spying included

- .alleged illegal taping of telephone con-
versations.

The allegations led to an investiga.
tion by the Assassinations Committee,
Last week, chief counsel G. Robert Bla-
key reported that “on the strength of a )
preliminary investigation the commttee ¥
categorically denies each and every
allegation of wrongdoing.”

Today, Lane said he was mystified by,

i |

1

. W

. .

~omy

Makey’s statement, because, he said,
* the committee had never interviewed
Any of the people making the allegh-
Hons: himself, Patterson or Susan
" Wadsworth, an alleged participant in
* some of the improper activities.
Teday’s testimony by Dr. Baden
. came in the second day of the commit-
ee’s public hearings into King's deatli,
ames Earl Ray is scheduled to testify
omorrow. Ray arrived in Washingtoa

“
¢

‘Brushy Mountain, Tenn,, State Prison, .,

T P
.

‘Monday night under tight security fro;x v
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.* . Baden, chiel medical examiner for
)flew York City, was one of three pathol-
. -bgists picked by the committer to an-
swer a variety of questions. Among
+ ‘hem was whether King received proper
- edical care in the ambulance and in
¢« the hospital emergency room, and
whether the bullet wound could be used
to determine the origin of the fatal shot.
The other pathologists, Dr. John L
Coe, chief medical examiner of Henne-
. pin County, Minn., and Dr. Joseph H.
. Davis, chief medical examiner of Dade
‘County, Fla., did not testify, Baden said
there were no disagreements among
themn, - . .
11ustrating his testimony With draw-
ings and photographs, Baden said that

i)
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rife shot which entered his right cheek 13

a\l:out an inch from his mouth. 1 ,

1
| The buliet then passed through King's L:
right jaw and exited from his body be- &!

fore re-entering it on the right side of his
neck. Then it passed through the neck

before lodgzing on his left side near the |,
- collar-bone. - .

. The high-velocity rifle blast fractured
-the civil rights leader’s jaw, two verte-
brae and two ribs. It also did major
damage to the spinal cord and large
blood vessels, including the carotid arte-
ry, which brings blood to the brain.

Death, Baden said, resulted from the
injuries to the blood vessels and the
spinal cord.

Baden said that he had been im-
pressed with the “vigorous medical at-
tention” that King received after reach-
ing St. Joseph’s Hospital emergency
room. He did not testify about the ambu-
lance care. .

He said King’s heart was still beating

when he arrived at the hospital at 6:15
ip.m. But that King’s brain had already
been “irreparably damaged.” .
I The pulse stopped within minutes, but i '
{Baden said physicians continued to work |
on King until 7:04 p.m., when they pro-j|'
nounced him dead. | o £
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{ By GERALD M. BOYD
. A Vashington Correspondent .
{ -of the Post-Dispatch i,

WASHINGTON — The staff director of thg House
- Select Committee on Assassinations has denied a charge
" that a committee mvestlgator used illegal methods in
attemptmg to gain information for the committee’s
inquiry into the assassination of the 'Rev. Dr. Martin
Luther King Jr.

But director G. Robert Blakey confirmed that Oliver
Patterson of St. Louis, who made the charge, had
testified to the committee,

“On the strength of a preliminary investigation, the
committee categorically denies each and every allega-
tion of wrongdoing,” said Blakey, who is directing the
committee’s $4.5 miilion inquiry into the murders of
King and Presideat John F Kennedy, at a news
conference Thursday. .

Facing criticism from members of Congress con-
cerned about Patterson’s charge, Blakey broke a news
blackout that had been in existence since he became the
cominittee’s chief counsel.in June 1977. But after issuing

ment and declined to answer quesnons

At .a news conference in St. Louis on Monday,
Patterson accused an investigator of attemplmg to gain
gtnformauon about King's assassination by using Patter-

n's fnevxdshlp with Jerry Ray, brother of James Earl

Fay, in prison for King's death. The charges generated
uijusual attention, because Patterson said he had
worked for the committee for the last.few monthsand
had once been an informant for the Federal Bureau of

Investlgatlon . «

lakey said Patterson had never been an employee of
the committee. He implied that Patterson and Rays
at\\orney, Mark Lane, who was also at the newE
sconiference Monday, were attempting to discredit th
two-year inquiry.

“The committee is determined that the American

people will net be misled by attempts to discredit the
cemmittee and its investigation,” he said.
. Patterson, who had not been publicly linked to the
assassination investigation before Monday’s news
conference, cited a series of questionable and possib]e
illegal actions that he said he had performed for the
committee. He said an mvestlgator, Conrad Baetz, had
requested the acts. -~

. Baetz, he said, asked that he il!egallv record‘ Jerry
‘Ray s telephone conversations and sift through his
\\elcngmgs for letters from his jailed b.othe' On
another occasion, he contended, Baetz attempted to
have him arrange a news conference to discredit Lane
nd to ofler furthez evidence of Ray's guilt.
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- a-four-paragraph- statement, -he refused further-com- .

"f Ray pleaded quilty of the April 1568 murder of King

and is serving a 99-year term in Brushy Mountain Stéte

. P‘nson in Tennessee. However, he now maintains that he -
isyinnocent. He has been subpeonaed by the committye -

to testify for three days nex n#

A source close to the comnilttee said Thursday that he
#as uncertain whether Ray would be a cooperative
Vitness. He said that although the subpoena would fofce

ay to be present he might not answer questions fn!»m

. {he 12-man committee.

"It 1s possible that Ray’s testxmony could endibn
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Wlednesday,” the source said. ) . ! ;

. dispu}t'e could arise, he said, over the points on é
wFich the committee wants Ray to testxfy and wha}. s %
inStead, he might want to tell the committee. Ray’s :
*attorney, Lane, has long contended that King’s assassz-‘ ;
nation was arranged by the FBI, for example. He hasy ]
accused the committee of attempting to cover up that ) ;

fact and of attempting to use the investigat}on to

A Py
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et b st o et e ot o

establish that Ray was the assassin.

{f Ray refuses to answer questions, the source said,

the committee could release its file of about 28 hours Of
<tabe-recorded conversations with him; transcribed, th2
- tapes fill about 1,500 pages. The source, for the first
tinte, ‘confirmed that the committee has talked with Rag
and said that the interview would probably be made
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f’{ " PETROS, Tenn. (UPI) — The Rev. Jesse Jackson
has emerged from a face-to-face talk with James Earl
Ray with a “profound doubt” that Ray is the killer of

.the Rev. Dr. Martin Luther King Jr. Pointing to years of FBI harassment of King and '}c '
* Jackson, who was with King when he was killedbya  Ray’s contention that he was part of a conspiracy, :
* sniper in Memphis in 1968, said he called the Justice  Jackson accused the agency of complicity in King's ;
Department on Thursday before he left Brushy Moun-  death. - 3
tain Penitentiary to back Ray’s demands for a new tri- “The very thought of a conspiracy is what compels h
al. me to file for a new trial,” he said. “The FBI followed -
Ray, who confessed to the killing and is servinga 99-  Dr. King 24 hours a day. The motives of the FBI are far 1
. year sentence, now maintains that he is innocent. greater than this man’s (Ray's) motives.” -
Jackson, a civil rights leader from Chicago, said he Jackson, president of Operation PUSH and one of
" told Deputy Attorney General Benjamin R. Civiletti . America’s most prominent black leaders, said he came :
that a new trial for Ray would be “in the national inter- i

est’ because there are still strong doubts about the
-Federal Bursau of Investigation’s true role in King's
asjassination.

“We'{re seeking to meet with Attorney General Grif-

e e
v e
R R VR

. ' §
fin Bell on Tuesday of next week in a real effort to chal-
lenge the Justice Departnient to take a hew look at the
evidence,” Jackson said. )

doubting that Ray fired the bullet that killed King.

“I am convinced that he was involved but was ni
alone. It may very well be that Mr. Ray was a diversicén
ina grander scheme,” Jackson said. | L

away from the unprecedented three-hour meetiT]
t
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Assassination, Abernath

"} * By GERALD M. BOYD
+ A Washington Correspondent
;l of the Post-Dispatch

i .
! WASHINGTON — The Rev. Dr.
Martin Luther King was probably aware
that he would be assassinated and un-
derwent severe periods of depression in
the months preceding his murder, the
Rev. Ralph D. Abernathy, his chief lieu-
tenant in the civil rights movement, has
testified. .

Abematiy said that, over the last

_four months of his life, King showed a
marked change in his mental state,
which seemed to indicate that he knew
that he would be killed.

He said that King had been harassed,
constantly by the Federal Bureau of
Investigation and that neither -the FBI
nor other police authorities provided
adequate security for King, even though
they had been told that King was con-
stantly receiving death threats,

The charges against the FBI and the
description of King's last months
emerged as the key elements of Aberna-
thy's remarks today at a public hearing

-

been a constant companicn and {riend of

g since 1955 and was with King when
he was fatally shot. :
Today’s testimony represented {n
attempt by several committee members
to determine King's relationship with
the FBI and to determine whether the
agency knew about the assassination
plan in advance or failed to adequately
pursue leads in the case.

One committee member, Rep. Sa-
muel L. Devine, R-Ohio, said he hoped
the committee was not attempting to
dwell on the FBI at the expense of pursu-
ing other angles of the assassination.

Abernathy said that King was reluc-
tant to report death threats to the FBIL
He said that the slain civil rights leader
was aware, as early as 1955, that he was
a target of telephone tapping, electronic
bugging and other surveillance methods
of the FBI and ather government agen-
cies.

“The FBI was aware-of some of the

- threats,” Abernathy said. “We did not

report all of them, because we believed
that the FBI was not interested in doing
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: sinations. NGV Author:
- . - were quite racist. . R
h U'l‘fer C‘i‘g‘"“o“s q.‘étes“‘)g‘gg f"’g“ “Just because you take a person and ; Editor: F{ t
e 1ll-member committee, rnathy § ' is¥ itles X
;.,aidbg;a };ac}ll no Kevidei*(t:lce to substantiate ﬁg;: badge on him doesn't change his Tile:  Hsca
is belief that King knew that he would y ; ;
be killed. But he said that he was certain e permathy Sid that Jx’gggﬁ;'?;m?
that King d‘.d KROW. . had called him “the most notorious liar Character: .
The testimony of Abernathy, which in America.” o

included a moving description of King's
- last hours, came at the start of five days
of hearings on the civil rights leader’s
death. King was assassinated in Mem-
phis on Aprit 4, 1563. James Earl Ray
was later arrested and confessed to the;
assassination.

Since his confession, Ray has denied:
ommitting the murder. He has sought a;
ew trial and said that he would tell the
‘real” story if a new trial ever was held.

Abernathy is the current head of the

Southern Christian Leadership Confer-

ence — the group King founded. He had

5 € e ot

On the day before the assassination, ‘

Abernathy said, a plane King was riding
on was delayed for about an hour while
it was searched. Abernathy said he had
no idea who had ordered the precaution,

* but that no special security had been

available after King's party reached
Memphis, either from the FBI or frcm
local police. {
Several committee members also
questioned Abernathy about a group of
Memphis blacks called the “Invaders.”
Abernathy said they had been paid FBI
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" igformants. He said that they had dis-
upted & march led by King on March

0
4 King had originally gone to Memphis
t the invitation of local black feaders to
lead 2 non-vioient march to aid striking
city refuse collectors. The first march
ended in violence, but King and other
Scuthern Christian Leadership Confer-
ence officers returned to Memphis a
wecek later to conduct a second march,
He was killed on the return trip.
Abernathy said that King had Jearned
on April 3, when he returned to Mem-
- phis, that the Invaders were paid FBI
informants. Efforts were made, he said,
to shield King from them because of
. concem for his safety.
. impose a threat to Dr. King's safety, and
. that is why we insisted that he not see
b.them," Abernathy said. "’'Before he died,
; e was aware that they were FBI infor-
.imants."”
The commiittee is apparently examin-
ipg the Invaders in an attempt to deter-
mine their relationship with the FBI.

Al
L U - i men s
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“We were aware that they might “
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One committee member said, for exani-

ple, that some persons in the group hai
rented a room at the Lorraine Motel,
where King had been staying. ¢

Abernathy’s most drainatic testimo-
ny dealt with his relationship with King
and King’s mental-condition during the
last four months of life. When asked how
he knew that King believed he would be
assassinated, Abernathy said that he
had no direct knowledge, but that after
January 1968 the civil rights leader
seemed more concerned about his death,

“His attitude was altogether differ-
ent,” Abernathy said. ““He seemed more
troubled, more nervous and a more
worried person.”

At one point, he said, the two took a,
trip to Acapulco, Mexico, in an attempt
to get King to relax. But all the time,
Abernathy said, King seemed to be con-
cerned about problems. .

During that period, Abernathy said,
King turned over to him more duties as
vice president of the Southern Christian
Leadership Conference than ever befot.

T ——

SR

And King authorized the organization’s -

 byiaws to say that Abernathy should

replace him in the event of his death,

{'Before 1968, he wasn’t talking like
thgt,” said Abernathy, who_noted- that
the Southern Christian Leadership Con-

R = - e o

. e

o~
A b 2 o

cmirabes T ik Wi sBdbicl St

o el A ”_,‘,.‘ E,'»(' ) r':;,,-‘- + N AR PURET

—

3
i
§
H
;
i

o SRAEL a B

ference was busy at that time orgé’nl}z’ing

a netional “Poor People’s Rally”..in | . ;

| Washington. “But then he was a differ :
ent person, and my conclusion in retro. | - o
iplelzc(tj is that he knew he would..bd JI & ) )
illed.” . e ‘
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SAC, ST. LOUIS (137-16523) (C) 8/10/78

SA MARTIN JOHN WEBER

FORMER SI 3549-PCI

Former SIL 3549-PCI telephonically contacted
the St. Louis FBI office 8/7/78 stating that he was
contacted on 8/7/78 by RUSSELL BYERS. BYERS had with
him a copy of a "FBI memo which had ppritions inked
out”, and which may be a copy of a memorandum .of
HOWARD 'C. KENNEDY dated 3/19/74. BYERS' copy said
that BYERS contacted someone at OK Novelty Co. in
St. Louis regarding an unnamed individual. The
unnamed individual was identified by BYERS as RICH
O'HARA. The memo fuibther said that the person at
OK Novelty vouched far O'HARA as not being a "snitch”.

Former SIL 3549-PCI identified himself as

the person at OK Novelty contacted by BYERS about Q'HARA.
He had known O'HARA through O'HARA's past ownership of
the Pirates Cove Tavern, in which OK Novelty had a

vending machine. He said that BYERS was trying to
identify the source of the information in the same
memo who refewed to BYERS as “A very treacherous guy".
He said he told BYERS he coéuld not identify who may
have characterized BYERS in that manner. He said he
had absolutely no knowledge of BYERS possible connection
in the assassination of Dr. MARTIN LUTHER KING, JR., but
wanted to notify the FBI of BYERS contact with him.

GREIF is the owner of OK Novelty Co., a
St. Louis vending machine Company from 8/21/75 to 3/3/77.
Bureau 137-43581, SL 137-16523, A review of SL 137-16523
fails to reflect any reference to Dr. KING's assassination
or RUSSELIL BYERS.
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62-5097) S ?7 7R

MIW/PRg | %
(2) , ' 4 i\U gi

g R

MW 55215 DocId:32%989797 Page 71

- —




FD-350 (Rev. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

-

\ By PAUL WAGMAN
©Of the Post-Dispatch Staff.

WASHINGTON-— A House adminis-

tration subcommittee has held up con- -

-sideration of additional financing for the
House Assassinations Committee partly
because of allegations by a Black-Jack,
Mo., rian that he engaged in illegal in-
vesttgatory techniques on behalf of the _
assassinations panel,

Without the additional fmancmg, the
Assassinations. Commlttee maintains
that it cannot finjsh its- 1nqumes into the
deaths of President cIohn 5. Kennedy
and the Rev. Dr. Maitin Luther King.

The committee will run out of money
by riid-September unless it*is atlocated
about $800,000 more through the end of
the calendar year, Rep. Samuel L. De-
vine, R-Ohio, maintained yesterday. The
commrttee s-investigations into the as-

ssinations of Kennedy and King are
sc eduled for completion by Dec. 31.

But the-House subcommittee believes
that the assassinations panel has enough
money to last through ‘September, a

" staff source said this moing. And the

subcommittee was also disturbed about
allegations made Monday.in St. Louis by
Oliver Patterson; the Black Jack man,
and by Mark Lane, the attorney for
James Earl Ray, King’s convicted kill-

er.

“The subtommittee wants to know if
they (the allegations) are true or not
true,” the source said.

- To find out, the source said}.the sub-
committee plans to ask’ Rep Louis
Stokes, D-Ohio, chairman of the assassi-

_ nations panel, {o testify before it.in Sep-
tember.

If the allegations are true, the source
said, it would mean that “taxpayers’ ~
money had been used for illegal purpos-
es.” -

Meanwhile, the assassinations panel
% plans to conduct its own inquiry into
“Lane's and Patterson’s- ~allegations. A
spokesman for" the committee refused
today to say when the investigation
would start or make-any further com-
ment regarding the inquiry.

= ""')4

Abuse Allegatmns Put
Cloud On King Inqulry z f

‘Patterson, 34, of 12350 Old‘Halls Fer-

- ry Road, said Monday that his duties as

N,
¥
€
¥

an mformant to the -Assassinations
Committee had included. tape-recording
telepone conversations. with Jerry. Ray,
James Earl Ray’s brother sifting
through Jerry Ray’s. belongmgs forlet-
ters from' his brother, and. acquiring
samples of J erry Ray’s hair.

Patterson asserted also that he.had
been told by Conrad Baetz, a staff inves-
-tigator for the committee, to tell the
panel that “I'had seen Jerry Ray carry
a gun=which is not true.”

‘Under rules adopted by. the assassina-
=t10ns 'panel'last year: jn-the,midst of an-
other controversy, “noaconversatron of
committee -members -or; staff with.any .
person shall be recorded withoiit the
prior knowledge arid/or written consent
of the person y whose conversation is to Qe
recorded.” In.addition, the rules state,
“there shall bé no electronic surveil-
lance or wiretapping of any person.”

_Baetz, a Madnson County, 111, sher‘-*
rff’s deputy who is reportedly on leave
for.a year, was-said to‘be-closeted with
committee officials Tuesday. A répre-
sentativé of-the committee quoted-him.
as saying he'could-make no comment.

The assassifiations panel was given
$2.5-million by Congress last spring to
conduct its work through thé end.of the
year. The panél said at the time that |
that was not enough and that it would be
asking for more.,On J uly 18, it requested

an additional $799,000. .

The subcommittee could still recom-
mend to-grant. the committee.the addi-
tional funds when it reconsiders the
matter, probably in September

By that timeé, a staff source’ said, the
committee should have been able to
-appraise the accuracy of Pdfterson’s
allegations. In addition, it will have tad
a_chance to judge the quality -of 'the
committee’s entire effort, because the
‘committee will begin holdmg its publlc
hearings Monday. Thé hearings are
currently being held in secret.
“Then we may have the whole pi¢: .c
i ture,” the subcommittee source said.
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By JO MANNIES
Of the Post-Dispatch Staff

The attorney for James Earl Ray,
convicted assassin of the Rev. Martiy
Luther King Jr., says House investiga-
tors hired a Black Jack man to spy on
Ray’s brother.

And, said attorney Mark Lane, inves-
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volved.”
¥ Sawyer defended the proposal. “Ev;

tigators for the House Select Committee . iery prosecutor in the country does thig

on Asszbsination then gave the “spy”
answers — some false — for his official
testimo'sy

Laneﬁivas in St. Louis on Monday for
something of a three-ring circus of dis-

closures and allegations. In addition to

the charges about spying, Lane:

]

— Accused the commitiee staff of
using illegal means to gain evidence,
including wiretapping and thefts, all as
part of a “conspiracy” to prevent a fair
investigation into King’s death.

— Engaged in a mild shoving match
with a New York Times reporter and
accused the Times of being an unwitting
“transmission belt” for false disclosures
about th:, King murder. Lane main-
tained that committee investigators had
intentionally leaked the information to
the Times {0 discredit Ray’s contention
that, despite his guilty piea, he is inno- |,
cent.

Lane said he decided to.make his alle-
gations public because, “Members of
Congress have not the faintest idea that
they are being betrayed by their owi
staft.” 1

A spokesman for the committee sanl
Monda® night only that the staff i
aware of Lane's contentions and that

_“we consider them serious. We will be

“investigating.” Ray is expected to testr.

fy publicly before the committee late.\
|

this month, the spokesman said. .

| U.S. Rep. Rarold Sawyer, D-Mich
niember of the committee, denied
Lane s contention that Ray was offered

H

hlS freedom in exchange for an admis-"
;
r

sion of guilt.
But he said Ray had been told that

i authorities in Missouri and Tennessee

c

would be asked to consider a redustion «
in Ray’s sentence if Sawyer was gwen
“hard evidence that others were in-

*
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“und is‘a sheriff’s deputy there, could not
:.be reached for commeni. :

—

attimes to gain information,” hesaid. 1
& Such a deal is now almost 1mposs:ble,.l
Sawyer said, because Lane “has Jusr

Jeliberately blown it” by dISCUSSng it
Pubhcly
: The news conference was held in St.
uis at the Hilton Inn near Lambert
Held. Its primary aim, Lane said, was
- to explain the role of Oliver Patterson,
.34, of 12350 Old Halls Ferry Road, an
- alleged undercover agent for the com-

Patterson said he had once been an
informer for the Federal Bureau of In-
vestigation and had been emploved for,
‘the last few months by the House special
committee to spy on James Earl Ray’s
drother, Jerry, a friend of Patterson’s
‘or several years.

He said his duties included tape-re-
C\\rdmg telephone conversations with
Jerry Ray; sifting through Ray’s ‘belong-
ings for letters from his jailed brother
and even acquiring samples of Jen@
Ray’s hair.

In April, Patterson said, he appeared
before the committee’s investigative
staff to answer questions about his un-
dercover work. “‘During that testimony,

.. I was asked questions by a lawyer for
.the committee named Michael Eber-

hardt, and on several occasions I was
handed written' ‘answers’ to the ques-

- tions by Conrad Baetz, a staff investiga-

tor.”

Other staff members appeared to be
aware of what was happening, Patterson
_"said, but “the stenographer apparently

’ took the answers down as my own.”

Patterson said he was told by Baetz
to say that “I had seen Jerry Ray carry
"4 gun — which is not true” and ‘“to Gay

§ something nice about” J.B. Stoner,. an
Jadvocate of white supremacy. i

Baetz who lives in Madison County

Sy e ::r._n_
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f‘ * The Spying continued, Patterson said,
suitil he was told by an FBI agent and
':',liaetz that Lane had somehow iearned of
~the undercover work. “1 was toid that
;;1@ne or Ray might take retaliatory ac-
3 tion against me or my family,” he said.
~ Patterson said he was advised by
* Baetz to hold a news conference Sunclay,
‘y where he was to accuse Lane of being a
- -homosexual and contend that his under-
" cover work had reinforced James Earl
_Ray'sguilt, - :
" . The conference was postponed, Pat-
- terson said, after he and Baetz learned
. of Pope Paul VI’s death. After a meeting
.with Lane, Patterson said he had a
-change of heart and decided to “tell the
» whole truth about the secret operation.”
5 -Patterson said he was displeased
with the job, because the committea
s owed him $960 and was “just going to
-xdump everything on me — the illegal
;, wire taps, the opening of mail, the
" t_hefts, everything, I'm willing to take a
=4 lie detector test, t00,” he said.
#4+ To lend credence to Patterson's sto-
% 1y, Lane displayed an armload of tapes,
& said to be recordings of conversations
~ With several persons, including Baetz
« and a New York Times reporter. Lane
:~ said Patterson had been instructed to
*+ #leak” false information to the Times
{;,dunngﬁa,St. Louis-interview -schequled-
.itor Monday. o

£ But instead of a being given a private *
; .nterview, Times reporter Anthony J.
¢ arro found himself walking into a hotel

wroom full of news cameras and report-

| ers. Marro pushed his way out of the
| thom, saying that he was being used.
:Lane followed Marro out into the ‘hall,

« Shouting, “Don't you want to print the
truth?” . H

,  Lane believed that the incident! sup-

* ported his contention that “the staff of -
the House committee panicked when
they learned that I was aware of what

" was going on. So they decidéd to setup a
secret meeting with The New York !
Times and discredit me."” i

Patterson said he knew nothing of
recent reports by Russell E. Byers of
Rock Hill that Byers had been offered
- money by two Imperial, Mo., men to
arrange King’s killing. o
Marro, whose newspaper broké:' By-
ert” allegations, reported that Pattsrson
"h;\d never been reached by the Times
and| had never provided the paper-'with
any' information concerning the King
assassination prior to Monday."”
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1f a brief telephone interview, Marro
added, “We chase a lot of-leads. Some
are good — some aren't. I'm going to
washington to chase a few more.” 1

Lane said he was disturbed with his
findings. An assassination buf{ who hivs
wiitten two books — ‘“Rush to Judg-
mbnt” and “Code Name Zorro’ — about:
the murders of King and President John
F. Kennedy, Lane contended that “it
seems impocsible for anybody tc mow
take the House Select Committee: on
Assassinations seriousiy.” . 1

Patterson, a self-proclaimed gypsy
salesman who says he has sold every-
thing from real estate to geraniums,
says he now has other matters to WOITy -
about. - s
Because heé fears for his life, he said,
he was to leave the St. Louis area Mon-
day night. “1 don’t know where I’ll go,”
he said. “But when it comes t0 knuckles,
I think mine are going to get slapped.”

In a related.development, FBI direc- |

tor William H. Webster said Monday
that the 1974 FBI report containing an
informant’s statement about a payoff
mide to Ray after King’s killing was
ndver turned over to federal investiga-
toi's because of “simple inadvertance.”
¢This document came to light lait
March, along with an earlier documers,
which was an FBI report that Byers had
told two lawyers that he had turned
down a-$50,000-offer-to arrange-King's-

* death. The FBI here had been checking

into Byers after he had become a prime
suspect in the two break-ins at the St.
Louis Art Museum. Charges against
Byers were subsequently dropped.

The second document quoted an in-
former as saying he was told by Byers
that a Missouri businessman was “‘the
individual who made the payoif to
James Earl Ray after the killing” on
April 4, 1968.

Webster said that the second docu-
ment censtituted “heresay three times
removed.” In New York to address the
American Bar Association’s national
convention, Webster said that although

- an investigation by his office concluded

that the report’s misplacement was a
mistake, it was not overly significant

* bekause “it has not yet been verified

tifat the informant spoke the truth.” 4
4 Although the document, as censored

hen it was made public, did not specily
who Byers said had paid off Ray. Tue
report contained ihe first allegation that
money was actually paid to Ray.

!

. > mame avzase@m L

4

magelicd o A e SR TR B SRR T

s it L

B i it Ao Ak P AT

s

roppg
T

s A SR

“ w

o e

| e - . PR N .
‘.‘ \*v,wwyﬂm“ agar R ¥ uu4\.4 i, ""‘.’? R AT e pr ;‘3""?’3’

[



»
el Tues., August 8, 1978 5T, LUUIS POST-DISPATCH C— !
:;;, | aRatat e “‘1;‘ 2 7’ w& - P T E mepeame s WM I;
' R '3. ‘: 43 f ‘. . !
' Ty 4 ) ;
i TJ : ™ |
H ! - €
a . 4 i i
SRR /‘, | S
' c § fA %f ‘é t )"mu:
T ‘ £ 4. & ¢ !; ) - % ¥
. g TR rs " D A “
g 1 1Y ‘\m‘h 1 « § o wssd g 5 e .
R v, 4 5 } v { ; 3 § ;
: S e Y %ii ‘Q ; " - rs 3 i
) é‘; o> i * 'z : } "”“
» L T T St B8 \ i ;
“ h L ) Ig 8 R e «b-\\-ns \t’,w o - i ‘
e e Ty e - / ‘ ‘
. Y *I) yoeen v e e s momaim a ¢ : :
‘ r K e e et S aend - ;
‘ ™ s B ; o 4 bomrl \ %
N N o . E 3 Weitaney .
N S weo A - | b
T R 4 , x ¢
:‘: . . AN “ # @ § Z 1}
N I ? H g 1
RS R o 2 3 e
'3 - S A _,‘AM'. ’ . A oms .t g B s RS \:g
; o %“'xm%; ‘»5‘::?’350; i v g g ?*a e o wews e i
e . S . F
S R : Pl !‘” / 2 1 h
+ : Fa PP 1 g . - 'an
E, w ::: % g i" ) E . em%
i o~ :
: i *% »E ok « # : g
¥ o 5. = e
PP * ! . . E
: *A § } iiw ¢
. ¥y, lm_ B = o wg PNCAT AT KIWITSU” e . i
K b Soiat el a W A Bl . n JUPR Setimn ke * .  Raonn a4 uk««»..«f‘z
- UNO JOKE: Attorney Mark Lane " (center] , Patterson of B!ock Jack ond Susan Wad- ;
; “making a joke at an otherwise serious press ¢ sworth, a friend of Patterson’s. (POSt-Dupctch .
¥ ‘Yconference here Monday. With him are Oliver Photo by Karen Elshout) .
& et : ’ —————

55215 DocId:325537%7 P E_JS///

e



FD-350 (Rev. 10-19-77) ‘

t'Broker named
as conspirator
in FBl memo

WASHINGTON (AP) — An FBI- -agent-was given a
second-hand account by an- informant several years i
after the 1968 assassination of Dr. Martin Luther.King '
Jr. thiat a St. Louis stockbroker was “the individual who |
.made the payoff of James Earl Ray,” according to the
agent’s report released Thursday. N

The stockbroker and a lawyer who also was impli-
«cated in the claimed conspiracy haye died. Their wives
deny their husbands had any such involvemeént. %

THE FBI AGENT, whose name has.not been re- {
leased, wrote a memo for his own‘files ift March, 1974,
-after a wide-ranging interview with an unnamed "infor-
| mant. Among the criminal matters they discussed was |

I the informant’s claim that he had been told the previous
\ } year by Russell G. Byérs, a former St. Louis auto parts |

b

]

{

dealer, of 4 conspiracy by the lawyer and the stockbro-
ker to murder King.

According to the informant, Byers said he originally

| was offered $10,000 to $20, 000 'by~the’ lawyer, subse

;quently identified as John' Sutherland; to kill King hxm-1
elf but that Byers declined. ™ °

-

B
; H ‘Byers -said-another - man, subsequently named as}
. s;ockbroker John H. Kauffrmann was present when the
i- murder. contract.was offered, and that he (Kauffmann)'
5 Wwas the man who later paid Ray an unspecified amount

! for the actua) killing.

b Ray'is serving a 99-year sentence for King’s killing,

He pleaded guilty,-but now says*he had no'part in the
( shooting.

S~V

| The agent did not forward his report of the interview

! to FBI headquarters dnd it was ot discovered until last'

- (March, during 4 review of St. Louis bureau flles on an |
unrelated matter.,

;

]ﬁ THE AGENT'S report; was dated March-19, 1974, *
1} 1 at;ffmann died less than three weeks'before; on March

{71,184 "
F “ y
|

Top FBI officials say that on learning of the episode, l
they immediately forwarded the documeént to the Jus-
tice'Department and ‘the Housé Select Committee on i
Assassinations. THe ¢ommittee called Byers to testify
f  inclosed session.

Some elements of the -story .were publicized last 1
week, when Byers. himself disclosed he had told the
commlttee he was offered $50,000, rather: than the less-
er figure mentioned in the FBL: report, to kill King."

' But in an.intervigiv with The New York Times, By-
} ers said notliing about a Kauffmann payoff to Ray, dnd
there has been no indication from official sources that
he offered any corroboration of that-allegation to the
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

FOR THE INFORMATION OF FBIHQ, | JFK Act 6 (4) | JR.

TELEPHONICALLY CONTACTED THE ST. LOUIS FBI OFFICE AUGUST 7, 1978,
STATING THAT HE WAS CONTACTED ON AUGUST 7, 1978, BY RUSSELL BYERS.
BY%RS HAD WITH HIM A COPY OF A "FBI MEMO WHICH HAD PORTIONS
INKED OUT" AND WHICH MAY BE A COPY OF A MEMORANDUM OF HOWARD C.
KENNEDY DATED MARCH 19, 1974. BYERS' COPY SAID. THAT BYE%?% .
CONTACTED' SOMEONE AT OK NOVELTY COMPANY IN ST. LOUIS RéGARDING AN
UNNAMED INDIVIDUAL. THE UNNAMED INDIVIDUAL WAS IDENTIFIED BY
BYERS AS RICH O'HARA. THE MEMO FURTHER SAID THAT THE PERSON AT
OK NOVELTY VOUCHED FOR O'HARA AS NOT BEING A "SNITCH".

GREIF IDENTIFIED HIMSELF AS THE PERSON AT OK NOVELTY CONTACTED
BY BYERS ABOUT O'HARA. GREIF HAD KNOWN O'HARA THROUGH O'HARA'S
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PAGE TWO SL 62-5097 &R-T o UNCHFAS B F TO
PAST OWNERSHIP OF THE PIRATES COVE TAVERN, IN WHICH OK NOVELTY
HAD A VENDING MACHINE. GREIF SAID THAVFK ict ¢ (4AS TRYING TO
IDENTIFY THE SOURCE OF THE INFORMATION IN THE SAME MEMO WHO
REFERRED TO BYERS AS "A VERY TREACHEROUS GUY". GREIF SAID HE TOLD
BYERS HE COULD NOT IDENTIFY WHO MAY HAVE CHARACTERIZED BYERS IN
THAT MANNER. GREIF SAID HE HAD ABSOLUTELY NO XNOWLEDGE OF BYERS
POSSIBLE CONNECTION IN THE ASSASSINATION OF DR. MARTIN LUTHER KING,
JR. BUT WANTED TO NOTIFY THE FBI OF BYERS CONTACT WITH HIM.

GREIF IS THE OWNER OF OK NOVELTY COMPANY, A ST. LOUIS
VENDING MACHINE COMPANY. GREIF IS FORMER SL 3549-PCI OPERATED FROM
AUGUST 21, 1975 TO MARCH 3, 1977, BUFILE 137-43581, ST. LOUIS FILE
137-16523. A REVIEW OF SL 137-16523 FAILS TO REFLECT ANY

REFERENCE TO DR. KING'S ASSASSINATION OR RUSSELL BYERS.
BT

Approved: ___ _ Transmitted Per

4 ' “(Number)  (Time) ~ FBI/DOJ
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(Mount Clipping in Space Below)

- NEW YORK (AP) ..A 1974 FBI report allegmg a
onspiracy in the murder of the Rev. Dr. Martin Luther
“King Jr. was filed away for four years instead of being -
tiirned over to federal investigators because of “‘simple
inadvertence,” FBI Director Wﬂham H Webster saxd

Monday. -
However, ‘Webster dnwnplayedl ‘the mgmﬁcance of

. the slip-up, saying the report contained ‘‘hearsay th
times removed” and that it ‘was written long after thej 1)

original investigation was concluded.

'1'h<= recently. released document quotes an informer
as saving he was told a Missouri businessman was ‘“‘the
individual who made the payoff to James Earl Ray

after the killing.” Ray is serving a 99-year term in |
. Tennessee for the 1868 murder of the civil rights leader.

The report “‘would normally have been filed with the

King investigative file. ThiS was not done,” Websterv

"said in an interview, . 1
“It hasti’t been verified that the informant spoke the |

truth. 1t hdsn’t been verified” that the informant was
told the truth, Webster said.
Webster said he first learned of the FBI report last

March and that it was turned over to the House Assassi- |

naticns Committee at.that time. He said.his office ¢on-
cluded after its own investigation that the report'
rhisplacernént was a matter of *'simple inadvertence.”

. He declined to characterize the status of the King
nve: stigation or comment when asked whether the re.
ort’s exxstence represented a break in the investiga-
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- Ray is serving a 98.yéar sentence for King’s killing.
W guilty, but now says he had no part in the

The agent did not forward his report of the interv)iew,

- to FBI headgquarters and it was not discovered until last

March, during a review of St. Louis bureau tiles on an
un;elated_ matter, no

THE AGENT'S report was dated March 19, 1974,

{(t}g?ﬁmann died less than three weeks before, on March
» 1974; I R

Top FBI officials say that on learning of the episode

they immediately forwarded the document to the Jus- -

tice Department and the House Select Committee on

- Asgassinations. The committee called Byers to testify
in closed session: " ’ :

Some élements of ‘the story were publicized last
week, when Byers- himself - disclosed he had told the
committee he was offered $50,000, rather than the less.

“er figure mentioned in the FBI report, to kill King.-

But in an interview with The New York Times, By.

ers said nothing about a Kauffmann &gyoﬂ to Ray, and "

thére has been no indication from official sources that,

he offered any corroborstion of that allegation to the
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3 . stockbroker: Johi H: Kaiiffmann;:was present when' the:; Character:
‘ ,~murdt§r contr;tl:‘tvlzas offer’ng and that he*(lf(]aegffmam) or
was the man who: aterpai ’ ayan Anspecified'amount:* Classification:
: AGTTREaial lling;, ; e Submitting Office:
{1 Being Investigated
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FD-350 (Rev. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

(Indicate page, name of
newspaper, city and state.)

Front Page, St.

Louis Post-Dispatch,
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¢ oof Invesugation received -information in?

- sa@ssination of the Rev. Dr Martmf

" informant, is cornitained in-an ifternal - Sti’

: ., man 1dent1ﬁedby Byers."But it. dmriba
‘the man as. ‘s shert, smcky maxr whu
~walked-with a imp.”” - ”

) Kanffmann. @.one-fime" stockbroker of

. investigatars for the House Assasging-

- ol Hy s gﬂand ‘both now-dead,,
) ‘askedsm'sm‘m‘ .King murde ;

. House»cm ”:mitee d asked'

g in thesnew. discldgures: H _:'éatefully
ialyzed thes

S HIRINGTON — - The. Fedm:au.

1973 that Russell G, Byérs, a-former auty:
parts dealer and pohce character from,
‘Rock. Hill, Mb., knew ‘who “made the’
_ payoff of James Earl Ray" after the as- ]

Luther, King Jr.", AR #
. Byers accusanon reported by an

Louis. FBXI office memorandum‘ made’
“available Wednesday to: the” Post-Dis--
patch umder the Freedom ot lnformation
Act S

The,‘memorﬂnddm which went un.p
noticed for fouir years: in-the: wrang. file in
Stx’Louis; does: not give the. iame of the ;|

This description, several sources have
‘told the- Post- -Dispatch, fits' Johti. R; -

Imperial, Mo. Byers has’ reportedly told )

tions. Cornmittee that Kauﬂmann and’

,pigh! AH

p¥-of the ‘FBI memo:
day:, And, while bum::
2 read thropgh a New7
about’ hememo :
mas;are cumnﬂy undet
‘House Qammmee b

Page 82

St. Louis, Mo.

Date: Aug. 3, 1978
Edition: 3 Star Final
Author:

Editor:

Title:

Character:

or
Classification:
Submitting Office:

| ] Being Investigated- -

Ga-J0T7 /¥
kw k/é’h/b/

oA




-a- awyex: in St. Lou ounty, now
- dpceasedpnot “further-dentified, who:Had-|
 ~offéred to-give him & contract:to kiil::
Marii’nsl:uihe, King. Hé:Sald that-afso.’

}(

A ]!.nam.es&biﬁ gha;. -of- Bw‘ presentwas‘a,shof’t,«tslockyman. whoa
" geléted fromsthe-EBLmeérorandym by ‘ walkedwith awjimp, ! i
the-»E;eédom ot lhfongghom PnVacy : e,n;embrandum then continus wﬁh‘; 1

Agts, BFajichs, Bub"the thxs sentence, ericlased'irr p: ren‘t'h&m,

- ) discusséd*mmeehﬂg;amongByers amL" ; “(Lat ter, “with. x’egard d-the Jafte
tWoamens. mmhxch‘%Byemsmdme : ’hai mdivjdua Béyéts:commented:that this: |
 Begn pffered. elthen $10,00 i szo ooo 10  Jnan was. actually:fhe . -individualswho,
KilLKifig®., . ¢ 1 “.mad € paoff of:James Edrf Ray aften
<Source9have’told ihe‘ Post“Dispatch? the k}!h‘nxg’ ¥ .
othat:Byers:{oldHouse. mv&stxga{brs iHat Sevérai:sourcesehave told thé{Post- ;

Kauifmanﬁ a’ﬂdysmfﬁ%‘and ‘a&pa“teﬁv :

e

fDispatch sthat Kaitfmann- Was ‘shorty
3 nyeightxgnd‘»walked with-a marked

R ':’{'{ ﬁ b mg injured inartautomobile*‘
RS N Seyeral:- years - PrIdE - to the‘él
fnfarmatlom,for.thgs story wis:, : ribed:by Byé E
provided:byf}’aul -Wagiman; Robert . ¢ One.soirce; said thatz accigent alsg.
© Adams, Gerald“M, ‘Boyd, Willia. | Seemeda,mthavmmpaired“xauffmann
. FFreivogel. ag}z}i*f‘ qu!}zgx; au oftha 1 P % w
. PostDis t staf: % TE .
: Pt L ‘; - -mentally: }Télwas,a, complete;rdilfer.,
S “, L Fe ‘?még‘ﬂanw,aft t;d %1 act, when‘Kaf-
f:iaWyet,,also fromlm rial,;asked him io'. 15000 g ﬁ%ifiﬂf&z
- -arrahge King smurder.. - - : -agent:He.asked. his attorriay- if-he-coulds|
T memorandupii; dated:March- 46:] 4 ’&ead‘ﬁmoce"f BY réason of insanity, the
. 1974, was-Written:by:a St Loiis-agent. of - S0Uree. said, That.idea - was: abandoned'
the FBI.ofi. thesbasxs‘of iqformatxon. 3,h0wever, and'Kéuifmann ‘Was cofivic fed
" supplied bY dri.infort . ¢ Rabffmarn, 2§ stockbroket‘and blisxh'é’s’s-v
g the fall:0f1973,” menLqmggandum> } ‘man, di -died in"1973,
“}e8ds; *“Beyers.(the nidime S consisténtiy) EIN “HiS. Wite:Bulah:G, K&uffmann festi..
,”‘sspelled inuth;smemo) -talked! freely ¥ f9d> for: about; three: holirs: !astsweelilfé.
" about himSelf. and:his: business, and: the i the-Hoisse Sefect comfhittee:

- latér-went-to;(short de)ehonb’FBl)

: The cominitte ;
¢told,a storyfabou 1si§ingz . rq g diquytwask hér‘about:

the‘ allegatum that. !short,*stdck :han,
-swho. ‘ivalkedzwzth‘a“hm ;™ had: pgng}offg
Ray,*‘ghq P t-Dispatc Wds: told‘Byfa,q
~satirce. fariiliag: with+ Ierroganbn..,
Mrs. Kauffmanrf refuse ‘10’ dlSCUSS'IhQ

Exafv.* ~

Seengmsyages :
.“M‘ i " .1* ok

L\,‘ S
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Tyers
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'l FROM PAGEON!;

- The- memora1dum largely jibes thh
an account‘Byers gave. about” the Samie:
,tlmeto a reputable StuLouisam: - - -
iy about 1974, the St: Louisan:told ihe

:Post-Dlsgatch. ‘Byéts told him that 4
stockbroker whoshad fost:his license was
stinvolved. in: offering Byers . $50, ooo,ror‘

wently was Kauffmani, s

- ‘The- $50,000: hgurea dxfter’* from’ thigs
;,,,,Slo 000:t0 $20,000 figure: cited'in:thé:FE
) memo Byers sard He hever.inténded;to'
¢2 80 through swith.thes plot,nbut lollowed
E‘ along for; awhrle out'of cunoslty

% Byers allegatlons havevledrmvestlga-
Fhtorsito, speculate that'his brother-in:law, .
> .IohmPaul Splca' mxght havé conveyed
kgword of the bounty ito Ray at the
W Mtssottri Pemtentxary, where both were.
f.cservmg sentences At sthe. time-,0f the:
< alléged offer:j gh] late 1966 or: early 1967

4 Spié; who, now. runs a fruit.Stand in §&;.
% olis, has. denied. hav:ng any,dealmgs
Ray

,_.;(':afys' e . - ‘74..."

b, matter hangmg -up: on a. reporter
Wednesday night, .

, -said: “We’haven't-come: to*‘any concly-,

shows that the paiiel- consxders the. story
- Kina S mur&er. The stockbx;o er- appar—

 he- story;?"" the-source -sald;, without<

€laborating: “‘But: at-this point, Welre:
, just f‘ollowmg up all angles . lzBasically,

-whose: names; had noLbeen menttoned
;publicly.m connection thlr the/ ng case J.

’ assassinatxon Sfor foun*years becatise-it:
- -cross:feferenced, it was uncovet

i flng Byers’ ﬁle»‘

source=:tordgtﬁe:?ostlpisp“atgh‘th, £: h_
panel is undecided:. C
“Weé're just: workmg onit, ”~the‘source

signs as to ‘ow serlousiiito-takeit:.
“The- source. ¢noted,, however, -that the,
interisity:;of  thie -cofimittée’ s,,efforts

-well Worth investigation;” . -
“Certain things’ appear»to corroborate,

we take' anythlng like this seriously until
we: prove otherwise.”

Byers’ allégations-Hiave" focused étten—
tion-on Kauffmann :and'- Sutherland

until last week

The FBI memorandum wenbunnoticed
by mvestxgators lookmg mto« Krng S;

was- filéd under Byers name and not:
&d: ins
March when mvestlgators werelrevlev)ag
;qonnectlon w:th +he”
i iy

L)

vy 2 ¢ e srdave = gy L g
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.+ ‘While’ headirig; the successful’effort to.-

4

theft of statues ,from the SE. Louxs(Art
‘Mnseum eatlier thxsy ‘
Byersqs -described’. im thecmemoran-
dum*as aé“very treacheronS'
- descnptlon appareritly.cam
~ agsociate: of-the' EBE informiant, \who
éauhoned‘the informant*“tmstay from:
~Him it hé wanted'fo stay out 6f troublei**
-One: ot the investigators on the statf of"
‘ the-Hotige- comrpitt jagsthe féderal. - -
drug agent: who edrs| ago*led “the.
mvesiigafibn ifité: Kauffmann's. ilIegaI
sale of amphetaminés: Kauffmann«was
convxcted ini1967. -
THe investigator Hatold Dz:Léap; has:
“béeh_oni the.commitee staff ce:last.
. yedr: That:indicatés.that ‘he:was riot jiist:

. shired-to follow- up :on the “Kaliffman
dngle, which was' dlSCICISEdAtO the éoms

mittec- m March

. ;prosecute Kaufimann -and:-sever: T
* .deféndants, \Leép*‘wés vounded’ ‘in-a
. shooting.on ?country road- inssf Loy

Goupty, - . L

«

No:2 arrests iw ¢ever: made jn the. ,
, :shooting :

L‘,‘ P E A R S

iy *ma :

‘Roaddn-hi$ Way:bdck home;after:d:late:

) mth “tWo.]

" 'The" wound WaS: shperﬁcxal and: he)soon
. regamed conscigusness,

. shooting; . -

" Arwell- placed source saxd dmgagents
.suspected one-of’ Kauffmann s.co-deferi
dents;bub no ev;dence Wwas: developed
llnkxng any co-defendant to the sﬁootmg

. In addition two St Louis County‘
J/Policenien’ who; invastighted‘saxd“ they |
-and federak: drug.agenis«had questioned
-the authentic:ty of Leapsslory“ ’

iFE
‘)

Leap toldg county police zthat, a»can
> ‘Blocked isnpath.on Sulphu tin

ight‘
‘infor

meetiﬂg Sept o 1967: witthe*
int; whig: had? helped -make: the:

iy

A case: \agéinstKauffmann Theiférmant, ;
. "Dalfas? Barr, Had*taken acfive:part: in '
. eKauffmann's megal amphetammeopera-

thﬂs )
Leap;sdid

‘ .men-front-the dtfier: car-before:
‘being: shot in. thé.head by:his-own, pis’tol. {

I‘.eap,refused to commeif:on.h
With' the. assassinations ¢o

elétruggled outsme his-car.|

T R R RN L R S AR
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OPTIONAL FORM NO, 10

JULY 1973 EDITION

GSA FPMR (41 SFR) 101.11.8 .
UNITED STATES GO‘QNMENT
Memorandum

TO : PFILE (62-5097) DATE: 8/4/78
FROM : SAC ROY B. KLAGER, JR.
SUBJECT: HSCA

Attention is directed to two FD-302s in this file,
reflecting interviews conducted on 7/28/78 and 8/4/78,
respectively, by me, of former SA HOWARD C. KENNEDY.

— Particular attention is directed to the interview with
KENNEDY on 8/4/78 as it pertains to dissemination of
information by him, which information is reflected in
serial 5 of St. Louis file 137-16185. In this interview
of 8/4/78, KENNEDY stated that he recalls with reasonable
certainty that certain information was dlssemlnated by him
to the St. Louis Police Department.

In order to document such dissemination, this is to
record that I personally searched our dissemination control
file, 66-2340, for the months of April through July of 1974
and found no record of such dissemination having been made.

It should be noted that the volume of 66-2340 for the
month of March, 1974, and prior months are no longer maintained
as they have been destroyed under the file destruction program.

There is no FD-159 (dissemination form) concerning this
matter contained in 137-16185 or the related file 87-21859.

RBK&
(4)

5.;( 5097~ //3

’ﬂ*
]1 le-l ‘,{

Buy U.S. Savings Bonds Regularly on the Payroll Savings Plan
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X  AIRTEL

8/4/78

TO: DIRECTOR, FBI (62—117290)
(ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UMIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION) .

<

FROM: -SAC, ST. LOUIS (62-5097)

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Re St. Louis telephone call to Bureau 8/4/78.

Enclosed herewith are three copies each .of an FD-302
on interview of former SA HOWARD C. KENNEDY and a memorandum from
SAC ROY B. KLAGDR, JR.

2~ Bireau (Encs.)
1 St. Louis .

RBK:nln
(4)

SEARCHED
SERIALLL y
PNy L"

piLeD

HW 355215 DocId:3238%737 Page 87

p—




FD-448 (Rev. 9-1-76) ‘

Transmit attached by Facsimile - CLEAR

To: D]('RECTOR r

FBI
ATTN: 'CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
From:  sac, sT. LOUIS 16358897)

Subject: HSCA

(] Fingerprint Photo [C] Fingerprint Record [ Map

[:] Artists Conception ] other

z] Newspaper clipping

PRIORITY

Precedence

8/3/78

Time: Transmitted - /4& /

itials - ] D

{T] Photograph

Special handling instructions:

SPECIAL - HANDCARRY TO .ADDRESSEE

Approved: W
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FD-302 (REV, 11-27-70) , ) '

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of transcription 814 /78

Mr. HOWARD C. KENNEDY resides at 55 Harneywold Drive,
Ferguson, Missouri 63136, residence telephone number (314)
521~-8221.

Mr. KENNEDY is presently self-employed as a private
1nvest1gator and polygraph examiner. He retired from FBI
service on February 28, 1977. Prior to his retirement he
was assigned to the St. Louis Division of the FBI from 1954
to the date of his retirement. During 1974 he was assigned
to general criminal matters and worked as a Special Agent
under the supervision of Field Supervisor ROBERT ‘L. BENDER.

i.;. Mr. KENNEDY's recollection was refreshed regardlng an
interview with him .at the FBI Office in St. Louis, Mlssourl,
on July 28, 1978, by SAC ROY B. KLAGER, JR., concerning a
closed St. Louis file 137—16185, more spec¢ifically, serial 5
of that file. Mr. KENNEDY recalled having read this serial

in detail. He further recalled earlier discussion on July 28,
1978, concerning a notation appearing on the above serial
which states, "Notify locals of info re killing", and his
earlier reply 'that in hig& recollection this comment pertained
to a matter appearing on page 2 of the memorandum and unrelated
to the MARTIN LUTHER KING information..

Mr. KENNEDY was asked if he did in fact disseminate the
information in keeping with the above=-cited handwritten
notation: He related that he recalls with reasonable certainty
that he did disseminate the information appearing on page 2
to someone-in the St. Louis Police Department whose identity
he does not now recall.

Mr. KENNEDY called further attention to the last paragraph
of page 3 of the memorandum in question which refeérs to another
killing, unhrelated to the MARTIN LUTHER KING matter. He
volunteered that this additional unrelated information was also
disseminated, to the best of his recollection, to the St. Louis
Police Department; however, he similarly does not recall to
whom this information was given.

Intecviewad on__8/4/78 ; o St. Louis, Missouri . s _SL 62-5097~///

b SAC ROY B. KLAGER, JR./nln Dote dictated 8/4/78

This document contains neither recommendations nor conclusions of the FBI. If is the properly of the FBl and is Joaned to your agency;
it ond its conlenls are not o be distributed oviside your agency.
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FD-350 (Rév. 11-11-75)

(Mount Clipping in Space Below)

¢

r

-

FBI

+ WASHINGTON — The Federal Bureau
wf Investigation received information in
1973 that Russell G. Byers, a former auto
narts dealer and police character from
Rock Hill, knew who “made the payoff of
, ‘ames Earl Ray” after the assassination
«f the Rev. Dr. Martin Luther King Jr.

Byers’ accusation, reported by an
nformant, is contained in an internal St.
Louis FBI office memorandum made
.+vailable Wednesday to the Post-Dis-
patch under the Freedom of Information
Act.

The memorandum, which went un-
noticed for four years in the wrong file in
st. Louis, does not give the name of the
man identified by Byers. But it describes
the man as “‘& short, stocky man who

walked with a limp.”

This description, several sources have
told the Post-Dispatch, fits John R.
Kauffmann, a one-time stockbroker of
Imperial, Mo. Byers has reportedly told
investigators for the House Assassina-
tions Committee that Kauffmann and
John H. Sutherland, both now dead,
asked Byers to arrange King's murder.

However, one source said that at least
one other man fitting the description
could not be ruled out as the person
described in the memorandum. The
second man was described by St. Louis
police sources as an avowed segregation-
ist and an acquaintance of Sutherland’s.

Byers refused to comment on the FBI
memo when reached at his Rock Hill

home Wednesday night. He said the
House committee had asked him not to
make public statements.

Byers was keenly interested, however,
in the new disclosures. He carefully
analyzed the copy of the FBI memo
released Wedrasday. And, while hum-
{ ming a tune, he read through a New
York Times story about the memo.

Byers’ allegations are currently under
scrutiny by the House Committee on
Assassinations. A committee source told
the Post-Dispatch Wednesday night that
the committee was still trying to assess
the significance of Byers’ story.

All names but that of Byers were
deleted from the FBI memorangum by

ormation Privac
}\m 55 Qtixg Freedom of Inf y

BoolId: 32989787 Page 20

Was Told

Acts Branch. But the memorandum
discussed a meeting among Byers and
two men in which Byers said he “had
been offered either $10,000 or $20,000 to
kill King.”

Sources have told the Post-Dispatch
that Byers told House investigators that
Kauffmann and Sutherland, a patent
lawyer, also from Imperial, asked him to
arrange King's murder.

The memorandum, dated March 19,
1974, was written by a St. Louis agent of
the FBI on the basis of information
supplied by an informant.

“In the fall of 1973,” the memorandum
reads, “Beyers)(the name is consistently
misspelled in the memo) talked freely

about himself and his business, and they
later went to (short deletion by FBI)
where Beyers told a story about visiting *
a lawyer in St. Louis County, now
deceased, not further identified, who had
offered to give him a contract to kill
Martin Luther King. He said that also
present was a short, stock man, who
walked with a limp.”

The memorandum then continues with
this sentence, enclosed in parentheses:

“Later, with regard to the latter
individual, Beyers commented that this
man was actually the individual who
made the payoff of James Earl Ray after
the killing.)

Several sources have told the Post-
Dispatch that Kauffmann was short,
overweight and walked with a marked
limp after being injured in an automobile
accident several years prior to the
events described by Byers,

The other man fitting that description,
however, is known to have testified
before the subcommittee in April. Roy A.
Walther III, an attorney for Byers,

refused to say whether the other man .

was implicated in Byers’ testimony.
Walther said he had never heard of the
other man until the time of Byers’
testimony before the House committee.
St. Louis Police Department sources

Byers Knew Of Payoff;

(Indicate page, name of
newspaper, city and state.)
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said the man was an avowed segrega-
tionist, and had appeared in St. Louis
frequently to speak at segregationist
rallies during the late 1960s. He was also
known to have been acquainted with
Sutherland.

The man is further known to be closely
associated with Ray, who pleaded guilty
‘of King’s murder in 1969 and is serving a
99-yéar prison sentence in Petros, Tenn.
Since pleading giilty, however, Ray has
denied full responsibility for the shooting
and has sought a new trial.

Kauffmann, a one-time stockbroker
who was. convicted in the late -1960s of
i selling 500,000-amphetamine pills to a

e e

RS L SN

Page 91

Federal agent dled in 1973. His wife,
Beulah G. Kauffmann, testified for about
three hours last week before the House
Select Committee:

The committee did not ask her about
the allegation that a “short, stocky man,
who walked with a limp,” had paid off
Ray, the Post-Dispatch was told by a
source familiar with her mterrogatlon
Mrs. Kauffmann refused to- discus$ the
matter, hanging up on a reporter
Wednesday night.

The miemorandum’s account of Byers'
story jibes.in all but one detail — the
amount of money involved — with an
account Byers gave at about the same

o 5 B PO




X AIRTEL.
7/31/78

TO: DIRECTOR, FBI {62-117290)
(ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION).

FROM:¢  SAC, ST. LOUIS (62-5097)
SUBJ: SIL 3567-PC

ReButel call to St. Louis 7/28/78.

By way of mételcall, Unit Chief GEORGE J. FOSTER,
Congressional Inquiry Unit, Records Management Division,
directed that a Xerox copy of the entire St. Louis file l37~1654l,
pertaining to captloned subject, be transmittéd by mail to the
Congressional Inquiry Unit.

A Xerox copy of the file requested above is enclosed
herewith. '

2 - Bureau (Enc.)
Cfé)- st. Louis A1 - 62~5097, 1 - 137-16541) .

ADDENDUM <%SAC, ST. LOUIS: Oon 7/31/78, Unit Chief FOSTER of
the Congressional Inquiry Unit was. reminded by SAC ROY B. KLAGER,
JR. that the transmiftal of an informant file through the mail,
identifying the informant with his sSymbol number and other
identifying data, is in violation of current Bureau regulations.
- FOSTER instructed that the file be mailed anyhow.

*

EIW 55215 Dc}cld 32989757 Page 22 -




X  AIRTEL

 NW 55215 DocId:32389797 Page 93

7/31/78

TO: DIRECTOR, FBI (62<117290) (ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
’ " . RECORDS MANAGEMENT DIVISION) .
FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

‘HOUSE SELECT COMMITTEE
ON ASSASSINATIONS

ReButel to St. Louis 7/28/78.

Enclosed hérewith are three coples each of FD-302s
~reflecting 1nterviews at st. Louis, Missouri, on 7/28/78 with
ROBERT T.. BENDER, -formex FBI Field Supervxsor, .ahd HOWARD C.
KENNEDY ,. former FBI,Agent.

2 = Bureau (Encs )
St. Louis
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FD-302 [REV, 11-27-70) ‘ ‘

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of transcription. 7/3 117 8

Mr. ROBERT I,. BENDER resides at Route 1, Box 388, Chesterfiéld,
Missouri 63017, residence telephone number (314)H391e6518.

. Mr. BENDER is presently unemployed, having retired £rom FBI
service on 2/28/77. Prior to his retirement he was assigned to
the St. Louis Field Division of the FBI from 1953 to the date of
his retirement. Additionally, he served in the capacity of
Field Supervisor in the St. Louis Division of the FBI for approx-—
imately nine years prior to and until thé date of his retirement.
He supervised general criminal matters.

Mr. BENDER was interviewed at the St. Louis FBI Office, at
which place he: voluntarily appeared.

Mr . BENDER was exhibited sufficient portions of a closed
St. Louis file 137-16185 to enable him to identify it as a matter
which was at one time under his supervision and assigned to an
Agent under his supervision by the name of HOWARD C. KENNEDY.

The file in this instance pertains td ohe RICHARD F. OQ'HARA,
a former informant of the St.: Louis Division of the FBI.

The attention of Mr. BENDER was directed to a memorandum in
this file dated 3/19/74 to the SAC, St. Louis, from Special Agent
HOWARD C. KENNEDY. This memorandum is identified as serial 5 of
the file:. Mr. BENDER was permitted to read this memorandum in
order to réfresh his$ memory concerning its contents. Although
he had no independent recollection of the memorandum or its contents,
after réading it he concluded that the memorandum had crossed his
desk on or about 3/19/74, as attested to by the appearance of his
handwriting on the memorandum. BENDER's attention was further
directed to paragraph 2, page 3 of the memorandum, which paragraph
begins, "During the fall of 1973...," and ending with "... $20,000
to kill KING.™

Mr. BENDER related that he had no independent recollection of
the paragraph in question; however, upon reviewing the éntire
memorandum dated 3/19/74, he found no evidence that the information
contained in the above-cited paragraph was either acted upon or

Interviewed on__-_7/28/78 __a.St. Touis, Missouri File # __SL, 62-5097 /07

by SAC ROY B. KLAGER, JR./nln Date dictated___2/31/78
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disseminated beyond the file in which the memorandum is located.
He did note that there is a handwritten notation in his hand-
writing on page 1 of the memorandum which states, “Notlfy locals
of info re killing." Upon reading the memorandum in detail,

it was BENDER's conclusion that this handwritten notation did
not apply to the above-cited paragraph but, instead, applled to
an unrelated matter of interest to local authorities appearing
on page 2 of the memorandum.

Mr. BENDER stated that he has absolutely no recollection
as to why the information contained in the above=cited paragraph
on page 3 of the memorandum in question was not disseminated
or acted upon. He can only assume that such failure was through
inadvertence. He can make no judgment whatsoever concerning
the credibility of the information as a possible reason for
not acting on it. BENDER related, however, that because of
his long association with the FBI in St. Louis, he does recall
an individual by the name of RUSSELL BYERS as a well-known
thief and fence. .

At the conclusion of interview, Mr. BENDER stated that in
retrospect and in light of today's climate, the information
concerning MARTIN LUTHER KING in the memorandum of 3/19/74
should have been acted upon.

- 2% -
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date of transcription 7—/3 1/7 8

Mr. HOWARD C. KENNEDY resides at 55 Harneywold Drive,
Ferguson, Missouri 63136, residence telephone number (314)
521-8221.

Mr. KENNEDY is presently self-employed as a private
investigator and polygraph examiner. He retired from FBI service
on 2/28/77. Prior to his retirement he was assigned to the
St. Louis Division of the FBI from 1954 to the date of his
retirement. During 1974 he was assigned to general criminal
matters and worked as a Special Agéent under the supervision of
Field Superv1sor ROBERT L. BENDER.

Mr . KENNEDY was interviewed at the St. Louis FBI Office,
at which place he VOluntarily appeared.

Mr.. KENNEDY was exhibited sufficient portions of a &losed
St. Louis file 137-16185 to enable him to ideéntify it as a matter
which was at one time a581gned to him while hé was an FBI Agent.

The file in this 1nstance pertalns to6 one RICHARD F. O“HARA,
a former 1nformant of the St. Louis Division. of the FBI. The
attention of Mr. KENNEDY was directed to a memorandum in this
file dated 3/19/74 from him to the SAC, St. Louis. This memorandum
is 1dent1f1ed as serial 5 of the file. He Was permitted to read
this mémorandum in order to refresh his memory concerning its
contents. KENNEDY related that from his review of this memorandum
it reflects the results of a contact by him with OVHARA at which
time O'HARA furnished him several pieces 6f information.
KENNEDY's attention was further directed to paragraph 2, page 3
of the‘memorandum, which paragraph beglns,"Durlng the fall of
1973."...," and ending with "... $20,000 to kill KING.™"

Mr. KENNEDY stated that upon having his memory reéfreshed
by readlng the .above mémorandum, he vaguely recalls receiving
the information. He has no recollec¢tion, however, of having
disseminated the information contained in the above-cited
paragraph or that the information was otherwiseé acted upon.
He can cite no reason for such failure other than inadvertence.
To the best of his recollection, no action was, in fact, taken
concernlng the information about MARTIN LUTHER KING, as contained

Interviewed on__- at St° LO}iiﬁS‘,‘ Mlssourl - _File-# _. SL 6-2_5097~/0@
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= Date dictated - _&
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in the memorandum, and he shared this information with no
other personnel in the office.

Mr. KENNEDY was unable to provide an evaluation of the
information and he is sure that no other information concerning
KING was furnished to him by O'HARA. He can make no comment
with regard to the credibility of the information at this late
date. - He does not believe, however, that credibility of either
O'HARA or BYERS entered into any decision or lack of decision
with regard to dissemination of the information concerning KING.

KENNEDY recalls, however, from his many years of service
in the FBI at St. Iouis that RUSSELL BYERS was a well-known
fence.

KENNEDY reiterated that he has no idea or reason for the
failure to disseminate the information contained in paragraph
2 of page 3 of the cited memorandum as it relates to MARTIN
LUTHER KING. He noted that there is nothing written on the
memorandum to indicate such dissemination was made or action
taken otherwise.

Mr. KENNEDY's attention was further directed to a hand-
written notation on the first page of the memorandum which
states, "Notify locals of info re killing." He identifies
this notation as being in the handwriting of his former Supervisor,
ROBERT I.. BENDER. Upon reading the memorandum in detail, it
was KENNEDY's conclusion that this handwiitten hotation did
not apply to the above-cited paragraph but, instead, applied
to an unrelated matter of interest to local authorities
appearing on page 2 of the memorandum

At the conclusion of 1nterv1ew, Mr . KENNEDY stated that

in retrospect, the information dbncernlng MARTIN LUTHER XING
in the memorandum of 37/19/74 should have been acted upon.

- 2% -
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DE HQ #8094 2891955
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0 281918Z JUL 78
FM DIRECTOR FBI (62-117299)
10 ST. LOUIS IMMEDIATE
BT
UNCLAS
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINAT;ONS.(HSCA).

REBUTELCAL T0 ST. LOUIS DATED JULY 28, 1978.7

BY AIRTEL TO BUREAU DATED MARCH 13, 1978, ST, LOUIS ADVISED
THAT INFORMATION RE POSSIBLE CONSPIRACY IN MARTIN LUTHER KING,
JR+y ASSASSINATION HAD BEEN LOCATED IN ST. LOUIS FILE 137-16185,
INFORMANT (SL 3167-C) HAD BEEN CONTACTED IN MARCH, 1974, AND
INFORMATION RE CRIMINAL MATTERS, INCLUDING THE ABOVE, PLACED IN
CONTACT MEMORANDUM -MARCH 19, 1974, AND APPARENTLY NEVER
DISSEMINATED OR ACTED ON.

i ST, LOUIS IS DIRECTED TO IMMEDIATELY CONTACT AGENT AND
AGENT SUPERVISOR WHO HANDLED SL 3167-C (IDENTIFIED BY ST. LOUIS
OFFICE AS FORMER SPECIAL AGENTS HOWARD C. KENNEDY AND ROBERT L.
BENDER) AND THOROUGHLY INTERVIEW THEM RE THE ABOVE. ORIGINAL

o y 6 %- {092 05
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PAGE TWO DE HQ 0054 UNCLAS
CONTACT MEMORANDUM MARCH 19, 1974, FROM ST. LOUIS 137-16185
SHOULD BE SHOWN TO FORMER SPECIAL AGENTS KENNEDY AND BENDER TO
FACILITATE COMPLETE RE CALL OF ALL CIRCUMSTANCES RE THIS
MATTER.

POINTS TO BE COVERED DURING INTERVIEWS INCLUDE, BUT ARE
NOT LIMITED TO, THE FOLLOWING:

SPECIAL AGENT KENNEDY:

1. RECOLLECTION OF INFORMATION OBTAINED IN MEMORANDUM.

2. CIRCUMSTANCES SURROUNDING RﬁCEIPT OF THAT INFORMATION.

3. EVALUATION OF THAT INFORMATION.

4, ANY ADDITIONAL INFORMATION FURNISHED BY ST, LOUIS

3617-C RE MARTIN LUTHER KING, JR., ALLEGATION.

5. EVALUATION OF INFORMATION, I.E., CREDIBILITY,

6. EVALUATION OF RUSSEL GEORGE BYERS.

7. REASON FOR FAILURE TO DISSEMINATE INFORMATIONs

8. ANY ORAL DISSEMINATION TO OTHER SPECIAL AGENTS IN
ST. LOUIS, BUREAU OR OTHER FIELD OFFICES,

SPECIAL AGENT BENDER:

1« RECOLLECTION OF INFORMATION IN MEMORANDUM,

2. REASON FOR FAILURE TO DISSEMINATE INFORMATION.

e td. S5215  DBoold: 32389797 Page 100 . o
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PAGE THREE DE HQ 9994 UNCLAS
RESULTS OF INTERVIEWS SHOULD BE TELEPHONICALLY PROVIDED
TO CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT (CIU), FBI HEADQUARTERS (FBIHQ),
EXTENSION 3685, AND CONFIRMED IN FD-3g2 FORM BY AIRTEL TO
FBIHQ, ATTENTION CIU, RECORDS MANAGEMENT DIVISIO&.
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By J. PULITZER
Of the Post-Dispatch Staff

A 46-year-old Rock Hill man has tol§
ithe House Select Committee on Assassi-
nations that he was once offered $50,000
to kill the Rev. Dr. Martin Luther King
Jr., the New York Times reported to,‘lday.'

dealer who was implicated last January

St. Louis Art Museum, said-ire turned
own tire offet in.late 1966 or early 1967,
ccording to the Times. King was shot to

ideath on April 4, 1968, in Memphis, Tenn.
The Times story said Byers told the

-{-tcommittee that two men from Imperial,

[Mo., had offered him the money in
behalf of a group of conservative busi-
fidssmen to kill King. Both are now dead.

'spurred an inquiry by committee investi-
gators because his brother-in-law, John
| Paul ‘Spica, was then serving a life

{isentence for murder at the Missouri
. |LState Penitentiary with James Earl Ray,
who later pleaded guilty in the death cf

 King.

-joffice of the FBI had received “certain
information” about-the King assassifia-
tion in 1973, but would not confirm’it
came from Byers.
) He said the information was never
investigated and was placed i the wrong
file, arid then was turned up by accident
{last-March. The spokesnian took pains %o
suggest the ifformation may not-have
been considered reliable. o

A-Post-Dispatchi reporter who attempt-
ed to;mtenflew Byers at his residence in

‘| the 9300 block of Fredric, Court was told
that Byers was out of town and was A6t
available for comment.

. The Times account of a three-month

investigation by the House committeg

indicated that investigators suspected
tpat word of a contract offer on King’s
life had reached the prisen through

Spica. But Byers said he had told Spica

of:the offer only recently, according; to

the Times.

. Records from the State -Penitentiary

indjate that Spica and James Earl Ray

. ishared the same’ cell-5lock, and for.a .

Russell G. Byers, a former auto parts -

n the theft of several statues from: the -

Sources said Byers’ testimony has !

An FBI spokesman indu‘fashington told |
the Post-Dispatch that the St. ‘Louis {'

|

{

-
Commms e e o

egedly

i

A__
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“itin Lather King assassination” was
ifarnished to the St..Louis FBI-office in}.

short time worked together in the:prison
bakery. Ras.escaped on April 23!‘196}:1,
' almost a year before the fatal shooting of
' King. |

: Tlgme Times said investigators are now

by the conservative business group men-
tioned by Byers in his testimony.

Spica, 40, who was paroled in 1973 tnd
now runs a fruit stand at Shaw Blulevard
and Vandeventer Avenue, declined to be

- Jinterviewed by New York Times_report-

eis, thréatenfag “T'll blow your head off”
if they did not leave, the Times said.
Spica could not be reached by the Post-
Dispatch Tugsday night. N

Byers also told-the House committee
that he had told an informer for the
Federal Bureau of Investigation about;
the $50,000 offer to kill King, the Times;

‘Byers.said the FBI office in St. Louis
| had been given details of the offer, but
| had never investigated, according to the
Times report. =

never heard of Tne ‘infosmation on:thei
ralleged approach to Byers. Y

L' TIn Washington, FBI spokesman Homer
Boynton told the Post-Dispatch that
“certain information relating tothe Mar-

coiicentrating on a'theory of conspiracy |

} Titte: HOUSE SELECT

' said. [

2

‘A source closg to the ‘St. Louis FBI |
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' “We'fe fiot saying that it was reliable § {thi 1t the .committee would, investigate !
"information,” he said. “We're just Say- | ;sue N leadlsTunless.the ‘panel asked heuee
.ing certain information was furnished.” kpg I for he:lp. "Y:
ne He declined to say whether the informa- A\ memlber of the House committee’

" tibn cAme from Byers.
Boynton said the information was |
never investigated by the St. .Loitls.

,o ffice: He said itwas not cross-indexed

' “under the Martin Luther King file, as it -

should have been. ?

Last March, Boynton said, St. Loms
FBI agents dlscovered the material
moreror less by accident.

“They were reviewing a file in connec- | .
tioniwith anther matter,” he said, “and
as a. result of tht, they found the.
mformanon and realized that it had )
dever been properly indexed. And' they
m\mediately advised 'FBT headquar-~

rwm

/ Kojmton said the T. Louis field offlce
' then-sent the information to FBI head-
twaxters in Washington. FBI headqua:x

v tersnn turn gave it to the.Department of

Justlce, nd the Department of Justice
"gurngd_it over to the House Select
Cor;xmmee on Assassinatyions, Boynton >
sai

“12 was just put in the file,” Boynton -
said,of the 1973 information. *“Nothing

R iurtherwas done with it,” until it was

' found'ldst March.

Asked whether the 1973 tip should have
beemnvestxgated ‘Boynton said he was
not {gomg to second-guess the judgment
of he- FBI agent in St. Louis who
han led it.

- “jt's kind of hard to tell what Judg-

eﬁt the agent and the supervisor made

. about the reliability” of the information,

Boy,nton said. “In the Kennedy investiga-

tlon,. we checked out thousands -and

‘ thousands of these. Some of them were

> verj.bizarre. And many of them ended in

; absolutely nothing. And it could have
beefuthe judgment of the agents that thls
was hot worthy of following through on.”

1 Boynton-said he could not discuss the
sper;ﬁcs of the allegations as' reported in: committee, at cording to her attorney.
the"’l‘tmes © ' The Tims| sreport said that Byers had

He said the FBI is not currently | been grantexd i mmunity” from prosecutioy |
um{estxgatmg the information that was 'in'King’s d eat h'f for his sworn n testimony
funishsd in-1973:-He said the agency had | before the l;loqlse commitige in Washmg-
‘an agreement with the House committee ‘ ton, - F_.é

stat Hf in Washington said it was commnz
fee policy not to confirm or deny reports
“ahoj ut ma tters related to the-King an

Ken pedy assassinations. He said thg
com: mittecy’s findings would bé contained
in it 5 fina} report to Congress, whxch is '
duet »y the: end of the year. 7

“I just can't comment,” the staff
mem ber said:

The 3 Tinaes story said House investiga-
tors h eamued that Byers believed the offer
to hi1 n haid been an effort to recruit a
“fall guy” who-would not actually
comn. lit tihe murder, .but who-would be
arrest ‘ed fior it.

-A St . Lowis Police Departinent captair
who ic 1ves tigated the Art Museum theftg
said h e hiad heard recently that Byers !
testifie id b(>fore the House committee.

Othe  officers in the Police Depart-
ment s : int elligence unit said Byers was
seen f1 tequiently at Spica’s fruit stand.

‘ Byers adl been charged.in connectmn\
with t11e ,Art Museum thefts, but the
charge: 5 w ere later dropped by the St.
Louis ci lrcu it attorney’s office.

The w Izdow of one of the men allegedito
' have ap ipro ached Byers with the offer.on
ng‘s lif¢ denied 'such a thing had
happem ed, " the Times said. She was
quoted ‘»‘;s siaying that Byers had proba-*

i blys conc joct:ed the whole story, to “help’
himiself ‘ge't out of the art case,” the
Tlmes sajid.

The wonhan told the Post- Dlspatch
Tuesday nijght that her husband knew
Byers :th1zou gh a business associate, but
would not ; ekaborate. She insisted that the
allegatlom atbout her husband was “a
glaring m 1su ake.”

The widloww of the other man from
Imperial reifused to talk to the Post-
stpatch or the New York Times be-
cq;se she .is ¢(:o-operating with the House} .

Ao

. +
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By BECKY MCREYNOLDS !
'0f the Post-Dispatch Staff

Russell G. Byers has been in the news

tion with the theft of seven sfatues intwo },
separate incidents-from the St. Louis Art -
Museum. -

Byeérs was described by police = for
a‘while — as the “mastermind”’ behmd
the first theft of four: statues, including
Frederic Remington’s “Bronco Buster,””
Jan: 29. Three other statues, all by the'
Erench sculptor Francois' Auguste Ro-
din, were taken in a second burglary,

eb. 20,

However, all charges against Byeis
were: dropped after the statues 'were
recoveréd. Police had.received anony-
mous phone-calis leading- them to the )
ocanons of the missing statues.

i Byers had been 1mphcated by anoth-

er suspect-in-the-tiiefts,, Jofin A.iCren-

shaw, 25. On Feb. 28, police raided the

Byers home in the 9300 block of Frednc
“eourt; Rock Hill. None:of the stolen stat-
{ues was recovered, but 138 other 1tems,
believed to be stolen, were confistated.

Since the first burglary, two men be-
lieved to be associates of Byers gnd
| Crenshaw, and also believed 'to have
been involved in the first muséum! theft
have met violent deaths,

On Feb. 17, the body of Charles H
'Gunn, 29, was found behind the 5900
ock of Hamilton Terrace, Gurin, who |
B hagil been identified by Crenshaw as-gn
aceomphce, had been shot in the head

On June 11, the body of Samuel Em-|
est White, 42, was found in a fiéld'in
Madxson‘County He had been shot thrée
nmes am.;hls body ¥ was severely Eﬁmed

_n—\v.-n -

When Byers was arrested iMarch 2,
e gave -his occupation-as.- aevendmg-

mactiine dealer. Police records Show
manyarrestsfor him in St. Louis and St.}
Louis County since 1960.

He was convicted in U.S. sttnct
Court here in 1965 of conspiracy  to
commit auto theft. He was fined and
placed on probation.

In -March, Byers’-wife and, daughter
filed-suit in St. Louis County Court'seek-
ing recovery of the items taken frcm
ttieir home~and, in addition, $75,000 in|
ldamages from St. Louis Police Chief
Eugene J. .Camp and County Po};ce
Superintendent -G." ‘H: “Kleinknecht- to]
compensate for the loss of the goods L
| The suit is t is pending... o~ S

<

[ 8
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.. TByers Was Imphcate«i In
| Museum Thefis|-...,

frequently in recent months injconnét- f— =

um burgiary afier police'said Creashaw,
led them to the first statue to be reco-

-‘_—5‘-

‘Byers Wds charged in the art muse-i

e

rvered and 1mphcated Byers as a middle-
man. That charge was dropped- -Aprjl 27
aiter Crenshaw“told St. Louis Cll‘Clht

 [Attorney George S. Peach that he would

not testxfy against Byers.

Byers was chargéd thh recgiving
stolen goods in connection with the litho-
graphs found in the raid. That charge
was; dismissed on May 25 after county
prosecutors said their case was rot
strong enought to proceed, 1

. Byers wife was seeking the return of.
tliree Oriental rugs, eight -lithographs
and 22 antique objects police confiscated'
as stolen Police said the all of the.other
items taken in the raid were already
Téfurned. An .attorney for the Byers,!
famlly said the police. had.no. nght to;
release the-goods w:thout‘a cptirt deter- §

mmatxon U Ppropes owner‘hxp g
M_

*..__ﬁ.&,:a.r_v
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Paroled

John Paul. Spica was paroled from the ‘
Stage penitentiary in October 1973 at the
age-of 36 after serving 10 years of a life
senténce in the fatal shootmg of an

T

Spica In Jail 10 Years,

Th Klllmg

)

Uplands Park real estate dealer in 1962.
John J. Myszak, 50, the real estate.

dealer, 'was shot four- times from an

automoblle as he stood in the dnvee‘iy {

of, a friend and business assocrate in
Normandy on the night of June §, 1962
Splca, then 25, was accused of arrangq
ing:the killing aher he was approached
bY-Marie Myszak, the dead man’s Wwife,{.
who wanted her husband murdered.
Durmg the sensational case, whxch was/|
given much publicity here,. the- 48-year- -
old widow admitted plottmg the kxllmg‘of
her hushand with Spica. However,-she |
sdid she-told Spica to ¢all off thezdeal
abidut ‘thiee weeks before- thé .murdér| ,
- b cause-she couldnt rg;se the $3 000
Spica demandeih \

! IS, .Myszak said ghe whn:ed her
husband killed because she was “fed up"
'with the repeated beatmgs he-had. given
hey- She also was the beneficiary of
bé;ut $165,000 in life insurance camed
’by him.

Splca, although never accused as the
actual killer, was convicted by a St.{
Louis County jury in May 1963 of
coqspiring to murder- ‘Myszak- and sen-
tenced to life in prison. Before his
conv1ct10n Spica had been arrested in
. investigations of several burglaries, but
had.never beén convicted of a felony
)iBut at the time of his arrest in theé
Myszak case, police.detectives‘described
{um as 3 “well-known St. Louis hood-
um ¥

Spica began serving his life térm in the

State Penitentiary on July 1,.1963,
~1 Mrs, Myszak.was acquitted by a'St.
Lotiis County jury.in January 1964 of the
murder of her husband.
i While Spica was serving his sentence,
',he‘pleaded guilty to charges of second:
de‘gree burglary in connection withi-2
break-in at a Wellston jewelry store in
1962, and stealing over $50 by deciet.in ;
an automobile deal. He was senfenced to
|two years on eath conv,ztwn, the sen:
rtences' to run concurf*entl, wrth his llfe
sentence. °

Spica is the son of:Paul: J, Spica, &
clerk in the county magxstrate courts
and former Democratic pohhcxan Pau
Spica is a former Democratic_commit-
teeman from Normandy Township, Johnf,
Splca lives with his father in.Normandy.

-
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By WILLIAM FREIVOGEL
and CARTER STITH
] Gf the Post-Dispatch Staff

Russell G. Byers told him that he had |
been offered $50,000 by two Imperial,
Mo., men to arrange the death of the

. Rev. Dr. Martin Luther King.

Byers twice mentioned the plot, first in
generalities shortly after the assassina-
tion in 1968 and later in more detail in
about 1374, the St. Louisan told the Post-
Pispatch. He said that in the latter
conversation Byers told of a stockbroker
taking him to the Imperial farm of a

“patent lawyer to discuss the plot. é I

£ Byers did not use names, the proni-
ent citizen said, but he apparently '}was
eférring to stockbroker Jehn R. Kajfi-
rann and lawyer John H. Sutherland,

r.erJm he has accused of the plot in

Jrecent testimony to the House Assassina-#
‘ftions Cominittee. f ‘
i
]

Previous accounts of the alleged assas’
sination plot have said that Byers hag

* said that he told two lawyers and other *

unidentified persons about it some years ;
ago. But this is the first direct confirma- !
tion from one of those persons.

In another development, a Clayten !
lawyer, who has been questioned by the .*
House Assassinations Committee staff, °

told a reporter he had seen Byers and
Kauffmann meeting several times in the
late 1960s. The lawyer represented Loth
Kauffmann and Byers on separate legal
atters. ¥

in about 1966..He got the impression ttht
Byers and Kauffmann knew each other

grom growing up in the same par(sof -
{south St. Louis and that they had scme |

kind of business dealings in the 1960s.!

Byers was particulariy close to Kauff-
mana’s late brother Gil Kauffmann, who
was a deputy St. Louis County corener
before his death jn 1962, the lawyer said,

Asked whether Byers had told him
about the alleged assassination offer, the
lawyer said he could not respond be- -
cause the confidential relationship be- -
tween an attorney and his client. He said
he had give the same answer 20 the
House committee’s staff.

The lawyer's account adds new detail
about Byers' relationship with Kazft-
mann, ’ .

.Both sources agreed to talk with lhe

rE’ﬂsl-Dispalch only after they were given
assurances that their names would ot

A reputable.St. Louisan confirms thai

— -

1

The lawyers said Kauffinann h,id ’
dintroduced him to Byers during a lunth

et e
A
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Cenfirms Byers Told Of King Offer
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bif revealed. One insisted that 1w fews-
paper net even jdentify his . ~uptiza, |
apparently because he feared repris:ls |
fiom Byers or other. .t
The House Assassinations Committee
is conducting an intensive investigation
into Byers’ allegations. It held ciosed

reported to have told the committee that
he turned down the offer from Suther-
land and Kauffmann, which he says was
made in late 1956 or early 1967. Suther-
land died in 1970, and Kauf{fman died in
1973. .

The St. Louisan said that Byers told
him shortly after the King assassination
5?;1 1963 that he might know somethin
nfxbout it, and that the Ku Klux Klan of;
“some organizaticn was behind it.

“That's all he said. I thought it wag;
just street talk,” the St. Louisan said.

Later, in about 1974, Byers mentioned
the plot again. The St. Louisan gave this

who had lost his license, apparently
Kauffmann, approached-Byers with the
50,000 offer. Byers asked him whom he
had to kill. Kauffmann took Byers to a
St. Louis patent attorney who lived on a
nearby farm in Imperial who said King

1 was the target. Byers said he never had

had gone along out of curiosity. ;
“sutherland, the patent lawyer owned a i
fz!rm in Imperial near Kauffmann’s™

lr?perial home. Sutherland was a segre-

glagionisx and the organizer of the _Cit,g-
zens Council in St. Louis, a states righls
group formed in 1964 that distribut{d
apti-black lirerature. l‘
The St. Louisan said his recollectiorr of
- the conversation with Byers differed in
one way from the recently published
accounts of Byers’ testimony to the
House committee.
“From what 1 read, Byers seems to be
saying now that he thinks Ray (James

- Earl Ray, who pleaded guilty to the King

assdssination) is a fall guy. But that's
not the impression 1 got then. ! thougat
Russell thought they probably ap-
praiched Ray through some frienddof
Kaufimann, a doctor who worked at the
prison. . ¢ . e

T e o yenrere s

hearings on them last week, Byers was -

account of what he said: A stockbroker -

“intendeéd to follow through on the plot but f-
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Pr. Hugh W. Maxey, the former chief.
physician at the Missouri State Peniten-
tizry, was a friend of Kauflmann.

Fhe St. Louisan said Byers had pot
méntioned his brother-in-law, John Paul
. Spica, who was serving a murder <en--
tence in the Penitentiary at the time Ray
escaped from the institution. Byers too,
in his recent statements reportedly to)d
the House committee that Spica was not
involved. But press accounts have specu.
lated whether he could have transmitted

veord of the $50,000 offer to Ray.

/. ‘The St. Louisan said he believed Bye

in i974. “I mean you do believe someons
if you don’t have, any reason to thinit
"thel lied,” he said. But in the.wake
Byers’ arrest in connection with thefts ¢f
statues from St. Louis Art Museum last -

N s A
’ ’

. winter, he said he wondered whether -

.y Byers might then have been in trouble
Atoo and put out the assassination story to i
get the Federal Bureau of Investigation
r the police to ease off him, Byers was
not prosecuted for the museum thefts. &
The St. Louisan refused to say whether
}tr_xel House committee has questioned
Him,
The Clayton lawyer knew Kauffmann
quite well in the late 1950s and early.
1860s when Kauffmann was a stockbrok-
er in Clayton and a client. Kauffmann
r’;]also entertained the lawyer at his Jeffer-
jison County home, .
" The lawyer said tht Kauffmann, long
tjactive on the periphery of Democratic
“politics in St. Louis and Jefferson coun-
ties, had been involved in the presiden-
tial campaign of Alabama Gov. George
C. Wallace in 1968. Sutherland also was a
leader of the Wallace campaign here.
. The lawyer said he thought only money
or the promise of it would have
motivated Kauffmann to get involved ira
Wallace’s campaign or the King plot;
+John was not a racist,” heé said. )
| “He was growing old and a ntte;
" !gqred; maybe, and he wanted money."j
. tae lawyer said. He said the same fears
rfay have led to Kauffmann’s federal
_conviction ir} 1967 for illegally selling

A ——
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500,000 amphetamine pills. In the 194s,
by tromrast, Kauffmann had been {in
airéraft executive, stock broker ajd
meniber of the St. Lounis Stock Bi-
charige. But when he died his estate was
worth only $40,000. .

Kau{fmann made his living in the 1960s
by selling so-called *'penny stocks,”” the
lawyer recalled. For example, Kauff-
mann would start a company with
capital of about one-cent per share and
then sell stock for $1 per share.

There was nothing illegal about that
when Kauffmann was involved, the law-
yer said, but changes in the securities
laws in later years put an end to penny
stocks and to Kauffman’s main source of
income. . -7

The lawyer said he always found Byers
to be truthful and could see no advantage
to Byers in telling about the alleged plot.
The lawyer said he thought the plot was
plausible. He represented Byers in a,
civil case about five years ago.

So far, there has been no corroboration
of f?yers"allegation or any credible link
to Ray. The wives of both Sutherland and
Kauifmann have told the House commjt-
tee{that they knew nothing about suctfia
plot and-branded as incredible the idPa
that their husbands could be involved lin

a scheme to assassinate Dr. King. &
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/Byers; Spica-have been — h

H

in the headlines before- .~ |

¥
v .

Russell G. Byers and John Paul Spica,
whose names are now in the spotlight in
.connection with a House investigation

into the death of the-Rev. Dr. Martin -

Luther King Jr., havé made front-page
headlines here in the past.

Byers was charged with burglary in
the theft of four statues from the St.
:kouis Art Museum Jan. 29. One of the

tatues was the famous “Bronco Buster”

y Frederic Remington. ’

THREE OTHER STATUES by Auguste
‘Rodin, the French sculptor, were stolen
in another museum burglary Feb. 20.

John A. Crenshaw, 23, a transient
laborer, was also charged in the Jan. 29
burglary and is now in jail awaiting
trials -

Charges against Byers were dropped

April 27 by Circuit Attorney George:

{Peach after Crenshaw said he wouldn’t
{testify against Byers.

Spica was sentenced in May 1963 to life

. the age of 56.

PN

the fatal shooting of John T. Myszak, 50,
a prominent St. Louis County real estate
dealer, in June 1562,

- SPICA TESTIFIED during his trial .

that he made demands for money on
Mrs. Marie Myszak, the victim’s wife,
but they represented attempted extortion
and not murder, . i':

Mrs. Mysiak was indicted on cliarge!'s
of arranging the death of her husbani{
but was acquitted in January 1964,

She made a statement.to county police
that she had discussed with Spica the
possibility of getting rid of her husband,
but had changed her mind and told him
to drop the matter.

Mrs. Myszak died in Octdber 1971 at\

Spica was.paroled from the Misso1ri

{indicate page, name of
newspaper, city ana state.)

P3A, St. Louis
Globe Democrat, .
St. Louls, Missouri

+. -imprisonment-after-being-convicted-of-  -State-Penitentiary in October 1973. 'vHé
\%ﬁrst-degree murder in connection with-——#0w lives in Normandy. .
N - A ) . < er e A -_—
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The affairs of a convicted Jefferson
County drug dealer and a St. Louis area

segreganomst both dead, are under

investigation by the
House Select Com-
mittee on Assassi-
nations looking into
the rauvrder of the
...% Rev. Dr. Martin

. 4, Luther King Jr.;

.3, according to au-

¢ thorities,

The drug dealer
3 was John R. Kauff-
i stiaesd Mann, who authori.

ties say was about

Byers 73 when he died in

974. The segregationist was John H.

Sutherland, a patent attorney, who was
64 when he died in 1970,

RUSSELL G. BYERS, 46, who was
allegedly involved in the theft of several
statues from the St. Louis Art Museum
last January, has told the House Com-
mittee that Sutherland and Kauffmann
offered him $50,000 in late 1966 or early
1967 to kill the Rev. Dr. King. Burglary
charges against Byers in the Art Mu-
seum case were dropped.

Byers, of the 9300 block of Frederic
Court, Rock Hill, is a brother-in-law of
convicted murderer John Paul Spica, 40,
who for a short time lived in the same
cell block with James Earl Ray in the
‘| Missouri State Penitentiary.

Ray is serving a 99-year sentence in
Tennessee for the slaying of Dr. King i in
April 1968.

& He &Scaped irom the MISSOUI'I pemtw 1973

=108

shot in Memphis.
SPICA WAS sentenced to life imprison-

" ment in 1963 after being convicted of

first-degree murder in connection with
the fatal shooting of St. Louis County
real estate dealer John T. Myszak Spica
was paroled in 1973.

»
P

" tiary almost a year before Dr. King was * -

Byers told the New York Tlmes in an -

interview that he turned down the $50,000
offer to kili Dr. King and said he did not

tell Spica about it. However, he said he.

thought word of the offer might have
circulated through the pemtenuary

grapevme H

One federal official described Byers a’s
a “very, very unreliable person.”

However, an investigator for the House
committee, The Globe-Democrat
learned, went to Sutherland's former
residence near Imperial, Mo., Wednes-
day, seeking information on the late
attorney.

THE WIDOWS OF Sutherland and
Kauffmann could not be reached for
comment.

According to the New York Times, the
House committee plans to give Ray a lie-
detector test as a result of the Byers
report to the:committee.

* A Globe-Democrat reporter confirmed
a Times statement that probate records
in the Jeffsrson County courthouse con;
cerning Sutherland’s estate contain d
note which reads: Do not destroy this
file — may be subpoenaed by Congres-
sional Committee (Select Committee orl

Assassinations.)” The note is dated May A’j

. TR
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Of tlie Post-Dispatch Staff

- WASHINGTON — A House commit-
iz investigating the assassination of the
i‘{ev. Dr. Martin Luther King is seeking

" the testimony of James Earl Ray az a
result of aliesations by Russell G, Byers

« of Rock Hiti that Byers was offered $30,-

004 to kB King, the Post-Dispatch has
fearnad. i
Sources cinse to the investigation said
that testimony ihis spring by Byers, 46,
of the 9300 block of Fredric Court, had
rajsed questions among  committe}
mimbers of 2 conspiracy tokill King,
tBut Mark Lane, an attorney for Ray,
seid Ray had never had any dealings
“wkh Byers and that_the Byers’ allega-
tions were leaked to promote the idea of |

ia conspiracy and-thus~-chift attention
Zrom the Federal Bureau of Investigg-f
tion, which Lane contends is involved in

i

5’:.he King killing. “ 4

Ray-is-serving a 99-year prison Sen-
tence aiter pleading guilty to the shoot-
ing death of King on April 4, 1988 in
Memphis, Tenn. Since pleading guilty,
however, Ray hac denied résponsiblity
for King’s assassination and has asked,
repeatedly for a new trial.

- 3 Byers testified that he turned down
t!f'e offer by two men from Imperia},
¥o., in late 1966 or early 1967, sources
siid. Byers said the men offered him the
wioney n behalf of a group of conservi:
tive businessmen who wanted King si-

lenced as a civil rights leader, the sourc- I

es said. Bah men implicated "
are dead. .._.._-g-—-f by Byers i
The Post-Dispatch was told that the
committee might never have heard f
‘B)‘brs.had he not become implicated ‘jn
lagt wintes's burglaries at the St. Loyis
A1t Museum. A routine check of his fije
atithe St. Louis FBI office turned up a
;'_elsxon of Byers'd allegations written
tve years ago and inadvertently mis-
filed, sources toi‘d'nfé‘ﬁswispatgh.

Rays’ Testimony Sought—
Tn Alleged Plot On Dr. King

g
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The file search on Bye@lvas request-

ed by¥secal officials investigating<the Art
Museum burBlaries, sources told the
Post-Dispatch. An FBI spikesman in
V/ashington said it was forwarded jn

March to the Washington ofice for use

" by the House Select Commitee on £s-

s¢ssinations, which is in;estigatii,lg 1

ng’s death,

1 Lane,.reached at his home in Venice, .

Calif., said he was present last May
-when four members of the Xouse com-
mittee interviewed Ray at tie Tennes-
see state prison where Ray it incarcer-
ated. No questions were askid at that
time, or at other interviews wiere Lane
.was present, concerning Byersor other.
individuals implicated by Byes in th{
- alleged offer to kill King, Lane siid,  °

141 don’t think James (Ean Ray) .

kiiows anything about them,” Lare said.

C“I’s a deliberate sclective leak'of al- -

leged evidence to make it seem. like

James got some money while tryiig to

cover up the fact that the FBI wa in.

volved somehow 1n the nirderis }

chlef counsel of the House select corh-
mttee, had informed -him Wednesddy
«thit Ray must take a lie-detector test {o
. ?etermine whether his statements were
* true, .
. Woif, reached in Washington, would
‘not comment -on Lane's charges and
would not confirm or deny talking to
Lane. He said, however, that under pro-
edural rules of the select cornmittee,
polygraph tests were voluntary afd
.pere not a condition for giving testimi-
qy. Wolf refused to confirm that Ray
{vould testify before the committed,
saying that the information was still
confidential, .
Lane said that making Ray take 2 lie-
detector test was an attempt to cast

. doubt on Ray’s credibility in the event

that his testimony should implicate tha
BBI in King's assassination. .

. i Sources close to the select commities

faid members were concerned about the

*hive- year delay in obtaining the FB{

informant’s accg_tirﬁ_qgge alleged offer;

1Lane said JTmes—T Wolf, deputy

.
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£ Homer Boyntonl, an FBI spokesman
in WaSmAglon, told the Fst-Bispatch
Wednesday that the bureau's St. Louis
“ffice had received “certain informatiop-
*{telating to the Martin Luther King a(:t

_ tassination” in 1973. ¥

* 4 But that information was filed onfy
wnder the names of the informant add °
Byers, sources said, and never cross-
sinds,w.l.waer the King file. It was djs-
covered only by accident in checking *
Byers' file on &-raquest from local au- -
thoriiies investigating the Art Museum -
thelts, sources said.

Boynton said that the agent who hall

_ ihisfiled the information had retired an}

that no internal inquiry was planned. Hg
also refused to identify the agent. L

.- Other FBI sources told the New York
Times that the agent had violated bu-

. reau-rules by not notifying other agents -

or authorities investigating .King's
death. : . -

- -l

a8 - .

“He-may have thought it was.a frivo-
lous allegation, but that wasn’t his deci-
é,si,or)_ to make,” an FBI source told the
'Timés. “The-information was supposed

{0 go to.a-supervisor or some agent wlio :

hiad worked that investigation for.the

to evaluate”” :
Byers’ allegations have led House

" “investigators to his brother-in-law, John .

Paul Spica, who at the time of the al-i
leged offer to Byers was serving a life-
sentence for :murder- -at--the. Missouri -
State Penitentiary. -
Prisoni records indicate that Spicas
and.Janes Earl Ray were housed in.the
same cell block at that timé, and that
. they worked in the prison bakery togeth-

> er for.a period. Authorities have spec?-
e-

* § lated that word of a bounty on King’s li

% may have reachied the prison from Sgi-
ca FE

¥ * . )
-4 Byers, however, told the Hous e
committee that he had not informed

*-the same sectibc

55215 DocId:32389737

*. Spica of the offer until recently, sources

said. But Byeérs speculated that word of:
't;’zenbcumy on King's-life=might have
rdached inthates thiere from other sourc-

in his-testimony to the House select
coamittee, the sources said. ’

Spica, who.was paroled in 1973, now
operates, a fruit stand at Vandeventer
and Shaw avenues, He said in an inter-
view Wednesday that he knew riothing of

:a bounty on King’s life.

“Byers is a liar,” Spica said. “At no .
-tige did.I ever convey an offer of $50,600
to}James Earl Ray to kill Martin Luther
King Jr. Byers .never told me aboltt
that.” 1

“Spica said he and-Ray were pnsonex'-(s

“in the Missouri Penitentiary at the same

[NV -3

time, “but we ::wrked together in 3

Page 111

£~ u] did See him from time to time, but”

1 didnit-lmow anything about-any con-
tract to kill Martin Luther King," Spica
said. . . af
“The investigators in Washingtan

. knoty all about Byers® story and they

havs checked it out and they kngw
thede’s no truth in it,” Spica said.

He said that a House investigator had
talked to him, but had informed him that

" he would not be called to testify before

the House committee.
Spica appeared nervous and shaken
and said he was worried that news stp-
es about Byers’ allegations would dg-
stroy his present life. J .
It *“You know I'm out on life parole or, a
urder case, and this'll blow it,” Spf:a
Said; “fve-besn working in this stapd 12
to 15 hours a day for two years without a

vacation. I've

*groind, and it’ll blow that, teo."” .

I guess I'll just have to close uf
because I won't have any business-any
niofe,” Spica said. .

In his testimony, Byers spéculated
that he was offered the $50,000 to ar-
range King’s death so that he would bea |

J“fall guy” who would not actually
commit the murder, but who could be

lamed. for it later because of .the al-

leged offer, sources said.

-

Authorities familiar with Byers de-
scribed him as a “middle man” in crim-
im?l dealings and gerietally believed thit-
he!would not be approached as a hired
kifJer, ' [’

‘%Byers was charged with burglary in
cohnection with the theft of several stat-
ues from the Art Museum last January,
but the charges. were later dropped by
the St. Louis circuit attorney’s office.

The New York Times account of
Byers’ appearance before the House
committee said that-he had been grant-
ed immunity from prosecution in King's
assassination in return for his sworn
testimony. ,
~ A widow of one of the Imperial, Mo.,
mep implicated by Byers in the offar to
kill'King said her husband knew Byers,
.Bufidenied that he had ever heard of.any
such offer. She said she believedithat
Byers had concocted the whole story “to
help fiimself get out of the art case,” the
Times said. " :

- PR

been_going with a very *
nicg girl who doesn’t know all my back-[ i
|

= - - e, * b
1> The woman told the Post-Dispatch
: WedneSaay uirst her husbaitknave By-
cers through‘a business associate, but

wquld not elaborate. She insisted that
th2 allegation about: her husband wad a
“gllaring mistake.” ?

. §Sources said the woman had left St.

. Lijuis for Washington Wednesday to tep-
tify before the Houise committce. A
spokesman-forsthe committee would not
-confitm or deny the report. |

The widow of the oiher man implicat-
ed by Byers has refused to grant inter-
views to-the: New York Times$ or the

-Post-Dispatch because she is co-operat-
ing with the House committee, her attor-
ndy said.

] 1 Her attorney said, however, that the
v.}l)man_ told House investigators that the
allegations about her husband werg: a
--complete surprise to her. I

* A spokesman for U.S. Rep. Walter-E.
Fauntroy, D-District of Columbia, chair-
man of the House subcommittee invesii-
.gating King's death, said neither he nor
other committee members or staff
members would have any comment on

(the New York Times story.

He noted that the full House Select
C%r(?mmee on Assassinations is sched-
ultd to begin public hearings .Aug. 14,
Tie assassinations panel has two sul:-
cymmittees. The other subcommittee i3
.fecusing on the assassinations of. Presi-

“dent John F. Kennedy in-1963 and his ;

?ggéher,muobem{‘emedy, in l
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UNITED STATES GOVERNMENT
Memorandum

TO  : SAC, ST. LOUIS (62-5097) pate:  7/25/78

FROM CLERK W.R. FARHAT ,

SUBJECT:  HOUSE SELECT COMMITTEE ON
ASSASSINATIONS (HSCK)

4

Instant dste at 10:00 PM this office was contacted by

Bob Kelly, St., Louis Post Dispatch. Mr, Kelly was secking
a comment from SAC Roy B. Klager in reference to Russell

G. Beyers, who is presently being questioned by the (HSCA).
Mr. Kelly further stated that the New York Times Newspaper
would be carrying a front page story concerning this matter
on }/26/78, and that Mr. Boyton, FBI, Washington, D.C., had
alréady made a comment concerning this matter.

'SAC Roy B, Klager was advised of the above information and
stated he wouldn't make any further comments concerning this
matter since Mr., Boyton had already commented on this issue.
Mr. Kelly was contacted by writer and advised that SAC Roy
B. Klager would stand on Mr. Boyton's comment.,

Above being submitted for information purposes.
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7/25/78
TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
‘ RECORDS MANAGEMENT DIVISION)
FROM: SAC, 5T. LOUIS (62-5097)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS
(Hsca)

| Re Bureau teletype to Chicago and St. Louis
~ 3 dated 7/25/78.

| Enclosed herewith is one copy each of Serials 1
‘ through 34 in St. Louis file 137-16185, plus a copy of the
F 8riminal Informant Review Sheet (FD-237) for the same file.

" A copy of instant commum.cat:.on will also be
‘ added toé 137-16185.

*

/é Bu;:eau (Enc -~ 35)
2)= Sta, Louis
62-5097)
f%? 137-16185) . .
| TS Iant LR-5997~ 27
(4) *_Q' f,«:f ‘ Cos

i
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FM DIRECTOR FBI (62-117290)

T0 FBI CHICAGO IMMEDIATE

FBI ST. LOUIS IMMEDIATE

BT.

UNCLAS EF T O
ho-5097%

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

FOR INFORMATION OF CHICAGO, ST. LOUIS ADVISED ON MARCH 13,
1978, THAT DURING A FILE REVIEW OF SL 137-16185, FOR AN UN-
RELATED MATTER, IT WAS DETERMINED THAT SL 3167-C FURNISHED
INFORMATION REGARDING RUSSELL GEORGE BEYERS. BEYERS, IN THE
FALL OFtlS73, MET WITH SL 3167-C AND TOLD HIM OF A MEETING WITH
AN ATTORNEY IN ST. LOUIS COUNTY, NOw DECEASED, AND ANOTHE§
INDIVIDUAL, AND OF THEIR POSSIBLE INVOLVEMENT IN THE ASSASSI-
NATION OF DR. MARTIN LUTHER KING, JR. APPARENTLY, THIS
INFORMATION WAS NEVER DISSEMINATED OR ACTED ON.

THE ABOVE INFORMATION wAS DISSEMINATED TO THE HSCA. HSCA
REQUESTED, ON JULY 14, 1978, THAT THE INFORMANT REFERRED TO

[ﬂa‘?;&’/%/"f%“

%@g\% ; JUL 251978 |

!

bPea—3r. LOUIS V5
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PAGE TwO DE HQ 28598 UNCLAS EF T O
(SL-3167-C) BE CONTACTED AND REQUEST BE MADE OF HIM TO
(1) SUBMIT TO INTERVIEY BY HéCA, AND, (2) THAT HE AGREE TO
EXECUTE WAIVER RELEASING ALL FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) AN2 FIELD
OFFICE (SL) FILES FOR REVIEW BY HSCa.
ON JULY 21, 1978, ASAC JOHN SHANLEY, ST. LOYIS, ADVISED
THAT FORMER SL-3167-C HAD MOVED FROM THE ST. LOUIS AREA TO
CHICAGO. HE IS CURRENTLY SUSPECT IN CASE ENTITLED “"UNSUB,
THEFT OF $250,£09 WORTH OF ART OBJECTS, AMERICAN ART GALLERIES,
LTD., 482¢ NORTH SHERIDAN ROAD, CHICAGO, ILLINOIS, NOVEMBER 6,
19765 ITSP-MAJOR THEFT; 06: CG (CG 87-45634)", HE IS ALLEGEDLY
OWNER OF CONNOISSEUR GALLERIES, 728 NORTH WELLS, CHICAGO,
. ILLINOIS, AND MAY RESIDE ABOVE HIS BUSINESS. FORMER INFORMANT
DESCRIBED AS FOLLOWS:
NAME: RICHARD FRANCIS O'HARA
. DATE OF BIBTH; DECEMBER 14, 1941}
HEIGHT: 6°'
WEIGHT: 190
HAIR: BROWN
"CHICAGO SHOULD CONTACT O'HARA AND OBJECTIVELY INQUIRE
AS TO HIS WILLINGNESS TO BE INTERVIEWED BY THE HSCA CONCERNING
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THE ABOVE INFORMATION RELATING TO DR. KING. O'HARA SHOULD

BE TOLD THAT HE HAS NO GUARANTEE FROM THE FBI OR HSCA OF
IMMUNITY OR CONFIDENTIALITY; THAT THE FBI IS NOT RESPONSIBLE

FOR WHAT RESULTING ACTION THE HSCA MAY TAKE FOLLOWING INTERVIEY;
THAT SINCE THE COMMITTEE MAY ALREADY KNOW HIS IDENTITY, HE

COULD BE SUBPOENAED TO TESTIFY; AND, THAT IF HE DOES NOT WANT

T0 BE INTERVIEWED, THE FBI WILL DO EVERYIHING WITHIN ITS POVER
T0 PROTECT HIS IDENTITY.

IF O+HARA AGREES TO HSCA INTERVIEW, HE SHOULD BE FURNISHE®
NAME OF HSCA STAFF MEMBER MIKE EBERHARDT, (282) 225-8791, AND
. TOLD TO CALL HIM COLLECT REGARDING MAKING ARRANGEMENTS FOR TIHAT
INTERVIEY.

CONTACTING AGENT SHOULD ALSO INQUIRE WHETHER O'HARA WILL
EXECUTE A WAIVER ALLOWING FOR REVIEW OF ALL FBIHQ AND FIELD
OFFICE INFORMANT FILES BY HSCA. IF HE AGREES, WAIVER SHOULD BE
OBTAINED WORDED SO AS TO AUTHORIZE THE FBI TO RELEASE ANY AND
ALL FILES (FBIHQ AND FIELD OFFICE) CONCERNING THIS INFORMANT TO
THE HSCA, INCLUDING THOSE RECORDS PERTAINING TO ANY CONFIDENTIAL
RELATIONSHIP THE INFORMANT MAY HAVE HAD WITH THE FBI. THE
WAIVER SHOULD ALSO STATE THAT THE INFORMANT UNDERSTANDS THAT
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PAGE FOUR DE HQ @098 UNCLAS EF TO
THESE FILES WILL DISCLOSE TO THE HSCA-ANY CONFITENTIAL
RELATIONSHIP INFORMANT MAY HAVE HAD WITH THE FBI.

CHICAGO TELEPHONICALLY FURNISH RESULTS OF CONTACT WITH
O HARA TO SA TRON W, BREKKE, CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION, FBIHQ, EXTENTION 3685, AND FOLLOW
WITH AIRTEL INCLUPING ORIGINAL OF WAIVER IF HE AGREES TO
DISCLOSURE.

ST. LOUIS SHOULD PROMPTLY FURNISH ONE XEROX COPY OF
ST. LOUIS 137-16185. -ALL SERIALS SHOULD BE REPRODUCED IN THEIR
ENTIRETY. THIS MATERIAL SHOULD BE SUBMITTED BY COVER AIRTEL
10 FBIHQ, ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS
MANAGEMENT DIVISION.
BT
2¢98
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(Indicate page, name of
newspaper, city and state.)

Pg . 1A, St. Louis
bost-Dispatch, St.
—Fouis, Missouri
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AN AR |l stiggent’ thé :information may-hot have.
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;the House-Select Coninilttée:on Absassh & Byers: réfussd: to-talk to.a Pos
~hationd:that:he-was. once:offéred $50,000 fnbljgﬁiéhn?éﬁdriér-th;i%ihliédihia.ﬁbﬁs,e« —_—
| “4g/KilF e Rev, DF: Matin Lithet King I the 9300:block ot FredHe Court last
LF ,.If.gtl}e-New York Tifnés répotied today:. 2‘“3;“&“°‘?&?’“§¢“§§?§?&“§$“ for
2" Rusell. G, Byers, &-forintr-auto, phrts: avetal hours todag, Atabout 10:30.a.01,.
?4%1@'&;%6;%3";ammgggdﬂgggga‘mw , -tuomett 4h neld:they’ et Byers —
Hiicthe tHaft of severaliitattes from the: gys-eritered ‘the- house-and, re«

! 18t Louls-Arf Museuny, sald-he tutned: 1 . mained thate foF:movesthantwo houts.
- owh.the offer. jn-1ate:1966 ofeatly

{
i Shortly before. fiooh,‘on of théry came-{
Thiécording by the /Tinés.Kirig as-shot 4p t

istslde-to-antidince:that Byeis had _—
ey TR U LT e
The Times:story.sala: Byers-old- the ‘Ikeporter.today; Splca denfed dny. knowli),
cominiftes. that. twos el froh: imperdl,. ‘«é&%%bi ftia m{i;ef.-* S Date: 1/26/78
‘Mb., had; dfféred: hindithe-motéy ‘la’ " tfie- Timea: account: sfcds thres:month. oo, *%%Final
_ behalffof . proup: of: conservative: busl. {nigestigation-by-the Houke committee Bdition:
tieasitién 1 kill KingBott ave how dead, | . ndicated that-Investigators: suspected. |
- Sources sdid Byers’ Aestimony has. “that:word:of i contract.offér-on Kingla. { -
 splirred anidnqlry by commlite inveats. o Mté hdd:réached the, priyon Fhrogh mitte: G0t Offer To
. Bators:bétalise hia:brothejnilaw, Jolin spick,.But:Byers satd he had-told. Splea 77T Kill Kin
 Paul8plca, Was thien-serving o life  of'the:offet-anly yacetly, dccdrdlig to-- AR
* Sentetice-for- mukdes “atthe - Missolitl e Timesy N County Man Says
 Sighe Penitehtiary with Jamés Eai Raf, ‘Byars sl fowsver.that he soapéeted | Character:
who-fater: pléaded gulity-in the death it gfagiﬁ‘aﬁﬁh-'aboh;»_th’e‘»ng;jnty,onmqgfs. o 'SL 62-5097
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T lite hiy: iy réachied:men-inside the -

y-{enoir serving 8:00.yeat piso). *imfisout! prison-"‘through uther routeg,"” Classification:

teFm 1 Tenidssse: Stce-pléading:gultyy. Jehe'Timeaveportedt <~ T Submitting Office:

 Ray-fiag: repdatedly: dented-His gallt.in . b7 Actotding to-thie Fires; Biers sald:hed -
d=S0T]-%>

‘tie-King, mitrder atid-has:requested:a. W85 sliotked by the-alleged btfeisthat.
r”%}#ﬁ.‘; it i ashitatan told 'tt;g;;ol.%éuziqﬁ!g;vygggigvtgzt%«?f&e&'é
| An-FBI spokesiat-in-Washisigion told- imed perisohs abbut it after King was.
i the: Post-Dispitel that -the:5t. Louls, shot: So faff, Byers hasrigt provided any
T office.of the’FBY had: recelved “certalii ) ’ddﬂcumentgry evidence:to' suppott. his -
{ Information” about-thé-King-assaisina. Jitory, tig:Timey sald. S
: ‘*lqafigg??és vbggtfwmld:nqt:eoﬁfiém‘“} . Récotdsfroti.the: State: eriitentlary |
“We-aid. ks foctation vei bove. | dictethar ek and James:Ear| Ry
{ Investgatedand was placed t thé wiols- shated e dame el block, std fot g,
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-fle i theit-vas tivned up by wecldedf -
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short tinte worked together in the prison
bakery. Ray escaped on April 23, 1967,
almost a year before the fatal shooting of
King,
+ The Times said investigators are now
concentrating on a theory of conspiracy
1. “by the conservative business-group men.
< ¢ -tioned by Byers in his testimony.
4 ¢° " Spica, 40, interviewed by a Post-
.} Dispatch reportér this morning, said,
. “Byersis a Har.” ’
. Interviewed at the fruit stand he
,» -operates at Shaw and Vandeveater ave-
nues, Spica said, *'At no time did I ever
convey an offer of $50,000.to James Earl
Ray to kill Martin Luther King Jr. Byers
never told me about that.”
Spica said he and Ray were prisoners
. in the Missourj Penitentlary at the same
* + time, “but we never worked tggether in
the same section. '
“I did see him (Ray) from. time to

'

time but I didn’t know anything about -

any contract to'kill Martin Luther King,”
Spica said.

“The investigators in Washington know

* all about Byers’ story and they have

checked it cut and they know there’'sno

truth in it,” Spica said.

He said that an Investigator had talked
to him but had informed him that he
would not be called before the House
committee.

Spica, who was paroled in 1973, ap-
peared nervous and shaken ang said he

* feared news stories about Byers’ allega.
tions would destroy his present life:

a'murder case, and this'l blow it,” Spica

said, “I've been working in this stand 12 -

to 15 hours a day for two years without a

vacation, T've-been going-with & very .

. nice girl who doesn’t know all my
* . -background, and it'll blow that, too.

“f guess I’ll just to close up because I

. won’t have any business any more,”

" Spica said.

Byers also told the House committeé

that he had told an informer for the

Federal Bureau, of Investigation about

*
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“You know I'm out on a life parole on |

s

hé $50,000.offer 6 Kill King; the Times
said,

Byers said the FBI office in St. Louis
had beeti given details of the offer,-but
had never investigated, according to the

. Times report.

A source close.to the St. Louis FBI
office told the Post-Dispatch that he had
nevér heard of the information on. the
alleged approach to Byers.

In Washington, FBI spokesman Homer
Boynton told the Post-Dispatch that
“certaininformation relating to the Mar-
tin Luther King assassination’ was
{urnished to the St. Louis FBI office in

973.

“We're not saying that it was reliable
information,” he said. “We're just say-
ing certain information was furnished.”
He declined to say whether the informa-
tion eame from Byers.

Boynton said the information was
never investigated by the St. Louis

office. He said it was not cross-indexed,

under the Martin Luther King file, as it
should have been, .
Last March, Boynton said, St. Leui
FBI agents discovered the materigl
niore or less by accident.
“They were reviewing a file in connec-
tion with.another matter," he said, “and

as a result of that, they found the .

information and realized that it had
never heen properly indexed. And they
immediately advised FBI headquar-
ters.” .

- Boynton said the St. Louis field office
then sent the information to FBI head-
quarters in.Washington. FBI headquar-
ters in turn gave it to the Department of

Justice, and the Department of Justice |

turned it over to the House Select
Co:axmittee,on Assassinations, Boynton
said.
“It was just put in the filé,”” Boynton
said of the 1873 information. “Nothing
further was done with it,”’ until it was
found last March.

Asked whether the 1973 tip shiould.have
been Investigated, Boynton said he was
not going to second-guess the judgment

“of the FBI agent in St. Louis wha

handled it. .
“It's kind.of hard to tell what judg.
ment the agent and the supervisor made;
about thé reliability” of the information,
Boynton said, *‘In the Kennedy investiga-
tion, we chiecked out thousands and
thousands of these. Some of them Wwere|
very bizarre. And many of them ended inj
absolutely nothing. And it could havei
been the judgment of the agents that this;
was not worthy of following through on:" {
* Boyntorr said he could not discuss the|
specifics of the allegations:as reported inl
the Times. !
He said the FBI is not currently!
investigating the information. that was}
furnished in 1973. He said the agency bad

.an agreement with the House committee:

that the committee would investigatel
such leads unless the panel asked the
¥BI for help. .

- A member of the House committee’s

staff in‘Washington, said it was commit-
tee. policy not to confirm or.deny reports

labout. matters related to the King and
IXennedy agsassinations, He said thé

committee’s findings would be contained
in its final report ta Congress, which.is -
due by the end of the year.

““I just can't comment,” the staff
membersaid. . . g .

The Tifnes story said House investiga-
tors learned that Byers believed the:offer
to him had been an effort to recruit a
“fall guy” who would mot actually
commit the murder, but who would be
arrested for it. \

A St. Louis Police Department captain
who investigated the Art Museum thefts
said he had heard recently that Byers
testified before the House committee.

Gther officers in the Police Depart-
ment’s intelligence unit said Byers was
seen frequently at Spica’s fruit stand.
Byers had been charged in connection
with the Art Museum thefts, but the
charges were later dropped by the st.
Louis gircuit attorney’s office.
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{ The “Widow of-one of the nien alleged tog. |
R ave approac_!_xledeyexs«with the offer onJ’
'[Kifig’s. life dented.sich a thirig had}
appened the- Txmes said. ‘She‘w
.quotéd as saying.that :Byers had: prob&- o
bly concocted the'whole story ta “hélp- ©
himself; gbt: bht of i therart case, the: -
Timm saxd ‘
“The wonian- fold the~Post-Dispatc'h .
Fuesday: night.that her-husband’ knéw-
. “Byers-through a: business assaciate; but
_ would not elaborate;She insisted that the,
" allégation-about-her-Hiusbarid was.: “g
glaring, ‘mistake.” i
“The- widow ‘of- the other- fan- from.
:impérfal-'réfused to; falk tosthe: Post- -
' -Digpatch: or-theNéw Yoik. Times be:. |
causeé shie s co-operating withithe'House.
‘committes, according to hepaitomey.
. Hef-attoriiey; sald: tiowever, {hat:thés
! woman told House ifivestigators ‘that the:
,allegaﬁons‘g about iher Husband -werg &
‘completé surpnsq*to.her ani ‘sl}e was
" I Gimbfounded-by the chargss.
<. The-Times i ;'epo Ft5aid; tha’i‘Byers fiad.
béen' gganted immisnity from- prosecuti‘ .
'in King's death for-his-sworn:testindn

el fore the:House commxttee,in.Wﬁs‘liﬁig ’

i A spokésman Hof Rep Walter 'EL,
Fauntroy, D-D:C,; Thechairman ofﬁthe
’House‘,subcommittee investigating fhe -
King murder; ;gjgineither Faunm'oy’norL
‘the subcommittee would. have.any-com-
,ment onthe New York: ‘Times réport:
. *f‘The committee,s policr ise1iot -fo,
-commerit-on. the‘investigatiou OF.4ny, i
R .aspect of it, ’*thespok%man sdid: - -
"He-. noied that.the kfulleouse elect
-Committe on ‘Assassinations is-Sched-
uled fosstart. publicdhearings Aug: 14,
.ng;eg Edrl’ Ray is- toxbe onewof fhe
Wl
R4 this story xs tiue;: ‘imagine it will 2
condae But:at. that nme,"vthe spokesm :
said:
'I'Iie;assassinations( panel hastwo sub-*‘
ommitiets. One:of.the: ‘subConithittees e
-which:Rep.. Fauntroy heads,.is focusmj :,
. \the King assassinatxon.
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-. 6%, 170 pounds, handsome, wearing a husinesssuit.

) QE.NRCHED.../ ;ﬁ;:z‘
QE‘|AL14£9{<SF i
@- 5t LOLIiS (7 137-15185) \ HERY/ FOTRS

SAC, ST. LOUIS (137-16185) . 3/19/74
(ATTN: SA JEFFREY A, MEYER) . \
SA HOWARD C., KENNEDY ' S

SL 3167-7CX

This informgnt, who was contacted in the area
'of Manchester and Chouteau, St. Louis, Ho., or 3/13/74, fur-
nished the follewing information, adv131na that he is do=-
ing so strictly con a confidentizl basis, and he would never
under any circumstances testify to any of this information.

UNXSUBSS; :

Theft of sterling silver busts of :
CHARLES A, LINDBERGH, sterling ’

silver bust of ANMNZ MARIE LINDBERGH;

ITSP - MAJOR THEFT

81, '87-21859 ~ - ‘ SRR

In early 8/73, as he was moving into 2 new busie
ness location in the arca of Kingshighway and Maylaand, St.
Liouis,; he and 2n associate were engaged in setting up & new
shop when they were approached by & black couple, described
a8 looking like "an afXfluent doctor and his whfe'™, who pro=
ceeded to walk through the shop examining various axticles
and requesting infiorm atlon about 2 small broken item, ine-
guiring as to whether it was Dresden or lMeissen. They were
informed that it was believed the item was a small piece of
Dresden, a2nd that it was for sale for $10. They left the
shop within 2 few minutes, The man was described as 30-35;
The woman
was described as 30 years old, 5'6'", and well~dressed in a
dress and accessories, Both were described as having a very
fine bright or goiden brown complexion.

¥ithin two or three daysiime, as the as
wvas alope in the shop, she was approached by a %
vhose identity was laier learned as RUSSEL&&EEXEBM@.9329
Frederick, lLadue, iio,, an employee GI Rg;fiee Vending Co.,
st. Louis, Mo, At the time, however, h identify was n

q7

&g v 408

{2’» 87-21859) jsf} U4 s8I S7SAINT LOUIS

HCRiprk = 7o 1T SANT LCL \
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known, and he inquired about a2 small item in the store
that had been priced at about $50, but purchased for $15
in the St, Charles area. Ile offered to pay 515 fox the
iten, exhibiting considerable interest in and knowledge
of antiques, He left the store without buying anything,
- but within & day oxr two relturned to the store, also nmeeting
" informant, and still having interest in the plece he had
' previously looked at, This was the first meeting with in-
formant. This individual brought with him a small potiery
tea set, described as golden brown, with a set of cups and
saucers, pitcher, sugar, and creamer, having a gold~brown
shiny glaze., The set was bhelieved to be worth about $100,
but he offered to sell it for $300. He then identified hime
gelf as RUSSELL REYERS. He is beliwed to he a very intellle
gent, percernive person. No business was transacted.  On
that cceag¥on, however, BEYERS "opened up' with informant,
ip% that he is persenally represented by Attorney MURRAY...
RANDEAL, (Former attorney, USDJS, and formex AUSA, EDHO), and
—45H%% he and RANDALYL are very close personal friends. He said
k€ had inquired of an individual at OX Novelty Co., St, Louis,
also inquiring of informant as to 'what kind of guy" was the
informant, He said he had learned that he could talk to
informant, advising Yurther that it was his understanding
that informant was not a 'snitch%, He also advised that he
‘had perscnally sent the aforementioned black .couple into
informani's shop to "have him knocked ofi, but that after
learning that he could be trusted, he had advised the black
couple against taking anything from him, He asseried that
1f there was anything in St. ILouis that informant wanted to
buy, he would have it sftolen and sell it to him at the right
price, He came into inf awmant?s shop at Jeast once or twice
for the next several wekks; and shortly after the aforemen-~
‘tioned second meeting in the shop, BEYERS told informant that
he had a painting recently stolen, referring to it as the
- MNorman Rockwell™, He sald he intended 'to have it on ice®,
but would s=211 it to informant for $5,000. Iavormant advised
he personally contacted his lawyer, inquiring as to whether
it would be feasible to buy the painiing and sell it To an
insurane company. Reportedly, this lawyer, not identified
by informant, made some inquiries and found that the invelved
" insurance company was not interested in paying that amount

————

1
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for same., A few days laterx, BDYERS again came to the shop
offering to sell the painting for $3,000, and then made

o f£inal offer to sell it for $2,000. BEYERS then said that
the painting was "going into cold storage'. BEYERS has
nesveyr aghain mentioned this painting,

buring the £fall of 1973, Live or six months ago,

‘date not .recalled, BEYERS came to the shop inquiring as to

whether they could get together to talk, and they latexr did
so at pimza and Cream, Clayton, 3o., in the area of a Brot-

. Dugan Paint Store, where informant had traveled on business,

BEYERS talked freely about himself and his business, and

they later went to informant's house where BEYERS told a story
about visiting a lawyer in Sf. Louis County, now deceased,

not further identified, who had offered to give him & contract
to kill MARTIN LUTHER KING., He said that a2lso present was a
short, stocky man, whe waiked with a limp., (Later, with @
gard to thegiatter individual, BEYERS commented that this

man was agtpdlly the individual who made the payoff of JAMES..
EARL RAY after the killing.) BEYERS sald he had declined to

warcept this contract, He did remark thatthis lawyer had

that he had be

Coniederate flags and othexr items ahout the house that might
indicate that he was “a real rebel”, BEYERS also commented
offered either $10,000 or $20,000 to kill

Sometime later, informant talBed to JOSEPH 'JO D"
YR0O, & known fence, with whom he is acquainted. SRS
dusl® advised informant that BEYERS truly is a '“very
erous guy"', cautioning him to stay away irom him %2
he wanted to stay out of trmubie,

About two or three months ago, BEYERS telephoned
him at 7:00 on night, probably a lMonday night, date not re-
calied, advising that he was going té kill g Noxth St. Louis
man, indicating that the man had "snitched,ef/gunvﬁ. He saild
BEYERS could have said that the man had "snitched ‘ef drugs",
At 10:00 P, M, the same night, BEYERS again called him, ad~
vising that '*the job is done', The next day, nformant reaad
2bout a man being killed at his home ox in front of his house
in North St. Louis, further details nct recalled.

X
/-
. .

- —

\l
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At abog;ﬁ%hat same time, informant recalled that
BEYERS inquireds#48 to whether he Lknew anycne by the name

of EUGENE ZIGZER who lives somewhere in West St. Louils
Cotinty. g;aﬂns referred to him as 8n old man, believed

by him fto/nave stolen some paintings in Florida, BEYERS
gaid he intended to find out whether the man had the painte
ings and if so, he intended to have them stolen frxom him,

”

About one month prior to the date of the reported
burgliary of the Jefferson Hemorial, St. Louls, in which seve

" eral items of Lindbergh trophies were taken, exact date not

recalled, BEYERS came to his shop asking him if he was in~
terested in buying any articles from the Jefferson Memorial,
commenting specifically that he had in mind some “commemora«
tive pieces® that were included in the Lindbergh trophies,
Informant said he told him this would be "too hot to handle®™
vhereupon BEYERS said they could be used to “get up enemies'
by “atashing them in the trunk of somebody's car', Informant
sald he told BEYERS he was not interested in that kind of

job since he had been in trouble once (robbery of Four Seasons
Antique Shep) and did not care to get in that kind of trouble
again, WitHin several days, informant heard the news of the
breakin of the Jeiferson Memorial and the theft of several
items there, A day or two after that publicity, BEVERS cane
to informant's shop, a’dvising that "how Y‘ve got my hands
full - ¥'ve got a lot of problems', iInformant recalled that
1t appeared BEYERS had not shaven for several days. Ordie
narily, BEYERS is a very conservaliy, well-dressed person,

BEYERS never again mentioned the Jefferson Memorial

-~ items, &and he never mentioned same to BEYERS, despite the

recent publicity.

He firmly believes that BEYERS at one time had
both these items and the Normah Rockwell painting and may
8till have same, He does not believe that BEYERS would ever
confess to anything, BEYERS having told him on one occasion
that the police would never get anywhere with him since he

absolutely would nevey talk, even i1f confronted with informae

tion 2from cther sources attributed to him,

7/ BEYERS is further described as follows:

B . . . -
i Y s,
by
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Si, 137~16185 . -
Race ' White
Sex Male
Age - 47«48 years old

) Height 59" {o 5t1om

~ Velght i 170 1bs.
Build , Slightly stocky
Hair Black curly, graying

! Clothing 7 . Usually dressed in sport

. Jacket and slacks ov
gsuit with tie

Miscellaneous VWearing darxk horn-ximmed

glagses . >

BEYERS is married to & sister of JOHN.PAULTSPICA..
an ex-convict involved several years ago in the ¥ K murder,
and hasseveral children., BEYERS drives two différent auto-
mobiles, including a 1972 or 1973 skyblue four~door Chevrolet
with dark blue vinyl top and a 1973 Oldsmobile two-door orx
four-door sedan, gray~brown with light cream vinyl top. BREYERS
gives the appearance of a successful jewelry businessman., He
is ‘believed to be engaged in contacting customers for Raiffee
Vending Co. equipment.

>
[P

Informant has not had any contact with BEYERS in
any way whatsoever for thé past month or more. Most recently,
BEYERS was talking about pulling a burglary at the Hollander
Galleries, St. Louils County, where there are more than 3200,000
worth of paintings stored., Reportedly, BEYERS has been are
rested many times, BEYERS addising informant that he had a
tiong Hoover sheet",

T—come. IRformant advised he will immediately furnish any

additional information received concerning these matters.

.\--
‘-‘m......\.
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SAC, ST, LOUIS (137-16185) . \ 3/19/74
SA HOWARD C, KENKEDY

SI, 3167-PCI

n This informant, on 3/11/74, who was contacted on
3/5, 6, 7, 8, and 11/74, concerning this matter, advised

on those days that,to his knowledge, JEFFERY WOLFSON is
operating daily a 1972 Cadillac El Dorxado, bearing Missouri
license ZE1-910. This automobile, he said, is usually parked
at sometime during the day in front of the 71 Club, a night-
club location that is currently being rebuilt by A.J.
CERVANTES, Jr., who intends tec open it &s a new club in
about one month,

on 3/11/74, informant advised that the estranged
girlfriend of WOLFSON, ZIGRID LEE TUCCI, is now living with
her family in the Jennings, Mo., area. Her former husband,
KI¥ TUCCI, a waiter now employed at the new Rich and Charlie’s
. place in Ballwin, Mo., also lives in Jennings, Mo. WOLFSON
P is an associate of A,.J. CERVANTES, Jr., whose car is usually

pagggg in a bus zone directly across Maryland Ave. from Straub’s

at the corner of Kingshighway and Maryland., CERVANTES' car is
described as a 1973 Honte Carlo, gun»metal gray, bearing Calif.
license 1AJC,

Records of the Marriage License Bureau, St. Louis
County, Clayton, Mo.,, disclosed on 3/11/74, that ZIGRID LEE
TILLEY, residing 5726 iclaran, Jennings, Mo., & divorcee,
~on 3/31/68, was married at Clayton, io., by Judge WEINSTEIN
to"JOHN KIM (KIMBROUGH) TUCCI, 10555 Longfoxrd, St. Louis, Ho.,
born 1/3/41. TILLEY was born3/10/48.

The foregoing information was supplied on 3/11/74,

to SA C' JANES CHRISTY, for use in investigation pertalnlng
to the sforementioned stolen Cadiliac automobile.

T Ll IV T 459
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FD-448 (Rev. 9-1-76)

Transmit attached by Facsimile - CLEAR Precedence PRIOR];';EY
To: DIRECTOR, FBI Date: 7/28/178
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT ) . m)
From: jme: Transmitted - /é o (//. 00 A
D DIVISI o
" sac, gn. FBGREPYGHRNRGHIENT DIVISTON
ubject:

HSCA

/

[C] Fingerprint Photo {T] Fingerprint Record

[ Map
@ Other ..

(] Newspaper clipping

(] Artists Conception

2 St. Louls memorandums

Initials - |/ ys

[} Photograph

Special handling instructions:

SPECIAL - HANDCARRY TO UNIT CHIEF, GEORGE J. FOSTER,
CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
ROOM 8988, JEH

PR T LY
SRS

(25097 F

-

P

[
ORI R

Approved: i
FiLiD,
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xx  AIRTEL
7/27/78
TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: UNIT CHIEF GEORGE J. FOSTER,
CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
ROOM 89883)
FROM: SAC, ST. LOUIS (62-5097)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Enclosed for FBIHQ is oné copy of 3/19/74
memo of SA HOWARD C. KENNEDY, captioned '"SL 3167-PCI.

3 - Bureau
l- - St., Louis
“ITH: dmn

(4) (jjyyﬁl‘f\v
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OPTIONAL FORM NO, 10 4

JULY 1973 EDITION

, GSA FPMR (41 CFR) 101.11.6 | Q
UNITED STATES GO!ERNMENT

TO :  SAC, ST. LOUIS (62-5097) pATE:  7/27/78
FROM : SUPERVISOR JAMES T. HAGGERTY
SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE

ON ASSASSINATIONS (HSCA)

On 7/27/78 at approximately 3:45 P.M., Unit Chief
— GEORGE FOSTER, Congressional Inquiry Unit, advised that a
teletype would be coming to St. Louis requesting the SAC or
ASAC to interview retired Bureau supervisor ROBERT L. BENDER
and retired SA HOWARD C. KENNEDY.

Mr. FOSTER requested a xerox copy of the original

document (SA KENNEDY's memorandum) which was forwarded by
airtel on 7/27/78.

b8-509 - ¢4

el 2 INHEXED

@— St. Louis VPR 1FER) —*SQ.H/
H:kmt ]

Buy U.S. Savings Bonds Regularly on the Payroll Savings Plan
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Date ____7/26/78
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TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLAS SIFICATION: ;

KX Teletype CJ Immediate [J TOP SECRET :

i gmmmm; XX Priority [} SECRET g

- , ‘[ Routine [0 CONFIDENTIAL !
XXIEFTO | 4449

[ CLEAR !

|

{

i

FM ST. LOUIS (62-5097)
. [0 DIRECTOR (62-117290) PRIORITY
 r _
UNCLAS EF T 0 '
ATTENTION: CONGRESSTONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION,
. [RoOM 8988, FBIHQ |
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS
REFERENCE BUREAU TELEPHONE CALL TO ST. LOUIS, JULY 26, 1978.

| ST. LOUIS FILE 137-16185 ON RICHARD FRANCIS O'HARA (SL 3167-C)
AND ALL FILES LOGICALLY RELATED THERETO, INCLUDING MURKIN MAIN FILE,
ALL FAIL TO REVEAL ANY INDICATION AS TO WHY INFORMATION PROVIDED BY

0'HARA CONCERNING MURKIN WAS NOT DISSEMINATED OR OTHERWISE -ACTED

[JPON. T

= SPEGCIAL

- _ CA- \fic>¢772,<95/

CQ% St. Louis - " SEARCHED i —
fis e e

’ FILED é %2 )

o o

&
Approved: M Transmitted O‘Z/j é Per M

‘ . (Number) (Time) /  ¢puoos
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UNITED STATES GOV"R.Z""\IENT )
Memorantum o

10 : DIRECTOR, FBI (62-117290) DATR: . 7/24/78
FROM SAC, ST. LOUIS (62-5097) -

supjecr: -  HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS -
' MURKIN

Enclosed herewith are 4 copies of an LHM in which

the results of an interview of former SA HAROLD R. DOBSOH

(1941 - 1972), who was case agent in captloned matter, by

staff employees of the House Select Committee on Assassinations
* in Washington, D. C. on 6§/28/78, are set out. The interview

was voluntary on the part of Mr. DOBSON, in accordance with

current cooperative Bureau policy and was conducted by MICHAEL

EBERHARDT, Assistant Deputy Chief Counsel to the Committee. An

unknown female *in her mid to late 20s was in the room during

the interview. She was originally introduced by EBERHARDT but

no mental note as .to her name was made as it was assumed she

was a stenographer. She was later observed to be taking notes

in longhand, from which it was presumed she was another staff

attorney.

The interview was preceded by a conference with SA
JAY ALDHIZER, and a legal b*leflng by SA RON HELLER, at the
Bureau. {

SA ALDHIZER was telephonically given a summary of
the interview immediately upon its completion.

No indication was given that Mr. DOBSON would be
requested to appear before the Committee in executlve or

public session. p _ . ) X

*

| : | | _JOL N7 bj?;lfz.s SR
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
In Reply, Please Referto St. Louis, Missouri
File No, . . .

' July 24, 1978

\ﬁOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

Former Special Agent Harold R. Dobson (1941 - 1572),
residence: 8831 Bracken Circle, St. Louis, Missouri 63123,
who was St. Louis case Agent on the M. L. King - James Earl Ray
case in 1968, was interviewed, not under oath, by Mr. Michael
Eberhardt, Assistant Deputy Chief Counsel to the House Select
Committee on Assassinations, at the offices of that committee,
Room 3386, Second and "D" Streets, Southwest, Washington, D. C.,
from 2:00 P.M. to 2:45 P.M. on the afternoon of June 28, 1878,
at which time he furnished the following information in response
to direct guestions: .

Dobson served as a Special Agent of the Federal Bureau
of Investlgatlon from October 20, 1941 to retirement on June 30;
1972, keing assigned to the Boston, Newark, St. Paul, and St.
Louxs Divisions. He was in St. Louis from 1947 until retirement.
He was assigned to the Security Squad from 1948 to retirement,
concerned primarily with investigation of the Communist Party and
its members, nationalistic tendency, espionage, sabotage, and
Security of Government Employee cases. He had comparatively
little knowledge or experience regarding New Left, racial and hate
group cases. He was an alternate supervisor but declined
authorization as supervisor for personal reasons.

Dobson was generally aware of the existence of the
Cointel Program in St. Louis, but was unable to recall any
specific activities, objectives, or accomplishments of same.

Dobson was unable to suggest why the case was assigned
to him, except that he had the first St. Louis lead in the case,
to trace the weapon used through officials of Browning Arms
Company, with whom he had contlnulng liaison, and for the further
reason he had been utilized in an administrative capacity on

This document contains neither recommendations nor conclusions of

. the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to your
agency; it and its contents are not to be distributed outqiﬁ
your agency. éo(— 0’? 7
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS S

virtually every major case of national importance in the St.
Louis Division beginning with the surveillance and apprehension
of St. Louis Communist Party leaders in 1952. Ancther Spe01al
Agent since retlred handled the Ray penitentiary escape-~-case
prior to the assassination. . PR

Spe01al Agent in Charge Thomas Gearty supervised the
King case in St., Louis. It was Dobson's responsibility to
coordinate the investigation, handle the resulting "mountain of
paper", see that obvious, logical, reasonable, or merely
desirable leads or avenues of investigation were appropriately
assigned (with Special Agent in Charge approval), promptly and
adequately covered, and properly reported, and to keep the
Special Agent in Charge, Bureau, Memphis, and other 1nterested
offices promptly advised of pertinent developments.

Until the true identity of Ray was established, every
Special Agent in the St. Louis Division was assigned exclusively
to the case. Twenty-four hour coverage of all leads was
mandatory. Developments of the day were discussed, and "brain
busting" sessions were held at nightly conferences of all
Special Agents, at which most new assignments were made. All
enployees clearly gave of their best efforts.

Dobson was unable to recall specifically what efforts
were made to determine the whereabouts of John Ray on the day
of the assassination. He suggested the file would be the best
evidence in this regard. He believed the possibility of John
Ray's involvement was undoubtedly recognized and that appropriate
steps were taken to resolve.

Dobson was unable to recall any surreptitious -entries
to Ray's relatives' premises. St. Louis had no technical
surveillances on relatives. Requests for authorization for
same may have been made, but if so, were without his knowledge.

To the extent of his knowledge, the 'St. Louis Division
had never placed a technical surveillance on King.

Toll call records of relatives were obtained in
accordance with a then current Bureau policy subpoena process.
Relative bank accounts were monitored and results set forth in
reports with a statement that the information would only be
available after issuance of a subpoena duces tecum. Coverage of
relatives consisted of this, plus personal interviews and contacts

Dogld: 39989797 FPage 133
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

N . ] - . . r
with informants, sources, neighbors, and associates, and
available public records.

Relatives were initially uncooperative in varying
degrees, but subsequently became generaily cooperative,
although Dobson never fully trusted any of them. He was unable
to recall any evidence developed that Ray was ever in St. Louis
territory, or in contact with any relatives there, subsequent to
his penrnitentiary escape. He doubted financial contributions to
Ray by them, as their combined incomes and assets, in his
estimation, were insufficient to support the life style Ray
apparently enjoyed following his escape.

Dobson had no -knowledge or any 1nformatn.on as to the
source of Ray's income following his escape. He c¢onjectured
the same would have logically had to result from successful
criminal activity or be contributed by an unknown person or
group. He recognized Ray's record stamped him as a "losex"
but opined it was not bevond the realm of possibility access
to an excellent prison library and association with convicts
less unsuccessful than himself could have enhanced the quality
of Ray's thought processes to a point where he could. have
conceived and carried out a successful supermarket or other
similar robbery. At least his escape was succéssful. He
considered Ray's technically proper preparation and filing of a
motion for a new trial, which was pending at the time of his
escape, as evidence of this possibility. Dobson recalled that,
as a Missouri prosecutor prior to ente¥ing the Bureau, he had
uniformly recommended alternative punishment for non-habitual
criminals, as the Missouri Penitentiary, even then, was generally
considered a "finishing school for criminals". Supermarkets
offered the possibility of belng almost as lucrative as banks,
without the dlsadvantage of 1ncurr1ng Federal jurisdiction. He
feels sure major police departments in the St. Louis territory
had been contacted to determine if Ray could be a logical
suspect in unsolved supermarket robberies. He recalled some
indication Ray might have been involved in -a bank robbery in
Alton, Illinois and that the Springfield, Illinois Division had
been so advised, but he had no knowledge as to the outcome of
investigation there.

) Dobson was generally aware of the existence of white
hate o*ganlzaulons, but was of the opinion members of such
organizations in St. Louis territory lack sufficient organization,
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS . S

intelligence, and financial capability for significant
involvement in the King killing. Such organizations;, in his
estimation, should have been able to reasonably forésee
King's death would elevate him to the status of a martyx,
which would have been counterproductive to their aims and
purposes. He was of the further opinion that any intelligent’
co-conspirator would undoubtedly have eliminate Ray as a -
security measure. He suggested that, if then current rumors
that King had become a liability to the Southern Christian
Leadership Conference were true, that organization had the most
to gain from King's demise.

" All St. Louis informants, potential informants and
sources regarding criminal, security, racial, hate group, or
other matters, were under continuing instructions to immediately
report even the slightest information which they could obtain
or which might come to their attention regarding the Xing case.

Dobson recalled John Gawron as an elderly, self-
confessed habitual criminal, who had lived with Ray's mother
several years until her death. He never met, saw, or talked to
Gawron. If Gawron was initially carried as a PCI, but later
appeared openly, Dobson was unable to recall why, but suggested
Gawron may have initially indicated some potential for
furnishing information regarding current criminal matters and
was later found incapable of doing so. Having lived with Ray's
mother, Gawrcn was undoubtedly able to furnish some factual
personal history and background information as to the family
in the past, but it was Dobson's impression that Gawron was not
fully trusted by them and was capable of furnishing only
conjectural information as to their then current activities.
According to Agents handling Gawron, he would start with a haif-~
truth or conjecture, and embroider upon it, and therefore was
considered generally to be unreliable.

St. Louis Agents contacting released fellow inmates
were instructed to not only obtain all possible information as
to Ray's whereabouts, but all possible information as to theixr
aegree of association with him, his sentiments, his plans, the
identities of any associates or friends elther in or out of
prison, and the manner of his escape.
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HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS . g

-

Dobson was unable to recall any telephonic.contacts
with the Memphis case ageni, although there may have beén one
or two. He was in frequent telephonic contact with the
Chicago Assistant Special Agent in Charge, who was handling
the case there, as Jerry Ray made at least one trip to visit
St. Louis relatives. ’

Dobson never met, saw, or spoke with any Ray relatives,
with the exception of Jerry Ray who contacted him telephonically
on two or three occasions during a visit to St. Louis pursuant
to instructions from the Chicago Division.

Dobson had no idea as to the basis for any friction
) which may have existed between Director Hoover and King. Mr.
| Hoover never confided in Dobson and never sought his advice.
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TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: !

7 Teletype [ Immediate [J TOP SECRET ;

] Facsimile [ Priority CJ SECRET !
- - - 1 jo&

P [ Routine - [J CONFIDENTIAL Y ZE

=FEFTO |

] CLEAR !

i

Date 7/;/ — :

FROM ST. LOULS (62-5097) (C)

i TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE

BT

UNCLAS EF T O

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA) .

RE BUTEL TO KANSAS CITY, LOS ANGELES, AND ST. LOUIS JULY 18,
1978.

PER RE BUREAU TELETYPE FORMER SL 1215-C WAS INTERVIEWED AND
ADVISED THAT HE DID NOT DESIRE TO BE INTERVIEWED OR CONTACTED UNDER
ANY CIRCUMSTANCES BY ANYONE FROM HSCE. FORMER SL 1215-C WAS ADVISED
| OF ALL OF THE CONTENTS IN RE BUREAU TELETYPE AND WAS NOTIFIED THAT
i FBT WOULD DO ALL IN ITS POWER TO PROTECT HIS IDENTITY, HOWEVER HIS
FILE COULD BE SUBJECT TO CONGRESSIONAL SUBPOENA.

ST. LOUIS INDICES REVIEW AND FILE CHECK SHOWS ALL ST. LOUIS
FILES RE FORMER SL 1215-C HAVE BEEN DESTROYED.

BT
M -J097-8 ¢
DAM:m¢
¥ . __ﬁ ,_,‘_
e
or
0 4 .
Abproved: — Transmitted / q/g/ Per 7% -
(Number) (Timé) / FB1/DOJ
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Indices Search Slip
FD-160 (Rev. 3-23-71)
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TO: CHIEF CLERK

Date &// 7/7F )

sub’eﬂ%j/y ,5;762 7 ——

Social Security Account #

Allases i
Address o S - " Birth Date Birthplace Race lsﬁxMale
O Female

Exact Spelling

All References

Main Subversive Case Files Only

Subversive References Only

Main Criminal Case Files Only

Criminal References Only

[:lBesulct to Locality of

j Main Subversive (If no Main, list all Subversive References)
Main Criminal (If no Main, list all Criminal References)

File & Serial Number

Remarks

Flile & Serial Number

"Remarks

B7- Coge- s

6 /:}!»f

BI- pyEs=

W S

;: o 777£.7(-

G \‘W7 . —

‘ ey v

,,,,7 ‘4,7,,*\7/

Requested by

Pquad Extension | File No.
Se&rchediby, - 4//;/7/ h — —_—
. _ c;.#o‘j/t . (fiale{’i’ Q-_ y07 7
Consolidated by
(date) o «
Reviewed by T = T
(date)

File Review Symbols

1 - ldentical
NI - Not identical U -

‘L K 5}5215 DooId: 32989787

? - Not identlfiable
Unavatilable reference
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VZCZCHQO133

RR KC LA SL

DE HQ @133 20008324

ZNY EEEEE ‘

R 1822287 JUL 78

FM DIRECTOR FBI (62-117298)
T0 FBI KANSAS CITY ROUTINE
FBI LOS ANGELES ROUTINE

FBI ST. LOUIS ROUTINE °

BT
UNCLAS EF T O

g

BY LETTER TO THE ATTORNEY GENERAL DATED JUNE 28, 1978, THE

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA

HSCA ADVISED IT MUST DETERMINE IF ANY ORGANIZATIONS AS WELL AS
INDIVIDUALS WERE INVOLVED IN THE ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER
KING, JR. THE FBI IS ONE OF THESE ORGANIZATIONS. THE COMMITTEE

IS PROCEEDING ON THE ASSUMPTION THAT IF THE FBI WAS INVOLVED, IT
WULD HAVE BEEN EFFECTED BY DIRECT AGENT OR INFORMANT CONTACT
WITH JAMES EARL RAY. THE HSCA ATTACHED TO THIS LETTER A 34-
PAGE LIST OF KNowN, PROBABLE AND POSSIBLE CONTACTS OF RAY AND
REQUESTED THESE NAMES BE SEARCHED TO DETERMINE IF QNY OF/PHESE

PERSONS IS A PRESENT OR FORMER INFORMA_N_T, SOURCE OR OPER‘}\TIvh OF
crN‘CHElfgC{G\i K" -._—-—-—-[
,\% GERIALIZED \)Q- g

1\%\ \}Sd/ JUL 19 1978
| Lo E% =
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PAGE TWO DE HQ 9133 UNCLAS EF T O

THE FBI. IF SO, THE HSCA REQUESTED THAT THE FBI DETERMINE IE

—

THAT INDIVIDUAL WOULD BE WILLING TO BE INTERVIEWED BY THE COM-

MITTEE AND THAT HIS INFORMANT FILE BE PREPARED FOR REVIEW BY

Eﬂﬁ HSCA*S DIRECTOR AND CHIEF COUNSEL.

A SEARCH OF FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) FILES DISCLOSED THAT
ONLY THREE INDIVIDUALS ON THE ABOVE-DESCRIBED LIST COULD BE
IDENTIFIED AS PRESENT OR FORMER FBI INFORMANTS. THESE THREE
INDIVIDUALS ARE AS FOLLOWS: _

1. ALEXANDER GEORGE BEN EDMONDSON, FORMER KC 644-C, WHITE
MALE, LAST KNOWN TO BE AN.INMATE OF THE MISSOURI STATE PENITEN-
TIARY, JEFFERSON CITY, MISSOURI. INFORMANT WAS OPERATED DURING
1958-1959 AND REOPENED FOR A BRIEF PERIOD IN 1968. INFORMANT
IS SUBJECT OF BUREAU FILE 137-7738, KC FILE 137-4987. DURING
INVESTIGATION OF KING*S ASSASSINATION, INFORMANT FURNISHED
INFORMATION REGARDING THE MEANS ONE COULD_UTILIZE IN GAINING
ENTRY INTO CcaNADA, PROCURING PASSPORTS, CONTACTS FOR PASSPORTS,
AND METHODS OF TRAVEL BETWEEN THE UNITED STATES AND CANADA WH;LE
IN A FUGITIVE STATUS.

2. JOHN MARSHAL BEFFEL, JR., ALSO KNOWN AS JOHN R.
BONELLI, JOHN R. BONNELLI, FORMER LA 7932-PC, WHITE MALE, BORN
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DECEMBER 5, 1932. INFORMANT WAS OPERATED FROM 1972-73, BUREAU
FILE 137-38789, LA FILE 137-18611. FILE INDICATES INFORMANT
LAST RESIDED AT 2708 NEILSON WAY, LOS ANGELES, CALIFORNIA. IN
1967-68, ACCORDING TO HSCA, INFORMANT WAS EMPLOYED AT THE SULTAN
ROOM, RABBIT+S FOOT LOUNGE, LOS ANGELES.

3. HOMER B. TOWNSLEY, FORMER SL 1215-C, WHITE MALE, BORN

MAY 6, 1923. INFORMANT WAS OPERATED FROM 1960-66, BUREAU FILE
137-6583, SL FILE 137-7328. WHEN LAST CONTACTED, INFORMANT
OPERATED THE NEIGHBORHOOD BAR, 1929 HICKORY STREET, ST. LOUIS.
FBIHQ FILES REVEAL NO XNOWN CONNECTION OF INFORMANT IN THE KING
ASSASSINATION INVESTIGATION.

FBIHQ FILES CONTAIN NO INFORMATION REGARDING CURRENT WHERE-
MBOUTS OF THE ABOVE THREE INFORMANTS.

RECIPIENTS LOCATE AND INTERVIEW ABOVE-LISTED INFORMANTS,
RESPECTIVELY, TO DETERMINE IF THEY HAVE ANY OBJECTION TO THEIR
IDENTITIES BEING DISCLOSED TO THE HSCA AND IF THEY WOULD BE
WILLING TO BE INTERVIEWED BY A REPRESENTATIVE OF THE HSCA.
INFORMANTS SHOULD BE OBJECTIVELY TOLD OF THE HSCA INTEREST AS

OUTLINED IN PARAGRAPH 1. INFORMANTS SHOULD BE TOLD THAT IF THEY

AGREE TO DISCLOSURE, THEY HAVE NO GUARANTEES FROM THE FBI OR
- —
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~

THE HSCA OF IMMUNITY OR CONFIDENTIALITY; THAT THE FBI IS NOT

RESPONSIBLEiFOR WHAT RESULTING ACTION THE HSCA MAY TAKE; AND

THAT TO DATE THE FBI HAS NOT ADVISED THE HSCA OF THEIR FORMER

INFORNANE SfATUS, AND THAT THE HSCA MAY HAVE INFORMANTS® IDENTI-

TIES BASED ON A REVIEW OF THE FBI'S ASSASSINATION INVESTIGATION

FILE.
‘.—-—"-"-

IF INFORMANTS ARE AGREEABLE TO DISCLOSURE, A WITNESSED,

SIGNED WAIVER SHOULD BE OBTAINED, WORDED SO AS TO AUTHORIZE THE
FBI TO RELEASE ANY AND ALL FILES (FBIHQ AND FIELD OFFICE) CON-
CERNING THEMSELVES TO THE HSCA, INCLUDING THOSE RECORDS PERTAIN-
ING TO ANY CONFIDENTIAL RELATIONSHIP THEY MAY HAVE HAD WITH THE
FBI.

IF ANY OF THE INFORMANTS DESIRES HIS IDENTITY NOT BE DIS-

—

CLOSED, HE SHOULD BE TOLD THAT THE FBI WILL DO ALL IN ITS POWER

10 PROTECT HIS IDENTITY; HOWEVER, HIS FILE COULD BE SUBJECT Tb

CONGRESSIONAL SUBPOENA,

i .

RECIPIENTS SUTEL RESULTS OF CONTACTS WITH INFORMANTS AND

FORWARD WAIVER, IF OBTAINED, BY SEPARATE COMMUNICATION. IF ANY

INFORMANT HAS RELOCATED, SET FORTH APPROPRIATE LEADS TO EFFECT
INTERVIEWY.,
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IN ADDITION, RECIPIENTS FURNISH FBIHQ ONE LEGIBLE XEROX
COPY OF THESE FILES. ALL SERIALS SHOULD BE REPRODUCED IN THEIR
ENTIRETY. ANY SERIALS OR ENCLOSURES WHICH CANNOT BE REPRODUCED
SHOULD BE DESCRIBED IN DETAIL IN THE COVER PAGES TRANSMITTING
THIS MATERIAL TO FBIHQ. THIS MATERIAL SHOULD BE SUBMITTED BY
COVER AIRTEL TO FBIHQ, ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION. IF ANY FILES HAVE BEEN DESTROYED,
SET FORTH DATE AND BASIS OF DESTRUCTION.
BT '
7133

NNNN
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TO

7/13/78

DIRECTOR, FBI (62-117290)

“(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT

FROM
. SUBJECT;

RECORDS MANAGEMENT DIVISION)
SAC, ST. LOUIS (62-5097) (RUC)
HOUSE SELECT COMMITTEE

ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUDED: 7/18/78

Re: Bureau teletype dateéd 7/12/78.

Enclosed for the Congre551ona1 Inquiry Unit are

two. copies of four serials which comprise entire St. Louis
filé 157-4529 entitled "RHONDA GIBSON, RM-NSRP'',

to RHONDA.

Review of St. Louis indices reflect only reference
GIBSON or VERONICA STROTHERS is enclosed mdin flle.

Rev:Lew 0of St. Louis destructlon record reveals

that St. Louis file 91-5121 destroyed 11/19/77 pursuant to
file destruction program..

WW 55215 DocId:32389797

5-Bureau (Encl. 8)
A-8t, Louis
,_.iq@pu) ¢ “
ed-5097: &b
SEARCHED N
SERIAUZED <l

INDEXED Y.
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LA

VZCZCHQOPT1 -
RR SL CG SI
DE HQ 08671 19322083
ZNY EEEEE
R 121848Z JUL 78
FM DIRECTOR FBI (62-117298)
T0 FBI ST. LOUIS ROUTINE
FBI CHICAGO ROUTINE
FBI SPRINGFIELD ROUTE
BT
UNLAS E F T
HOUSE SLECT COMMITEE ON ASSSSINATIONS(HSCA) & DNO]x
BUDED JUL)f

¥ 18, 1978,

THE HSCA WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATIONS OF

JOHN F. KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., IN A LETTER DATED
JULY 5, 1978, REQUESTED PRIORITY ACCESS TO ALL INFORMATION IN
BUREAU FILES AND RELATED FIELD OFFICE FILES PERTAINING TO
RHONDA GIBSON, AKA VERONICA STROTHERS, DATE OF BIRTH-JULY 19,
1947, FOR THE PERIOD 1965 TO THE PRESENT. BUREAU FILES CONTAIN
ONLY ONE REFERENCE TO A RHONDA GIBSON AND THAT IS A TELETYPE
FROM ST. LOUIS TO THE BUREAU, CHICAGO AND SPRINGFIELD DATED 85

(09-5047
JUNE 11, 1978, AND CAPTIONED "UNSUBS; TwO, LADDONIA STATE BANK,

T
N .

H> e JUL 171978
A ___ F@i-ST.LOUIS _ ;
Lz&&zfzéggdiqmar_xl |
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LADDONIA, MISSOURI, JUNE 1}, INSTANT, BANK ROBBERY, OFFICE OF

ORIGIN ST. LOUIS." ST. LOUIS FILE NUMBER IS 91-5121. A M)g&,,l
RHONDA GIBSON IS MENTIONED IN THE LAST PARAGRAPH OF THIS ' \\\‘4‘
TELETYPE. NO OTHER RETRIEVABLE INFORMATION IN BUREAU FILES.

RECIPIENT OFFICES ARE REQUESTED TO REVIEW THEIR FILES
FOR ANY INFORMATION REGARDING RHONDA GIBSON, AKA VERONICA
STROTHERS, DATE OF BIRTH JULY 19, 1947.

FURNISH FBI HEADQUARTERS (FBIHQ) TwO COPIES OF ANY SERIAL
OR SERIALS REGARDING GIBSON. ALL COPIES SHOULD BE CLEARLY
LEGIBLE AND SENT REGISTERED MAIL TO THE ATTENTION OF THE
CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION,
RECIPIENT OFFICES HAVING NO INFORMATION REGARDING GIBSON
ARE TO SO NOTIFY FBIHQ.
BT
2671
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6/30/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290) -
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT -
i RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, .ST. LOUIS (62-5097) RUC

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON' ASSASSINATIONS (HSCA)
BUDED: 7/6/78

| , Re Bureau teletype, 6/28/78.

| ) : Enclosed for Congressional Inguiry Unit are two,
| ] copies of serials 46-73 of SL 157-582 which is entitled
\ +  "White Citizen Council, RM."

It is noted that serlal 71 doés not appear in the
file and, therefore, has not been provided. A search of
St. Louis files has. failed to reveal fate of thlS document.

It is also noted that not all of enclosed sexials
1 fit criteria set forth in referenced teletype, but are being
| furnished to provide -continuity.
| ‘ '

% Bureau (Encs. 54)
Louis

(e d-S0%7-Y
2IARCHED A
SERIALIZED (A
INDEXED: DA
FLED. . .. (s

File Stmpp”
'7 7 ?a“ “'aé
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RR NO SL

DE HQ @146 1780005 g

ZNY EEEEE

R 272127Z JUN 178
| FM DIRECTOR FBI (62-117298)

T0 FBI NEW ORLEANS ROUTINE

FBI ST. LOUIS ROUTINE

BT

UNCLAS EF T O (5-5051
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUDED JULY 6, 1978.

THE HSCA, WHICH IS IWVESTIGATING THE ASSASSINATION OF
JOHN F. KENNEDY AND MARTIN LUTHER XING, JR., REQUESTED BY
'LETTER DATED JUNE 19, 1978, ACCESS TO ALL BUFILE MATERIAL, NEY
ORLEANS AND ST. LOUIS FIELD OFFICE FILES PERTAINING TO THE WHITE
CITIZENS COUNCIL FOR THE PERIOD 1966-L968.

NEW ORLEANS AND ST. LOUIS FURNISH FBI HEADQUARTERS TWO
COPIES OF ANY COMMUNICATIONS MEETING ABOVE CRITERIA. ALL COPIES
SHOULD BE CLEARLY LEGIBLE AND SHOULD BE SENT REGISTERED MAIL,
MAILED TO THE ATTENTION OF THE CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,

RECORDS MANAGEMENT DIVISION. SEAn
eEm#\LIZLL
BBT '
‘ 28 19
BL4G ’ : JUN €8 19/
| * FBI=ST. L. -

C2-50¢7- &3
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6/16/78

FM CHICAGO (62-7385) (RUC) (SQ 15)
TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE
KANSAS CITY ROUTINE
ST. LOUIS (AIRMAIL)
BT
UNCLAS EF T O ,S‘OC(’7
©?

ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS

RE BUREAU TELETYPE TO CHICAGO AND ST, LOUIS, JUNE 2, 1978,
AND CHICAGO TELCALLS TO BUREAU AND KANSAS CITY, JUNE 16, 1978,
REGADING FILE CAPTIONED "JAMES EARL RAY ~ FUGITIVE; UFAC -

ROBBERY FIRST; 00: KC,.,"

CHICAGO INDICES NEGATIVE REGARDING ABOVE CASE. INQUIRY OF

KANSAS CITY DETERMINED CG FILE NUMBER WAS 88-11505 AND CHICAGO
FILE DESTROYED IN APRIL, 1978, UNDER FILE DESTRUCTION PROGRAM.
BT

(1> st. Louis (AM)

RWG : 3k - _
(2) LR2-5097- 2o,

R c/’k';

+
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FD-36 (Rev. 3-24-77) -y )
FBI

I
I

| G £
TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLAS SIFICATION: !
rfeletype [ Inmediate [ TOP SECRET i
(3 Facsimile [ Priority ] SECRET :
0— BT Routine . [ CONFIDENTIAL !
[JEFTO !
=7 CLEAR !
1
Date _é///j///7f _ :

FM ST. LOUIS (62-5097) P :
TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE ]

BT

UNCLAS

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

REVIEW OF THE GENERAL INDICES OF THE ST. LOUIS FIELD OFFICE
FAILED TO LOCATE ANY REFERENCES TO THE '"SOUTHERN STATES INDUSTRIAL
'COUNCIL."

BT

ﬁ@edr

(1)
AT ¢ 2-5047- 8|
SEARCHED .
SERIALIZED wA
INDEXED )
FLED - U.?éi(_—g, _
i /UoﬂZékﬁéglL
— , ,, ol
fg # - // A C) ‘ I3
O Approved: 'e 6’)\5‘ 2, . Transmitted :LO/ Per 'Kﬂz)

(Number) " (Time) -/ Feupos
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‘VZCZCHQO@85

00 AT BH JN KX LS ME MM NO SL WF
DE HQ @985 1652235

ZNY EEEEE

0 1420267 JUN 78

FM DIRECTOR FBI (62-117250)

T0 FBI ATLANTA IMMEDIATE

FBI
FBI
FBI

FBI

FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
BT

BIRMINGHAM IMMEDIATE
JACKSON IMMEDIATE

KNOXVILLE IMMEDIATE
LOUISVILLE IMMEDIATE

MEMPHIS IMMEDIATE

MIAMI IMMEDIATE

NEW ORLEANS IMMEDIATE

ST, LOUIS IMMEDIATE

WASHINGTON FIELD OFFICE IMMEDIATE

UNCLAS EF T O
s a-5097%
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

HSCA, BY LETTER.DATED JUNE 12, 1978, REQQESTED THAT THE
FIELD OFFICE FILES ON THE SOUTHERN STATES INDUSTRIAL COUNCILéD

FOR THE PERIOD 1956-1978 FROM ATLANTA, BIRMINGHAM, JACKSON,
(02 ;04’7’ 30

=2
SRR 1]
IR 4%
‘_ZL&hQCiA4AJZ;10_
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KNOXVILLE, LOUISVILLE, MEMPHIS, MIAMI, NEW ORLEANS, ST. LOUIS,

AND WASHINGTON FIELD OFFICE, BE PROVIDED ON A PRIORITY BASIS.
RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO SEARCH FOR ANY FILES

OR REFERENCES ON THE SOUTHERN STATES INDUSTRIAL COUNCIL FOR THE

PERIOD 1956-1978. ANY MATERIAL LOCATED ON THIS SUBJECT SHOULD

BE DUPLICATED AND ONE COPY FURNISHED TO FBI HEADQUARTERS,

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT
DIVISION, BY CLOSE OF BUSINESS JUNE 19, 1978.

BT

0085

NNNN
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6/9/78

TO: DIRECTOR, FBI (62-117290)
ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION

FROM: - SAC, ST. LOUIS (62-5097) (P)

SUBJECT: HOUSE .SELECT COMMITTEE
ON' ASSASSINATIONS (HSCA)
BUDED: -6/12/78

Re Bureau teletype 6/5/78.

‘' Enclosed for the COngressional Inguiry Unit are
62 (two copies each of 31) seridls from the follow.mg
St. Louis files perta:.m.ng to request in captioned Bureau
teletype:

105-4027-53
157-5839-3 and 4
157-5818-1 through 28

"Not encldosed are the following St. Louis files

’ relatlng to Dr. MARTTN LUTHER KING, JR., or the S.C.L. C..

W 55215

"MURKIN", SL 44-775, Bufile 44- 38861,

"MARTIN LUTHER KING, JR., SM - C"; SL 100-17801,
Bufile 100-106670;

"Commun:.st Infiltration of Southern Christian
Leadersh:.p Conference; IS - C", SL. 105-4027,;
.Bufile 100~-438794.

It is suggested that the .Congressional Inguiry
Unit review the enclosed serials in order to detérmine if
each serial meets the redquirements in referenced Bureau

teletype. . @Q_Jé 6/‘7 7?
- SEARCHED
2 - Bureau (Enc. 62) (RM) SERIALITED

j= St. Louis 1 IHDENZD 2¢¥//’
AM/lsn o FILED

@

- W/é,é%*/f“‘“‘* <

/al1?
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6/5/78

Fit CHICAGO (62-7385) (P) (sQ. 5)

70 DIRECTOR (62-117290) ROUTINL

5T. LOULIS AIRUIAIL

AYT  COHGRUSSIONAL INQUIRY UNIT AID RUCOMDS MANAGENLNT
PIVIGIOL.
[LOUSE SELECT COMIITTEE ON ASSASCINATIQNS.

RU BURDAU TLLETYPE TO CHICAGO AND ST. LOUIS, NAY 30,
1973,

CHICAGO IWPICLES REFLICTS ILL ROFPLRLUCES TO CANOL
PLPPLA, JOHW IAY Ap/0OR JERRY RAY ARE COUTAINED I

_ bo-5e7?

CuICAGO FILE 44-1114 LEYITLED, “HURKIINY, A RLVILIW CF
THIE FILL DOLS lUT RUFLLCT ANY LEVIDLIICE OF JSURTI'PTITIOUS
EOTRY AT ANY OF 4lEL RLSIDLUCES OR PRENHICES OWWED OR LEACTD
8Y Th ALBGVL PERSOUS.

: w’C/Sjl;
: L}y sSt. Louis (21)
¢ 2)

OR -5 ?7-

B vad

P
‘ - ;ﬁ et

| /978
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PAGL TWO CG 62-7385 UNCLAS

THILRE WZS Al FD-302 IN THIS FILE WIHICH REFLECTED
THAT PAYROLL RECORDS WERE LEGITENATELY OBTAINED FROM RAY'S
EMPLOYER, HARVEY A, KLINGIAN, WINNETKA, ILLIIIOIS, ON
AUGUST 23, 1968. COPIES OF THIS r'D-302 BEING FURWISHED
70 THE BUREAU AND ST. LOUIS BY SEPARATE AIRTEL.

ST. LOUIS ADVISED Al COPY,
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6/5/78

T TR e e e e oo~

DIRECTOR, FBI (62-117290)
(Attentlon. Congressional Inquiry Unit
Records Management Division)

TO

!

.

FROM : SAC, CHICAGO (62-7385) (SQ. 5) (RUC)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEN
| ON ASSASSINATIONS

¢

3 ReButel to Chicago and St. Louis dated 5/30/78, and
Chicago teletype to Bureau and St. Louis dated 6/5/78.

| Enclosed for the Bureau and St. Louis is one copy of
FD+ 302 of HARVEY A. KLINGEMAN of Winnetka, Illinois.

E
H

= Bureau (Encl. 1)
> St. Louis (Encl. 1)
& Chlcago
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FD.302 (Rev, 4-15.64)
L acemene g

-l N FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Date 78/30168

) On August 23, 1968, Mr. HARVEY A. KLINGEMAN and Mrs.

CLARA S. KLINGEMAN,owners, Indian Trail Restaurant, 507

Chestnut Street, Winnetka, Illinois, phone HI 6-1703,

residence 391 Linden, Winnetka, Illinois, phone HI 6-2932,
. were interviewed jointly in the conference room at the Winnetka,
Illinois, Police Department, after being introduced tc the
interviewing Agents by Chief DON DERNING (NA), Winnetka,
Illinois, Police Department. .

Theyadvised that on Tuesday, August 20, 1968, they
were contacted by WILLIAM BRADFORD HUIE, Hartselle, &abama,
who is the author of '"Three Lives For Mississippi''. Mr. HUIE
was accompanied by Mr. (First Name Unknown ) HANSEN, who is
a photographer for "Look" magazine. Mr. HUIE exhibited
letters which he claimed were from JAMES EARL RAY and were
addressed to a Mississippi attorney. These letters were
purportedly given to HUIL by the attorney. HULE told them
that he had obtained all commercial rights to RAY's story
and for this he has agreed to underwrite the costs of RAY's
defense in the forthcoming murder trial in Memphis, Tennessee.
The aforementioned letters were writted on half sheets of
yellow legal foolscap and both of the KLINGEMANs stated that
they recognized the handwriting on these papers as that of the
subject RAY, whom they knew under the name of JOHN RAYNS. At
this point, the KLINGEMANs were exhibited several photcgraphs
of the subject, JAMES EARL RAY, along with other photographs
and they both positively identified JAMES EARL RAY as a man
employed by them from May 3, 1967, to June 24,1967, as a
dishwasher and cook's helper. The KLINGEMANs verified the
foregoing statement by furnishing to the interviewing Agents
their payroll ledger sheet. A review of the ledger sheet
reveals the following information:

Name JOHN L. RAYNS

Address 2731 Sheffield, Chicago, Illinois
Qccupation Cook's helne

Social Security JFK Act 6 (3)

Number

Rate $2.10 per hour

3 B 7' o i ) B o ) h 7“ B
) : ;3;2 2 ¢17'
on_8/23/68 gzZ2. Winnetka, Illinois  File# %4-1114 ) /£

- SA RAMON W.SSTRATTON

SA RENE J. DUMAINE  RJD/mr 8/28/68
by — . — (&: — _ ——Date dictated_ §

- This document contoins neither recommendations nor conclusions of the FBL It is the property of:the FBl and Is loancd io your ageacy;
it and ils contenls are not to be distributed outside your agency. - -

MW 55215 . DogId:32985797 Page 157




W, e, -

\’.' ‘ l

CG 44—1114
, . ;
Exemptions
Marital Status Single

‘ . In addition, the KLINGEMANs also made available the
Enployee's Withholding Exemption Certificate made out in the

same name and address and Social Security Number as set forth
above, dated May 10,1968. )

. .
. - Number of . 1

They also made available the following listed

‘ payroll checks atl drawn on the Winnetka Trust and. Savings

| Bank bearing the identification in the upper left-hand

\ corner of Indian Trail Restaurant, Inc., 507 Chestnut Street,

| Winnetka, Illinois, 60093, made out to either JOHN L. RAYNS
of JOHN RAYNS. and signed by HARVEY A. KLINGEMAN. The checks
are endorsed by JOHN L. RAYNS or JOHN RAYNS, two of which have
the address 1648 Lunt, Chicago, underneath the signature.

These checks are as follows:

NUMBER AMOUNT " DATE

4838 - $57.69 May 7, 1967
4913 . $84.89 May 14, 1967
4987 - $24.89 May 21, 1967
| 5058 584..89 ' May 28, 1967
", 5130 . 589.63 . _ June 1i, 1967
5283 $95.19 - June 18, 1967
5357 $77.53 . June 25, 1967

The foregoing checks total $664.34.

Mr. KLINGEMAN advised that to the best of his
recollection at this time, the last check, Number 5357, was
mailed to RAY's brother, name urrecalled, in Northbrook,
Illinois, at RAY's request since he left his employment
prior to receipt of the check, stating that he was going to
work on boats with his brother. As Mr. KLINGEMAN recalls,
he received a letter from RAY requesting that the pay due be
sent to his brother.
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Both, of the KLINGEMANs characterized JAMES EARL
RAY as an excellent employee, quiet, attentive, prompt,
polite, a very good worker, but to their knowledge,
had no friends or visitors during the time of his :
employment. They did recall that during the subject's
last week of =mployment, he treceived three or four phone
calls from a male individual who st#ed that he was RAY's brother.
‘They could not recall the individual's name,nor did they
believe that they would recognize this person's voice if they
heard it again. -

In conversation with Mr. HUILE, the KLINGEMANs
received the following information on a confidential basis. and
advised that they were rather reluctant to divulge it,
but felt that it was their duty as citizens. They requested
that this information bemintained on a confidential basis within
the FBI. They advised that they contacted Chief DERNING
because of his reputation and are now following his advice in
furnishing this information to the FBI: '

Mr. HUILE fowed the KLINGEMANs letters from RAY in
which RAY listed employment at the Indian Trail Restaurant.
(It should be noted that this restaurant is an old, large,
upper class restaurant, of excellent reputation. Chief
DERNING advised that the KLINGEMANs themselves have an
excellent reputation within the community and that he holds
‘them in very high regard). HULE told them that RAY had
served seven years of a twenty-year sentence at Jefferson,
Missouri, prison, during which time he had eight visitors,
one of whom was his brother, however, HUIE did not identify
which one. Prior to his escape, RAY had stashed away
a razor, green prison trousers which had been dyed black, and
12 hersey bars in anticipation that. he would have to go
without food for, some time. RAY also had $300 in his shoe.
He escaped in alré&d truck and walked to Chicago, Illinois,
from Jefferson City, Missouri, which took him about eight

T days. (The KLINGEMANs do recall that when the subject first
appered .at the restaurant, his feet were swollen and that
their sister-in-law gave him two Ace bandages to use which he
returried three or four days later.  This supposedly was
mentioned in the letter in HUIE's possession).

Thereafter, RAY read the a&vertisement in the

Tribune wheein the KLINGEMANs had advertised for help in the
restaurant. HULE said that the subject in the letter

, HW 35215 DocId:32385%737 Page 1539
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mentioned that the employment at. the Ind%an Trail Restaurant
was the "high point of his life". . .
o :

HUIE mentioned that RAY had had only ihree jobs
in his life, one of which was in a shoe factory outside of
East St. Louis, Illincis, which. w8 prior to his going to
prison the last time. He also said that during the time RAY
was employed at the restaurant, he was ''tapped on the shoulder"
by an individual who recognized him and who threatened to
reveal his identity to the policé and cause RAY's return to
Prison if he, RAY, did not work for this person. HUIE said
that RAY was given 51,200 during the initial contacts,by- the
alleged conspitrators, and was ultimately paid $15,000, but
was due to receive more. .

Again, according to HUIE, RAY was told to go to
Canada to investigate the difficulty of crossing the border.
Supposedly RAY made two trips through the Datroit Tunnel into
Canada. He also made a third trip to Canada, date and
sequence not given, and ''was instructed'to obtain a 40-year-
old newspaper, get the names of the males born that d&te,
and search the current phone directory for similar names.
He was then to surveil the individuals with similar names to
determine whether or not his physical description was
similar to theirs. Thereafter,he telephoned persons of his
like description, utilizing a pretext, and thereby found a man-
who had never applied for a passport. RAY then applied for a
passport in this name.

The KLINGE:ANs .advised that they were not sure that
they weére furnishing this information in its proper .
sequence, but that to the best of their recollection, the - ~
information preceding and following was given to them in this:
order by HUIE. Thereafter,RAY was given mocre money to -
purchase a Mustang which was to-be driven to Acapulco, Mexico,
for the purpose of obtaining a tourist sticker. He then.
drove through Mexico to the West Coast and hid out there to
receive further instructions from the other individuals in
the alleged conspiracy. HUIE stted that RAY was flown to
Atlanta from the West Coast, but the time was not right, there
was no action andhbe was sent back to California. He was also
told to be in Mississippi at a certain time and place.
Supposedly Reverend MARTIN LUTHER KING, JR. was at ar Holiday
Isn Motel in Atlanta, Georgia, when RAY was flowmthere.
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Subsequently, RAY was given money to obtain binoculars
and a shotgun and was to go to Memphis to be somewhere at
3 p.m. in room 312 or 33. Supposedly there were other
individuals who also came to this room and there was =z
Negro male who purportedly calied KING out to the balcony.
According to HUIE, the actual murderer of KING was not RAY,
although RAY was present and at a later time [probably the trial)
"RAY will identify the murderer. RAY did pick up the rifle, ran
"to his car, and sped to a rendezvous in Atlanta, Gecrgia.
He was supposed to pick up a '"bundle of money', however, the
conspirators did not appear. RAY allegedly spent several days
or hours at this apartment in Atlanta, Georgia,awaiting the
arrival of his 'fellow conspirators'. :

According to HUIE, the plan was for RAY to go to
Mexico, but immediately fly north to throw off pursuit and
to steer all investigation to Mexico. However, since
the conspirators did not appear in Atlanta, RAY fled to. Cymda
thereafter utilizing his knowledgé to obtain a passport and
fled to England. ' ,

: . The KLINGEMANs advised that the rest of HUIE's story
substantially follows the newspaper accounts which appearad
after subject RAY's arrest in England. They did note that

HUIE stated that RAY did rob a bank in London because he

"got real low on money''. HUIE at no time identified the

alleged fellow conspirators of RAY. He did .swear the KLINGEMANSs
to secrecy and told them fhat he would mail the ''Look"
proofs on September 10,1968, and the story would be in the -
November 10,1958, issue of Look magazine. Both M. and Mrs.
KLINGEMAN advised that they would make these proofs available to
te interviewing Agents for review. ,

The KLINGEMANs advised that RAY began working for
them as a dishwasher and because of his excellent attituie
was .advanced to cook's helper. During the time hez was in
their employy; they did mot observe him in a car, mor did they
know him to own an automcbile. He had no visitors, he did
not wear glasses, he had no women friends, nor did he make
any advances toward the female personnel employed at the
restaurang and they noted that his hair was "less bushy" duning
the time he was at the restaurant than shown in the ‘
photographs.

They are not sure how he came to work from his
apartment, but believe hemight have been:met at the Eden's
Expressway by WILLIE PERRY and FRED BURNS, who were also
employees at the restaurant.

. [ T e o .. -
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His conduct was excellent and they cannot recall |
him making any comments onz way or another about members of
the Negro race and spec1f1cally no6 comments whatsoever corm-
cerning MARTIN LUTHER KING, JR. RAY made no referésrce to his
previous employent, but did mention that he was in.
Brimerhaven, Germany, during World War II. " They advised that

" when RAY received the phone calls during his last week of

- employment he seemed to be disturbed and that his
. concentration on his work was not as good as it usually was.

They then recalled that according to HUIE, that when

.JAMES EARL RAY left England, he was going to Llsbon to get to

Africa, however, he was unable to do so which is when he returned
to England and held up a bank receiving about $200in loot.
They again stated that the 1nformatlon furnished to them by

" HUIE came from.letters which RAY had written to his attornay, who

" in turn turned them over to the author. Also Mr. KLINGEMAN

stated that in one of the letters Wthh he believed was t
the attorney from RAY, while he was in London, England, there

" was a drawing iden tlfylng a locatlon which appeared to be

Diversey Street and Sheffield Avenue in Chicago, Iliinois.

At the conclusion of the interview, the K11ngeméns
again requested that this information be maintained in
confidence and expressed a willingness to co-operate with

. the ¥BI in ay way pos51ble.
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TO : DIRECTOR, FBI (62-117290)

FROM : SAC, ST. LOUIS (62-5097) (P)

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON
ASSASSINATIONS (HSCA)

Re Bureau teletype dated 6/2/78.

A review of St. Louis indices and files re JAMES EARL
RAY determined St. Louis has no file "JAMES EARL RAY - FUGITIVE

UFAC - ROBBERY FIRST, 0O:XC, BUFILE 88-41730."

St. Louis has two serial references to RAY in addition
to the following two main files:

UMURKIN' - SL 44-775; Bufile 44-38861.
"JAMES TARL. RAY;

UFAC - ESCAPE, 00:KX"

- SL 88-10663.

UACB, St. Louis will not furnish any copies of files

regarding RAY.

2 - Bureau
(® - St. Louis
DAM:edr
(4)

e
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Page 163

vi
(6R-5097 -
SEARCHED ‘
SERIALIZED_____ 4 Al

INDEXED . %é ‘ !!é
BLED - .

J




r - - -~ BT —— T . T, - iald

FD-36 (Rev. 3-24-T7) ’ .
FBI .

TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION:

E}Telei:ype (3 Tmmediate 3 TOP SECRET

- - _ @ Routine ] CONFIDENTIAL
OEFTO

‘ | Eﬁﬁ“é/ /77|

FM ST. LOUIS (62-5097) P

I
I
|
I
1
!
i
Facsimile Priorit, !
O [ Priority [ SECRET | 56/
i
1
I
[}
I
I
1
1

TO DIRECTOR (62-117290) ROUTINE
BT
UNCLAS
ATTENTION:x CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

RE BUREAU TELETYPE, MAY 30,.1978.

MAY 30. - JUNE 2, 1978, REVIEW MADE OF ST. LOUIS MURKIN FILE °
AND FILES RELATING TO CAROL PEPPER, JOHN RAY, AND/OR JERRY RAY, AND
THE GRAPEVINE TAVERN REVEALED NO INFORMATION PERTAINING TO
SURREPTITIOUS ENTRY OF RESIDENCE OR PREMISES OWNED OR LEASED BY
|AFOREMENTIONED INDIVIDUALS. )
ST. LOUIS ELSUR INDICES CHECKED BY SA THOMAS T. KUBIC WERE

NEGATIVE REGARDING THIS MATTER.

BT
' /
O CI /? "% | SEARCHED \inoexeo _/
é Z’ SERIALIZED _ _ A
SEARCHED JUN
SERIALIZED FBI_
JLH:ky w ;ND?.XED

(Number) (Time) FBI/DOJ

0/7 " (\4 -
L A#)proved: R Transmitted . 0/ 92/ 7ﬁ'f[§/
\
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VZCZCHQO119

00 CG SL .

DE HQ G119 1532140 , wq/ﬂ
ZNY EEEEE

0 @22114Z JUN 78 ‘\.‘\'\\

FM DIRECTOR FBI (62-117290) | 3 . (/ ) 0(\(0

70 FBI CHICAGO IMMEDIATE (#&"
FBI ST. LOUIS IMMEDIATE
BT §
UNCLAS EF T 0 (Dg\,@o\\'
HOUSE SELECT COMMITIEE ON ASSASSINATIONS  (HSCA)
HSCA, BY LETTER DATED MAY 25, 1978, REQUESTED THAT FBI

HEADQUARTERS (FBIHQ) FURNISH THE COMMITTEE WITH A COPY OF THE
o 10663

1718

CHICAGO AND ST. LOUIS FIELD OFFICE FILES CAPTIONED, "JAMES —

X
¢

44-
- T 4 - T‘ " F
EARL RAY - FUGITIVE; UFAC - ROBBERY FIRST; 80 KC' (BUFILE ,2\83“\'27

88-41730). ALL MATERIAL REGARDING THIS FILE AT FBIHQ WAS CON—

SOLIDATED INTO THE MURKIN FILE (BUFILE 44-38861). q'" 75»’7-

ADDITIONALLY, THE COMMI TTEE REQUESTED THAT THE ST. LOUIS 22

OFFICE PROVIDE THE NAMES OF ALL SPECIAL AGENTS WHO HANDLED
% COVERAGE OF THE MISSOURI STATE PENITENTIARY, JEFFERSON CITY,
MISSOURI, BETWEEN JANUARY, 1968, AND MAY, 1967.
RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO SEARCH FOR THEIR FILE '10

%&'C“M) d&\na&ad v FRIHE mgé‘ég‘_

§V~PMMW’TBM ﬁre(ci(e,) Yir Pm 5/7/75' JUM o 1978

§caf %ﬁ"'
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PAGE TWO DE HQ ©119 UNCLAS EF TO

ON ABOVE-MENTIONED UFAC CASE INVOLVING JAMES EARL RAY. AlY

MATERIAL REGARDING THIS MATTER SHOULD BE DUPLICATED AND ONE (2A&QuAQ“?ﬂ

COPY FURNISHED TO FBIHR, ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY
UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY CLOSE OF BUSIHNESS

M ONLY THE FIRST PAGE OF ANY SERIAL PREVIOUSLY

FURNISHED FBIHQ IN THIS MATTER SHOULD BE PROVIDED,

THE ST. LOUIS OFFICE SHOULD ALSO PROVIDE THE NAMES OF
THOSE SPECIAL AGENTS WHO HANDLED COVERAGE OF THE AREA YHERE
MISSOURI STATE PENITENTIARY, JEFFERSON CItY, MISSOURI, IS
LOCATED FOR PERIOD SET OUT ABOVE.

BT
5119 &gw e (% [
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VZCZCHQOg85

RR AL AT BA BHBS BU CE CG CI CV DN DE HO IP JN JK KC LA

ME MM MI MP MO NXK NH NO NY Ol PH PX PG PD RH SC SL SD SF SE SI

TP WF

DE HQ 00985 1562356

ZNY EEEEE

R 852105 JUN 78

FM DIRECTOR FBI (62 117290)
TO FBI ALBANY

FBI ATLANTA

FBI BALTIMORE

FBI BIRMINGHAM

. FBI BOSTON

FBI BUFFALO

FBI CHARLOTTE
FBI CHICAGO

FBI CINCINNATI
FBI CLEVELAND
FBI DENVER

FBI DETROIT

FBI HOUSTON

FBI INDIANAPOLIS
FBI JACKSON

FBI JACKSONVILLE

1{
@!glww
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PAGE TWO DE HQ ¢@85 UNCLAS E F T O

FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI
FBI

KANSAS CITY
L0S ANGELES
MEMPHIS
MIAMI
MILWAUKEE
I NNEAPOLIS
MOBILE
NEWARK

NEW HAVEN
NEW ORLEANS
NEW YORK
OMAHA
PHILADEL PHIA
PHOENI X
PITTSBURGH
PCRTLAND

R I CHMOND
SACRAMENT O
SAN DIEGO

SAN FRANCISCO




PAGE THREE DE HQ @685 UNCLAS E F T 0

FBI SEATTLE

FBI SPRINGFIELD

FBI ST. LOUIS

FBI TAMPA

FBI WASHINGTON FIELD OFFICE

BT

UNCLASEF T O S097

L3
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

BUDED JUNE 12, 1978.

¥
RE: BULET TO ALBANY, ET AL, AUGUST 25, 1967, CAPTIONED l

"COUNTERINTELLIGENCE PROGRAM, BLACK NATIONALIST-HATE GROUPSZ” / \

INTERNAL SECURITY" AND "BUAIRTEL TO ALBANY, ET AL, MARCH 4, RN

1968, CAPTIONED "COUNTERINTELLIGENCE PROGRAM, BLACK NATION. -2 (S 7-SFI&A

ALIST-HATE GROUPS, RACIAL INTELLIGENCE",
THE HSCA WHICH IS INVESTIGATING THE ASSASSINATION OF
e Y
JOHN F, KENNEDY AND MARTIN LUTHER KING, JR., NOTING THAT
REFERENCED COMMUNICATIONS AéKED RECIPIENT OFFICES TO MAKE
PERIODIC REPORTS TO THE BUREAU, HAS REQUESTED THAT RECIPIENT

FIELD OFFICE FILES BE SEARCHED AND ALL REPORTS, LETTERHEAD

-y

_ﬂFMORANDA, AIRTELS, LETTERS AND TELETYPES CONCERNING

W 55215 Doold:32989757 Page 169 iy . i
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PAGE FOUR DE HQ @@85 UNCLAS E F T 0
DR, MARTIN LUTHER KING, JR., OR THE SOUTHERN CHRISTIAN

.

LEADERSHIP CONFFRENCE (SCLC) SUBMITTED PURSUANT TO REFERENCED

COMMUNICATIONS UP TO AND INCLUDING DECEMBER 31, 1968, BE

'PREPARED FOR DELIVERY.

—

THE HSCA REQUESTED THAT OUR RESPONSE IN THIS MATTER BE

GIVEN TOP PRIORTY OVER ALL OTHER ASPECTS OF KING INVESTIGATION,
FBI HEADQUARTERS (FBIH® FILES HAVE BEEN PARTIALLY.

PROCESSED IN RESPONSE TO A SIMILAR REQUEST, BUT TO INSURE

COMPLETENESS AND THOROUGHNESS, EACH RECIPIENT OFFICE FURNISH

e o

FBIHQ TWO XEROX COPIES OF ANY COMMUNICATION MEETING ABOVE

CRITERIA, COPY SHOULD REACH FBIHQ BY JUNE 1o, ]9784

ALL COPIES SHOULD BE CLEARLY LEGIBLE AND SHOULD BE SENT
REGISTERED MAIL, MAILED TO THE ATTENTION OF THE CONGRESSIONAL
INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, ANY QUESTIONS CAN
BE RESOLVED BY CONTACTING SUPERVISOR RICGHARD €. BUSCHING,
EXTENTION 3685,

RECIPIENT OFFICES HAVING NO COMMUNICATION MEETING CRITERIA
ARE TO SO NOTIFY FBIHQ,
BT

@085
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VZCZCHQOD38

00 CG SL

DE HQ 0838 1581918

ZNY. EEEEE

0 361838Z MAY 78

FM DIRECTOR FBI (62-117290)
T0 FBI ST. LOUIS IMMEDIATE
FBI CHICAGO IMMEDIATE

BT '

UNCLAS E 1;@91: 0097k

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS CHSCA)

HSCA, BY LETTER DATED MAY 17, 1978, REQUESTED THAT A
DETERMINATION BE MADE AS TO WHETHER THE ST. LOUIS OR CHICAGO
FIELD. OFFICE "MADE ANY ATTEMPTS AT SURREPTITIOUS ENTRY, OR IN
FACT SUCCEEDED AT SURREPTITIOUSLY ENTERING THE RESIDENCES OR

Y, 55
THE PREMISES OWNED OR LEASED BY CAROL PEPP JOHN §3¥{‘AND/0R
#5555 /9 .

| 35
JERRY RAY”. 9%-10663-2) %) by T
ON MAY 24, 1978, MIKE EBERHARDT, STAFF MEMBER, HSCA,

ADVISED THAT THE COMMITTEE IS INTERESTED IN RESOLVING AN
ALLEGATION THAT ENTRY WAS MADE TO OBTAIN FINANCIAL RECORDS OF
JAMES EARL RAY*S FAMILY OR/TO INSTALL ELSUR OR MISUR. PREMISES
MENTIONED REFERS TO GRA INE TAVERN, ST. LOUIS.

ép;l 50"17~Zﬁ‘?

1

MAY 50 1978

J|  eai-st. Louis, ;]

Kl  1O1¥
AT




PAGE TwO DE HQ ©@38 UNCLAS EF T O

RECEIVING OFFICES ARE REQUESTED TO REVIEW RESPECTIVE
MJRKIN OR APPROPRIATE FILES FOR ANY INFORMATION REGARDING ENTRY
BY FBI OF RESIDENCES OF ABOVE THREE INDIVIDUALS OR THE GRAPEVINE
TAVERN. ANY PERTINENT INFORMATION SHOULD BE DUPLICATED AND ONE
COPY SHOULD BE FURNISHED TO FBI HEADQUARTERS, ATTENTION:
CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY
CLOSE OF BUSINESS JUNE 9, 1978.
BT.
2038

NNNN
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' RAY, JOHN R dUL s 4%
- b. B 6-9-15, Budapest, Hungary

L e T

: T e i s e i s vy e - !

3]
I, Ray, Jomn
‘ln

1982 Arsenal, St. Louis, Mo.

Brother of James Earl Ra
00: KX Y

8Y

2t

" : *
RAY, JOHN
Y - APR 66
| aka Fred Williams
. FBI# 1 617 279
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' RAY, JERRY 5/71 05-1564-563
 NO DESC’ ‘ 4 o
'RAY, JERRY ' 91-2279%

APR 1577

white male D"3% 7/16{35
519" £all weightin 100 lbs.

——m——— s

{

o
‘i PRI 862 651 A

|

'

v
H
1 "
1
H

RAY, JERRY 6/77 88-10663-2, 6,

Orchard Country Club, Longerove, I1ll.
"' or 591 Cherokee, St. Louis, Mo.
. 00: KX

RAY, JERRY 6/77 88-10663-4

father of James Earl Ray

2025 Bellview, Maplewwd, Mo.
{ 00: KX

snc e owma ay

T n a e 27 s T T ot
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4/5/78

. TO :DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM :SAC, ST. LOUIS (62=5097) (RUC)

SUBJECT:HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS
(Hsca)

(‘\\\gs Bureau. teletype to St. LOUlS 3/31/78.
St. Louis telcall to Bureau 4/5/78.

A review of the St. Louis Murkin file (SL 44-775)
revealed that all information re financial and/or bank
records pertalning to JERRY RAYNES was forwarded to the
Bureau in St. Louis réports of SA HAROLD R. DOBSON dated g
5/10/68 and 6/25/68. 1

|

|

!

[ on 4/5/78, SA TRON W. BREKKE, Congressional Inquiry
Unit, Records Management Division, telephonically advised

. that since requested information was already at the Bureau

it would not be. necessary for St. Louis torforward duplicate
material.

2 = Bureau

Gy | ﬁpﬂ\ @Q 50 97- @

FTRMAL 125D
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VZCZCHQO0132

RR SL

DE HQ @132 6910644

ZNR UUUU

R 312210Z MAR 78

FM DIRECTOR FBI (62-117298)
T0 FBI ST. LOUIS ROUTINE

BT <0 97

UNCLAS é;;r”

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA).

RE INVESTIGATION INTO ASSASSINATION OF MARTIN LUTHER KING, JR.,
HSCA BY LETTER DATED MARCH 27, 1978, REQUESTED BANK AND/OR FINANCIAL
RECORDS WHICH WERE OBTAINED BY ST. LOUIS OFFICE FOR JERRY RAYNES,
JAMES EARL RAY'S FATHER, IN CONNECTION WITH MURKIN INVESTIGATION.

ST. LOUIS SHOULD SEARCH THEIR MURKIN FILE (SL 44-775) FOR
FINANCIAL AND/OR BANK RECORDS PERTAINING TO JERRY RAYNES AND FURNISH
COPY OF THESE RECORDS TO ATTENTION OF CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION, BY CLOSE OF BUSINESS APRIL 7, 1978.

SEARCHED b I1DEXED
BT ﬂ” 9] SERIALIZFD@MMU - é};

o132 Aho ! f a APR 11978

R
y FBi-ST. LOUIS _/
I weeravs | U/

ff .
(R -S50F7~al
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FBI i -
TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: : ‘
[X] Teletype [ Immediate [ TOP SECRET ; '

[J Facsimile Q Priority {3 SECRET :
[ Airtel 3 Routine [ CONFIDENTIAL :
GIEFTO |
) CLEAR i
) 3/23/78 |
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FM ST. LOUIS (62-5097)

TO DIRECTOR (62-117290) PRIORITY

BT

UNCLAS EFTO

ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT DIVISION
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

REBUTEL CALL TO ST. LOUIS, MARCH 23, 1978; ST. LOUIS TEL TO
BUREAU, DECEMBER 22, 1975, CAPTIONED "SL 3567-PC; TECIP'; ST. LOUIS
LETTER TO BUREAU, MARCH 31, 1976; ST. LOUIS LETTER TO BUREAU, JULY
'29, 1976; ST. LOUIS LETTER TO BUREAU, NOVEMBER 22, 1976.

SL 3567-PC OPENED OCTOBER 3, 1975, AS PCI. ON OCTOBER 30,
1975, INFORMANT PROVIDED INFORMATION ON FOLLOWING CASES:

"UNSUB; THEFT OF 68 CASES OF CIGARETTES, JUNE 8, 1975; TFIS;

ST. LOUIS FILE 15-18872 (CLOSED)'; "UNSUB; BURGLARY OF RESIDENCE
OF MRS. KING; ITSP; ST. LOULS FILE 87-21548 (CLOSED)'"; "RICHARD
O'HARA; ITSP; ST. LOUIS FILE 87-23087 (CLOSED)'"; "RAY SCHARF;
BENJAMIN GOINS; AR - HOBBS ACTj; MF; ST. LOUIS FILE 92-2104

(PENDING)". (e Q-5697- LD
HED
ITHpdp 5 ' 254// 2?:?;250

!

EXED N

(Number) (Time)

5 / | B} ‘
Oo Approved: / EA _.  Transmitted _ ‘9{ 2‘3@ Per éﬁé/

, GPO : 1977 O - 225-539
LH’W 235215 Doeold:329897%7 Page 177
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TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: !
[ Teletype ] Immediate (] TOP SECRET |
[ Facsimile [ Priority {3 SECRET :
[ Airtel [ Routine (] CONFIDENTIAL !
OEFTO |

[ CLEAR !

|

Date :

PAGE TWO ~SL 62-5097 UNCEAS EF T O

ON DECEMBER' 17, 1975, INFORMANT PROVIDED INFORMATION ON
THE FOLLOWING CASES: "ST. LOUIS AREA CRIME CONDITIONS; ST. LOUIS
FILE 92-702'"; "RAY SCHARF; ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104
(PENDING)"; "JOHNNY TOLIVER; AR - HOBBS ACT; ST. LOUIS FILE
92-2828 (CLOSED)".

ON FEBRUARY 11, 1975, HE PROVIDED INFORMATION ON THE FOLLOWING:
"RAY SCHARF; ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104 (PENDING)".

ON MARCH 8, 1976, HE PROVIDED THE FOLLOWING: "RAY SCHARF;
ET AL; RICO; ST. LOUIS FILE 92-2104 (PENDING)'"; NORMAN OWENS, AKA;
ET AL; ITSP - MAJOR THEFT; CONSPIRACY; RICO; ST. LOUIS FILE
87-23091 (PENDING)".

ON MARCH 26, 1976, AND JUNE 29, 1976, ADDITIONAL INFORMATION
PROVIDED REGARDING RAY SCHARF; ET AL; RICO.

INFORMANT CLOSED BY LETTER TO BUREAU, NOVEMBER 22, 1976.

ADMINISTRATIVE:

COPY OF PREVIOUSLY SET FORTH MEMORANDUM DATED MARCH 19, 1974,
IS SHOWN IN INFORMANT FILE VIA CORRELATION MEMO DATED OCTOBER 7,
1975. INFORMANT FILE REVIEWED MARCH 16, 1976, BY INSPECTION STAFE.
BT

.%pproved: - _ Transmitted _____________ — Per
(Number) (Time)
GPO : 1977 O ~ 225-539
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3/13/78.

TOr DIRECTOR, FBI (62-117290)
(ATTN : CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT,
RECORDS MANAGEMENT DIVISION)

FROM: SAC, 'ST. LOUIS (62-5097) C

SUBJECT: HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)

Re St. Louis telétype to FBIHQ; 3/13/78.

Enclosed for FBIHQ are the ora.g:.nal and three
copies of LHM captioned as above.

LHM is be:.ng furnished for :Lnformat::.on and no
act:Lon being taken UACB.

2= Bureau (Encs. 4)
&< St. Louis
JTH:jtc

(3) 1t

¢

Lﬂnﬂﬁso -

. SEARCHED __ _ .
~ SERIALIZED -049’(
INDEXED kg

‘ : FILED %
© HW 55215 DocId:32989797 Page 179 ] B
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Saint Louis, Missouri

March 13, 1978

HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONSk(HSCA)

In the couse of a file review in an unrelated
matter, SL 3167-C, St. Loulis File 137-16185, Bureau File
137-36945, was reviewed. This file contained a contact
memorandum dated March 19, 1974, which contained@ information
relating to several criminal matters and also contained the
following paragraph:

"During the Fall of 1973, five or six months ago,
date not recalled, Beyers came to the shop inquiring as
to whether they could get together to talk, and they later
did so at Pizza and Cream, Clayton, Mo., in the area of a
Broad-Dugan Paint Store, where informant had traveled on
business. Beyers talked freely about himself and his
business, and they later went to informant's house where
Beyers told a story about visiting a lawyer in St. Louis
County, now deceased, not further identified, who had
offered to give him a contract to kill Martin Luther King.
He said that also present was a short, stocky man, who
walked with a limp. (Later, with regard to the latter
individual, Beyers commented that this man was actually
the individual who made the payoff of James Earl Ray after
the killing.) Beyers said he had declined to accept this
contract. He did remark that this lawyer had confederate
flags and other items about the house that might indicate
that he was 'a real rebel'. Beyers also commented that
he had been offered either $10,000 or $20,000 to kill King."

Extensive further research in the St. Louis indices
and files failed to reveal this information was if any way
disseminated and the information simply reposes in the informant
file.

Bureau
)./St Louis (62-5097)
JTH: Jtc¢15)

Thls doéument contalns neither recommendations nor conclusions
of the FBI. It is the property of the FBI and is loaned to your
agency; it and its contents are not to be distributed outside .

your agency. LQQ-:Y09'7—5§29 /k(
A=

SEARCHED N
seriaLizep B
INDEXED AN
FILED 74
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TRANSMIT VIA: PRECEDENCE: CLASSIFICATION: :

X7 Teletype (] Immediate (3 TOP SECRET :

] Facsimile XJ Priority ’ 1 SECRET :
O Airtel (J Routiné () CONFIDENTIAL : 1051
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] CLEAR "

I

I

]

Date ____3/13/78

FM ST. LOUIS (62-5097)

TO DIRECTOR (62-117290) PRIORITY -
BT
UNCLAS EFTO
ATTENTION: CONGRESSIONAL INQUIRY UNIT, RECORDS MANAGEMENT
DIVISION
HOUSE SELECT COMMITTEE ON ASSASSINATIONS (HSCA)
. RE ST. LOUIS TEL CALL TO BUREAU, MARCH 13, 1978.

IN THE COURSE OF FILE REVIEW IN AN UNRELATED MATTER,
SL 3167-C, ST. LOUIS FILE 137-16185, BUFILE 137-36945, WAS REVIEWED,
THIS FILE CONTAINED A CONTACT MEMORANDUM DATED MARCH 19, 1974,
WHICH CONTAINED INFORMATION RELATING TO SEVERAL CRIMINAL MATTERS
AND ALSO CONTAINED THE FOLLOWING PARAGRAPH: l

"DURING THE FALL OF 1973, FIVE OR SIX MONTHS AGO, DATE NOT
RECALLED., BEYERS CAME TO THE SHOP INQUIRING AS TO WHETHER THEY
COULD GET TOGETHER TO TALK, AND THEY LATER DID SO AT PIZZA AND
CREAM, CLAYTON, MO., IN THE AREA OF A BROAD-DUGAN PAINT STORE,
WHERE INFORMANT HAD TRAVELED ON BUSINESS. BEYERS TALKED FREELY
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ABOUT HIMSELF AND HIS BUSINESS, AND THEY LATER WENT TO INFORMANT'S
HOUSE WHERE BEYERS TOLD A STORY ABOUT VISITING A LAWYER IN
ST. LOUIS COUNTY, NOW DECEASED, NOT FURTHER IDENTIFIED, WHO HAD
OfFBRED TO GIVE HIM A CONTRACT TO KILL MARTIN LUTHER KING. HE SAID
THAT ALSO PRESENT WAS A SHORT, STOCKY MAN, WHO WALKED WITH A LIMP.
(LATER, WITH REGARD TO THE LATTER INDIVIDUAL, BEYERS COMMENTED
THAT THIS MAN WAS ACTUALLY THE INDIVIUDAL WHO MADE THE PAYOFF OF
JAMES EARL RAY AFTER THE KILLING.) BEYERS SAID HE HAD DECLINED TO
ACCEPT THIS CONTRACT. HE DID REMARK THAT THIS LAWYER HAD \
CONFEDERATE FLAGS AND OTHER ITEMS ABOUT THE HOUSE THAT MIGHT
INDICATE THAT HE WAS 'A REAL REBEL'. BEYERS ALSO COMMENTﬁD THAT
HE HAD BEEN OFFERED EITHER §10,000 OR $20,000 TO KILL KING."
EXTENSIVE FURTHER RESEARCH IN THE ST. LOUIS INDICES AND FILES
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